
 صندوق ها را بهره ور کنیم

چند و چون افزایش سن بازنشستگی
خریدار  یک کارشــناس حوزه کار بــا اعتقاد به 
اینکه وضعیت صندوق تامیــن اجتماعی بحرانی 
نیست و شــرایط آن بهتر از ســایر صندوق های 
بازنشســتگی اســت، دلایــل کاهــش ضریب 
پشتیبانی صندوق های بازنشســتگی را تشریح و 
پیشــنهاد کرد: به جای افزایش سن بازنشستگی، 
صندوق ها را ســودده و بهره ور کنند تا در خدمت 

بیمه شدگان و بازنشستگان باشد.
ناصر چمنــی، در ارزیابــی مصوبه افزایش ســن 
بازنشســتگی ابراز عقیده کرد و گفت: قبل از آنکه 
به بحث افزایش ســن بازنشســتگی بپردازیم باید 
به موضوع مهم تر از آن پرداخــت؛ در برنامه هفتم 
توســعه مصوب شــده که وصول حق بیمه ها باید 
توســط ســازمان امور مالیاتی صورت بگیرد. چرا 
باید حــق بیمه ها توســط کارفرمایان مســتقیم 
به حســاب ســازمان امور مالیاتی واریز شود؟ این 
مصوبه مغایر با سیاســت های کلی نظام است و در 
مورد صنــدوق تامین اجتماعی که اساســا دولتی 
نیست و مشــکلی به لحاظ وصول حق بیمه ندارد، 
باید اصلاح شــود.وی در ادامه توضیح داد: درباره 
افزایش سن بازنشســتگی شخصا معتقدم تصویب 
چنین طرحی در سالی که با نام »مهار تورم و رشد 
تولید« نامگذاری شد، دور از انتظار بود. کسانی که 
این طرح را تصویب کردند اصلی ترین دلیل خود را 
ناترازی صندوق های بازنشستگی عنوان می کنند. 
ما در حوزه تامین اجتماعــی صحبت می کنیم که 
یک صندوق بین النســلی،  خصوصی و غیردولتی 
اســت ولی بدهی  دولت ها به ایــن صندوق نقش 
اساسی در وضعیت امروز آن دارد و نقش حاکمیتی 

دولت ها در این صندوق پررنگ بوده است.
این کارشــناس حوزه کار بــا رد بحرانــی بودن 
وضعیــت صندوق تامیــن اجتماعــی گفت: اگر 
مدعی هســتند وضعیت صندوق بازنشســتگی 
تامیــن اجتماعی خوب نیســت بــه دلیل نقش 
حاکمیتــی دولت ها در ســالهای قبــل بوده که 
همــواره انگ حیــاط خلوت به آن زده می شــده 
است. خوشــبختانه در دولت سیزدهم جلوی این 
مســائل گرفته و شفاف سازی شــد، حتی دولت 
سیزدهم بخشــی از مطالبات و دیون به صندوق 
تامیــن اجتماعــی را برخلاف دولت هــای قبل 
پرداخت کــرد. در حال حاضــر ورودی صندوق 
تامین اجتماعی ۴ به یک اســت و به ازای ۴ نفری 
که وارد می شــوند، یک نفر بازنشســته می شود 
البته اســتانداردش ۷ به یک و ایده آلش ۹ به یک 
اســت؛ بنابراین صندوق تامین اجتماعی بحرانی 
نیســت؛ بحرانی وقتی اســت که این ضریب سه 
به یک باشد. نکته اساســی این است که صندوق 
تامین اجتماعــی غیردولتی اســت و کارگران و 
کارفرمایان به صندوق حــق بیمه می ریزند و حق 
بیمه ها در صندوق جمع می شــود تــا کارگران و 

کارفرمایان پس از ســال ها در دوران بازنشستگی 
بتواننــد از آن اســتفاده کنند و ایــن روال همه 
کشورهای دنیاســت.چمنی خاطرنشــان کرد: 
مساله بعد ایجاد مجموعه ای به نام »شستا« است 
که مدیران قبلی آن را کلید زدنــد. این اصول در 
تمام دنیا وجود دارد کــه بزرگترین هلدینگ های 
هر کشور مربوط به سازمان های تامین اجتماعی و 
بازنشستگی است. در مجموعه شستا از بزرگترین 
شرکت های تولیدی، صنعتی و پتروشیمی نفت و 
گاز تا داروســازی را داریم و بر همین اساس شستا 
بزرگترین هلدینگ خاورمیانه به شــمار می رود 
اما فلسفه تاسیس شستا چیســت؟ این است که 
هر زمان به دلایلی همچون عــدم تعادل ورودی 
و خروجی ســازمان تامین اجتماعی، بحران های 
اقتصادی، عدم رشــد اقتصادی و مســایلی از این 
دســت با مشــکل مواجه شــدیم، مجموعه های 
سرمایه گذاری شستا در خدمت بیمه شدگان که 
صاحبان اصلی تامین اجتماعی و شســتا هستند 
قرار بگیرند.این کارشــناس حــوزه کار در ادامه 
دربــاره تاثیرگذاری تصویب ایــن مصوبه در بازار 
کار و تاثیر آن در بلندمــدت بر منابع صندوق های 
بازنشســتگی گفــت: ایــن طــرح می تواند در 
بلندمدت اثرگذار باشــد، به شــرط آنکه افراد به 
دلیل فرسودگی ناشــی از کار به فکر بازنشستگی 
پیش از موعــد نیفتند چون در ایــن حالت باز هم 
منابع صندوق ها برداشته خواهد شد و امیدواریم 
که بتواند به کاهش نرخ بیکاری که هدف تصویب 

کنندگان بوده  کمک کند.
وی متذکر شــد: امروز جوانان در جســت وجوی 
شــغل مناســب هســتند که صرفنظر از کسب 
درآمــد، معیشــت  و هزینه های زندگــی آنها را 
تامین کند. اگر به دنبال شــغل دارای بیمه باشد 
و چنین طرحی را سبک ســنگین کند، می بیند 

که باید تا آخــر عمر کار کند و شــاید در میانه راه 
توانش تمام شود و نتواند بیمه کاملی داشته باشد 
که بازنشسته شود؛ بنابر این قید کار در بنگاه های 

تولیدی و صنعتی را ولو داشتن بیمه می زند.
چمنی اضافــه کرد: مــا نباید بــا تصویب چنین 
طرح هایــی اشــتیاق جوانــان بــرای ورود بــه 
مجموعه های تولیدی را کم کنیم. شــاید اکنون 
دولت و مجلس این قضیه را احساس نکنند و تصور 
شــود با تصویب آن به صندوق های بازنشستگی 
کمک می شــود ولی در عمل عدم اشــتیاق برای 
ورود به بــازار کار و ســوق دادن افراد به ســمت 

مشاغل دلالی و کاذب را شاهد خواهیم بود.
این کارشــناس حوزه کار با بیان اینکه باید برای 
آینده نسل جدید جوان برنامه ریزی کنیم، اظهار 
کرد: در شــرایط حاضر نســبت بیکاری به نسبت 
اشــتغال زیاد اســت و دولت تلاش می کند تا این 
فاصله کم شود و فرصت های شغلی جدید به وجود 
آید، ما باید برای نسل جوانی که در آینده وارد بازار 
کار می شوند، شرایط بهتری فراهم و آنها را به کار 

در بخش های تولیدی و صنعتی امیدوار کنیم.
چمنی گفــت: در صورتی که کارجویــان و فارغ 
التحصیلان بازار کاری در داخل کشور برای خود 
متصور نشوند، اتفاق سومی به نام پدیده مهاجرت 
سرمایه های انسانی رخ می دهد که همواره نسبت 
به آن هشــدار داده ایم. امروز برخی جوانان به فکر 
کار کردن در کشــورهای همســایه قطر، عراق و 
ارمنستان هستند، در حالی که نیروی جوان باید 
در بخش های تولید و صنعت به کار گرفته شــوند 
و در اختیار تولیــد ملی و بهره وری برای کشــور 
خودمان باشند، بنابراین صرف تصویب یک طرح 
کافی نیســت و باید همه ابعاد و پیامدهای اجرای 
آن را بسنجیم و آینده صندوق ها را بیش از این به 

مخاطره نیندازیم.
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پیشنهاد توسل ایران به کنوانسیون نسل کشی 
رضا نصری   ایران - مانند بســیاری از دولت هایی که بر ماده ۹ کنوانســیون 
نسل کشــی ۱۹۴۸ حق تحفــظ اعِمال نکرده انــد - می تواند بر اســاس این 
کنوانسیون  علیه اســرائیل در دادگاه بین المللی دادگستری اقدام نماید. این 
اقدام می تواند یا به وسیله ایران به تنهایی یا به همراه مجموعه ای از کشورهای 
همسو انجام پذیرد. به این صورت که آن ها ابتدا از دیوان درخواست رسیدگی 
اضطراری کنند و ســپس، بعد از دریافت حکم  موقت علیه اســرائیل مبنی بر 
تعلیق اقدامات مورد اعتراض )که صدور آن بســیار محتمل است(، حکم را به 

شورای امنیت سازمان ملل جهت اجرا ارجاع نمایند.
در صورتی که ایالات متحده یا یکی دیگر از اعضای دائمی شورای امنیت علیه 
اجرای فرمان دیوان حق »وتو« اعِمال کند )که خواهد کرد(، موضوع را بواسطه 

قطعنامه »اتحاد برای صلح« به مجمع عمومی ارجاع نمایند.
حتی اگر فرض را بر این بگذاریم که در این مقطــع، قطعنامه احتمالی مجمع 
عمومی تاثیری بر رفتار رژیم اســرائیل نخواهد گذاشــت - کــه به جای خود 
موضوع قابل بحثی است - این اقدام ایران و کشــورهای همسو چند فایده در 
بر خواهد داشــت:اول اینکه صرف آغاز و طی شــدنِ این فرایند فشار سیاسی 
و حیثیتی ســنگینی به رژیــم اســرائیل وارد خواهــد آورد و آن را - در میان 

گرفتاری های کنونی - با یک چالش جدید بین المللی مواجه خواهد ساخت. 

یادداشت

آگــهي مــزايده عمـومي 
 شماره 11 سال 1402

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي 

 شركت آب وفاضلاب استان آذربايجان شرقي در نظر دارد ملک مربوط به ساختمان اداری بستان آباد،متعلق به این شرکت را با 
مشخصات مندرج در اسناد مزایده را طبق مشخصات مندرج در اسناد مزایده و از طریق سامانه ستاد ایران برگزار و به مزایده بگذارد. لذا از 
كليه واجدین صلاحيت و درخواست كنندگان شركت در مزایده دعوت مي گردد از تاریخ درج آگهی لغایت مدت مندرج در ذیل فراخوان با 
مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند. بدیهي است شركت در رد یا قبول هر یك از پيشنهادات 

مختار ميباشدو هزینه آگهي از برنده مزایده اخذ خواهد شد . 
الف ( به پيشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در اسناد مزایده واصل شود ، مطلقاً ترتيب 

اثر داده نخواهد شد . 
ب ( سایر اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مزایده مندرج است . 

ج( پيشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمين هاي معتبر تسليم یا مبلغ مذكور را به حساب جام شماره 7221124733 بانك 
ملت باجه آب و فاضلاب تبریز ) كد شعبه 1342/5 ( واریز و حسب مورد ضمانتنامه یا رسيد واریز وجه را ضمن بارگذاری در سامانه ستاد 
ایران به صورت فيزیکی نيز در وقت مقرر تحویل دبيرخانه شرکت آ ب و فاضلاب استان آذربایجانشرقی نماید. به پيشنهادهاي فاقد سپرده ، 
WWW.abfaazarbaijan.ir سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از ميزان مقرر،  چک و نظایر آن ترتيب اثر داده نخواهد شد .سایت

مهلت فروش اسناد از تاریخ درج آگهی لغایت ساعت 19 مورخه  1402/9/14
آخرین مهلت تسليم و بارگذاری پيشنهادات در سامانه ستادایران ساعت 8 صبح مورخه 1402/9/27

زمان و تاریخ  بازگشایی پيشنهادات در سامانه ستاد ایران ساعت 10 صبح مورخه1402/9/27
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/09/07
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/08 

شناسه آگهی: 1612612

نوبت اول

شركت آب وفاضلاب استان آذربايجان شرقي

وزارت نیرو 
شركت مهندسي  آب وفاضلاب کشور



سرلشکر باقری:

ناوشکن دیلمان نماد توان دریایی کشور است

در نشست خبری سخنگوی وزارت امورخارجه مطرح شد

رژیم صهیونیستی تمایل به ادامه ماجراجویی در غزه دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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پیشنهاد توسل ایران به کنوانسیون نسل کشی 
رضا نصری   ایــران - ماننــد بســیاری از دولت هایی که بــر ماده ۹ 
کنوانسیون نسل کشی ۱۹۴۸ حق تحفظ اعِمال نکرده اند - می تواند بر 
اساس این کنوانسیون  علیه اسرائیل در دادگاه بین المللی دادگستری 
اقدام نماید. این اقدام می تواند یا به وســیله ایران به تنهایی یا به همراه 

مجموعه ای از کشورهای همسو انجام پذیرد. 
به این صورت که آن ها ابتدا از دیوان درخواســت رسیدگی اضطراری 
کنند و سپس، بعد از دریافت حکم  موقت علیه اسرائیل مبنی بر تعلیق 
اقدامات مورد اعتراض )که صدور آن بســیار محتمل است(، حکم را به 

شورای امنیت سازمان ملل جهت اجرا ارجاع نمایند.
در صورتی کــه ایالات متحده یــا یکی دیگر از اعضای دائمی شــورای 
امنیت علیه اجرای فرمــان دیوان حق »وتو« اعِمــال کند )که خواهد 
کرد(، موضوع را بواسطه قطعنامه »اتحاد برای صلح« به مجمع عمومی 

ارجاع نمایند.
حتی اگر فرض را بر این بگذاریم که در ایــن مقطع، قطعنامه احتمالی 
مجمع عمومی تاثیری بر رفتار رژیم اســرائیل نخواهد گذاشــت - که 
به جای خود موضوع قابل بحثی اســت - این اقدام ایران و کشــورهای 

همسو چند فایده در بر خواهد داشت:
اول اینکه صرف آغاز و طی شدنِ این فرایند فشــار سیاسی و حیثیتی 
ســنگینی بــه رژیــم اســرائیل وارد خواهــد آورد و آن را - در میان 
گرفتاری های کنونی - با یک چالش جدیــد بین المللی مواجه خواهد 
ساخت. چالشــی که می تواند هم در داخل اسرائیل شــکاف ها را علیه 
دولت نتانیاهو عمیق تر سازد و هم افکار عمومی را در کشورهای حامی 

اسرائیل بیش از پیش در برابر آن قرار دهد.
دوم اینکه، تعهدات دولت های عضو کنوانســیون نسل کشــی ۱۹۴۸ 
 )erga omnes( در »پیش گیری از نسل کشــی« یک تعهد همگانــی
است. یعنی تعهدی است که دولت ها - عام الشــمول - در قبال جامعه 

بین المللی دارند.
به عبارت دیگر، نه تنها دولت های عضو کنوانســیون نسل کشــی خود 
موظف به اتخاذ تدابیر ایجابی برای پیش گیری از ارتکاب نسل کشــی 
هســتند، بلکه ممانعتِ آن ها از اقدامات پیشــگیرانه دیگران نیز خود 

نقض کنوانسیون محسوب می شود.
در نتیجه، اعِمال وتــوی آمریکا یا دیگر اعضای دائمی شــورای امنیت 
برای ممانعت از اجرای فرمان دیوان بین المللی دادگســتری نیز خود 
می تواند هم نقض کنوانسیون نسل کشی تلقی شــود و هم برای طرح 

مسئولیت کیفری مقامات این دولت ها حتی زمینه ای فراهم سازد.
ضمن اینکه ممانعت از اجرای فرمان دیوان در چنین موضوع حساسی 
قطعاً هزینه هــای حیثیتی، سیاســی و انتخاباتی ســنگینی نیز برای 
دولت های غربی و مقامات ذی ربط آن ها دربر دارد و این خود مســتعد 
است  آن ها را به ســمت اعمال فشارهای جدی تر و ســنگین تر به رژیم 

اسرائیل - و شخص نتانیاهو - سوق دهد.
به عبارت دیگر، حتی پیش از اینکه موضوع بواســطه سازوکار »اتحاد 
برای صلح« به مجمع عمومی راه یابد، آن ها را به اعمال فشــار به رژیم 

اسرائیل - خارج از چارچوب سازمان ملل - وادار سازد.
سوم اینکه مبادرت به این اقدام به فضا و ایستادگی کنونی علیه اسرائیل 
چارچوب حقوقی می بخشــد و به آنچــه امروز در ســطح اعتراضات 
دیپلماتیک و سیاســی به جنایات این رژیم باقی مانده »نقشــه راه«، 
انضباط و استحکام خواهد داد. در حال حاضر، به جز یک قطعنامه )غیر 
فصل هفتمی( شــورای امنیت و یک قطعنامه مجمع عمومی - و چند 
بیانیه از جانب دولت ها و برخی ســازمان های منطقه ای - هیچ ســند 
حقوقی محکم و الزام آوری در واکش به جنایات اســرائیل تولید نشده 

است. اقدام پیشنهادی می تواند این کاستی را تا حدود برطرف سازد.
چهــارم اینکه، مبــادرت به اقدامــات حقوقی اینچنینــی، به »محور 
مقاومت« این پیام را می رساند که ایران - در کنار پشتیبانی های دیرینه 
خود از فعالیت های آن ها در »میدان« - از استعداد و ظرفیت بالایی در 
حمایت از آن ها در حوزه »دیپلماسی« نیز برخوردار است. برقراری این 
رابطه به تدوین یک "Grand strategy" و راهبرد چندساحتی جدید 
از جانب آن ها - و برخوردار شدن شــان از یک »سیاســت خارجی« در 

کنار اهرم نظامی - کمک خواهد کرد.
در این راستا، شــاید تنها ملاحظه ایران برای صرف نظر کردن از چنین 
اقدامی، نگرانی از ایجاد شائبه »به رسمیت شــناختن« اسرائیل باشد، 
چنانکه تا بحال نیز به همین دلیل ایران همواره از بســیاری از فرصت ها 
برای هجمه حقوقی و دیپلماتیک  به اســرائیل خودداری کرده اســت! 
اما این توجیه نیز نه تنها هیچ مبنای محکمی نــدارد - چرا که رفع این 
شائبه به آسانی با ذکر تحفظ و تاکیدات رسمی بر »عدم شناسایی دولت 
اســرائیل« قابل تحقق است - بلکه در شــرایط کنونی که مردم غزه در 
معرض قتل عام قــرار دارند، توجیهی بلاموضــوع و کاملآ قابل اغماض 

است.
آنچه باقی می ماند شاید نگرانی احتمالی دولت ایران از نبود ادله کافی 
برای توســل به کنوانسیون نسل کشی  ۱۹۴۷ باشــد، که این ملاحظه 
نیز در پرتو شواهد و مســتندات فراوان از جنایات اســرائیل - از جمله 
اظهارات مقامات ارشد آن که طبق نظر بسیاری از کارشناسان دلالت بر 

»نیت« نسل کشی دارد - محلی از اعراب ندارد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:
نمایندگان ساختار بودجه ۱۴۰۳ را بر هم نزنند

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاســبات مجلس گفت: نمایندگان 
در بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۳ نباید ساختار آن را به هم بزنند بلکه باید 
به جای ایجاد بار اضافی بر هزینه های جــاری از توان بخش خصوصی 

کمک بگیرند.

جعفر قادری  با اشــاره به جزئیــات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ اظهار 
داشت: در لایحه بودجه ســال آینده شاهد رشــد معقول و منطقی را 

نشان می دهد.
وی ادامه داد: ســعی دولــت بر این اســت که بودجه ســال ۱۴۰۳ نه 
انقباضی باشد و نه انبســاطی و یک بودجه واقعی را برای کشور در نظر 

بگیرد.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: یکی از 
نکات دیگر درباره لایحه بودجه ســال آینده، کاهش اتکا به درآمدهای 
نفتی و توجه بیشتر به درآمدهای مالیاتی است از این رو شاهد افزایش 
ســهم درآمدهای مالیاتی در منابع بودجه هستیم.قادری خاطرنشان 
کرد: در حوزه درآمدهای نفتی نیز منابع درآمدی این بخش بر اســاس 
فروش یک میلیون و پانصد هزار بشــکه نفت در روز پیش بینی شده که 
منطقی است و با شــرایط امروز ما در حوزه فروش نفت همخوانی دارد.

وی افزود: استفاده از ســرمایه گذاری خارجی و تکمیل پروژه ها به ویژه 
پروژه هایی که پیشــران هستند، مدنظر دولت ســیزدهم است که این 

مساله نیز از نکات مهم در لایحه بودجه ۱۴۰۳ به شمار می رود.

یادداشت

تریبون

خریدار  رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
با اشاره به رونمایی ناوشکن دیلمان، گفت: 
الحاق ناوشــکن جمهوری اســلامی ایران 
دیلمان در ناوگان شمال و دریای خزر نماد 

توان دریایی کشور است.
 ســردار سرلشــکر محمد باقــری رئیس 
ســتاد کل نیروهای مســلح در آئین الحاق 
ناوشــکن دیلمان در بندر انزلی با تســلیت 
ایام ســوگواری حضرت فاطمه زهرا سلام 
الله علیهــا و گرامی داشــت یــاد و خاطره 
شهدا به ویژه شهدای نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران طی ســخنانی، 
اظهار داشــت: حادثه هفتم آذر ماه ۱۳۵۹ 
حادثه بزرگ و تعییــن کننده در آینده نبرد 
در خلیج فارس بود که بــا مجاهدت نیروی 
دریایی ارتــش، توان دریایــی ارتش بعث 

عراق از بین رفت.
وی با اشــاره به رونمایی ناوشکن دیلمان، 
گفت: الحاق ناوشــکن جمهوری اســلامی 
ایران دیلمان در ناوگان شمال و دریای خزر 

نماد توان دریایی کشور است.
سرلشــکر باقری گفت: دریایی خزر، دریای 
صلح و دوستی اســت و ما در این مراسم نیز 
پیام صلح و دوســتی ملت ایــران را به همه 

کشورهای همسایه اعلام می کنیم.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح اظهار 
داشــت: ملت ایران و نیروهای مسلح با اتکا 
به قدرت الهــی، توانمندی ملــی و بومی و 
خود اتکایی در جهت اجرای تدابیر فرمانده 

معظم کل قوا و ایجاد امنیــت ناوگان های 
تجاری و مقابله با دشمنی ها و شیطنت های 
اســتکبار جهانی توانسته اســت بایستد و 
مقاومت کنــد و امنیت را برای کشــور رقم 

بزند.
وی با بیان اینکه نیروهای مسلح کشورمان 
بازدارندگــی پایــداری را بــرای همــه 
فعالیت های ملی فراهم کرده اســت، تاکید 
کرد: نیروی دریایی ســهم مهمی در قدرت 
بازدارندگــی پایدار دارد. جــا دارد امروز از 
توانمندی نیروهای مسلح، صنایع دریایی، 
صنایع الکترونیــک، صنایع هوافضا، صنایع 
دفاع و همــه مجموعه هــای وزارت دفاع و 
شــرکت های دانش بنیان در مراسم الحاق 
ناوشکن دیلمان به نیروی دریایی ارتش در 
بندر انزلی قدردانی کنیم، زیرا کار بســیار 
بزرگ و در سخت ترین شرایط اتفاق افتاده 

است.
رئیس کل ســتاد نیروهای مســلح تصریح 
کرد: ما در ســال های اخیر در اوج تحریم ها 
هستیم و البته نیروهای مســلح در تمامی 
این ۴۵ ســال گذشــته در تحریم آمریکا 
و همراهان مســتکبر آن بوده اســت. این 
تحریم ها در اوج خود قرار گرفته اســت، لذا 
در چنین شــرایطی ســاخت یک ناوشکن 
که در لبه فناوری های جهانــی قرار دارد و 
تمامــی بخش های آن توســط صنعتگران 
دانشمند ایرانی ساخته شــده است، جای 
کمال افتخار و امیدواری دارد و باید به همه 

جوانــان بزرگی که این کار بــزرگ را انجام 
داده اند، دســت مریزاد چرا که این ناوشکن 
و شاهکار بزرگ را برای دریای شمال آماده 

کرده اند.
وی بیان کرد: با افزوده شــدن آئین الحاق 
ناوشــکن دیلمان در بندر انزلــی به نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی، به امنیت 
پایدارتری در شــمال کشور دست یافته ایم 
و ما همکاری روزافزونی با ســایر کشورهای 

منطقه خواهیم داشت.
ســردار باقری ادامه داد: اتفــاق امروز پیرو 
مأموریت بــزرگ نیروی دریایــی در انجام 
گشــت راهبردی در دور کره زمین بود که 
مورد قدردانــی رهبر انقلاب قــرار گرفت 
و نشــان داد ناوشکن های ســاخته دست 
جوانان میهن مان توانایــی حضور در تمام 

نقاط جهان را با اقتدار و سربلندی دارند.
وی در ادامه گفت: قــدرت بازدارندگی در 
گرو توانمندی و آمادگی نیروهای مســلح 
اســت و نیروی دریایی با حضور در دریاها 
ســهم مهمی را در این قدرت و بازدارندگی 
پایــدار در برابر دشــمنان بر عهــده دارد. 
واقعیت دشــمنان ما همان است که در غزه 
می بینیم؛ ظلم آشــکاری که بر زن و کودک 
روا می دارنــد و آمریکای جنایتــکار از آنان 
حمایت می کند و موازین حقوق بشــری در 
مقابل این خوی جنایتــکاری بازدارندگی 

ندارد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح اظهار 

داشــت: در کنار تجهیزات، سرمایه انسانی 
مؤمن و متعهد است که این تجهیزات را به 
کار می گیرد و بــه همین جهت من قدردان 
هم رزمانم در نیروی دریایی ارتش هســتم. 
جایگاه آموزش، مهــارت و تمرین در آماده 
ســازی این نیرو جایگاه والایی اســت و به 
لطــف خداونــد مراکز آمــوزش خوبی در 
نیروی دریایی ارتش وجــود دارد و هرچه 
می توانیــم بایــد رزمایش هــا را انبوه تر و 
نزدیک تر به واقعیت نبردهــای آینده اجرا 
کنیم. مهم تر از ســلاح، آمادگــی نیروی 
انســانی اســت و در کنار همــه یافته های 
آموزشــی ایمان، اعتقاد، روحیه و فداکاری 
اســت که می تواند از این تجهیزات که در 
ظاهر آهن و آتش هستند، سلاحی مناسب 

برای کشور فراهم کند.
سرلشــکر باقری تاکید کرد: لازم می دانم 
پیروزی ارزشــمند مــردم فلســطین بر 
صهیونیست ها را تبریک بگویم. همه جهان 

جمع شــده اســت و یک رژیم غاصب را در 
فلسطین جاســازی کرده و ۷۵ سال به ظلم 
و جنایت پردخته است، اما این مردم از ظلم 
و جنایت به ســتوه آمده و تصمیم گرفتند 
در ۱۵ مهر ماه یــک عملیات بدون نقص و با 

غافلگیری راهبردی را انجام دهند.
وی تصریــح کــرد: صهیونیســت ها اعلام 
می کردند بدون نابودی حمــاس حاضر به 
پذیرش آتش بس نخواهند بود، اما به خاطر 
فشــار عملیاتی حماس، مجبور به پذیرش 
آتش بس شــد اما ظرفیت عملیاتی حماس 
دســت نخورده باقی مانده است و یک مورد 
هم نبود که مردم ســتم دیده غــزه لب به 
گلایه بگشایند، بلکه همواره در همه فشارها 
پرچم فلسطین و پرچم مقاومت را بر دوش 
می گیرند و شــعار تداوم مبــارزه تا آزادی 
قدس اشغالی را می دهند. وعده خداوند حق 
است و وارث زمین مســتضعفان و صالحان 

خواهند بود و آن روز دیر نیست.

خریدار   ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: آنچه که از دلایل و شــواهد نشان بر 
می آید این اســت که رژیم صهیونیســتی 
تمایل به ادامه ماجراجویــی دارد و جامعه 

جهانی باید جلوگیری کند. 
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران 
در خصوص آینده غزه و دخالت های آمریکا 
در این رابطــه، اظهارداشــت: در ارتباط با 
موضــوع فلســطین آمریــکا در چند دهه 
گذشته بخشــی از مشــکل بوده نه بخشی 
از راه حــل و در جنگ اخیر غــزه هم دولت 
آمریکا عملا بخشــی از این جنــگ بوده و 
بلکه تمام این جنگ، اگر نبود دولت آمریکا 
معتقدیم ایــن جنگ اتفاق نمــی افتد چرا 
که توان اثرگذاری بر رژیم صهیونیســتی را 
داشت که این جنگ و کشتار علیه مردم بی 

دفاع غزه اتفاق نیافتد.
وی گفت: آمریکا در مجامــع بین المللی از 
رژیم صهیونیســتی حمایت کرده، بنابراین 
بزرگترین کمک آمریکا به مساله فلسطین 
برداشــتن حمایت های بی بدیلش از رژیم 
صهیونیستی است. طرح های آمریکا در این 
خصوص هیچ کدام واقــع بینانه و مبتنی بر 
عدالت و انصاف نبوده و هیچ گاه به منطقه و 

فلسطین کمکی نکرده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه بیان کرد: 
آمریکا در ایــن ۵۰ روز نتوانســته اهداف 
نظامی خود را تامین کند و آنچه که از دلایل 
و شواهد نشــان بر می آید این است که رژیم 
صهیونیســتی تمایل به ادامه ماجراجویی 

دارد و جامعه جهانی باید جلوگیری کند.
کنعانی افزود: دولت آمریکا مایل اســت که 
آنچه در جنــگ علیه غزه محقــق نکرده از 
طریق شــورای امنیت و در مسیر سیاسی 
محقق کنند. ملت فلســطین اجازه تحقق 
اهداف نامشــروع را به هیچ طرفی نخواهد 
داد و سرنوشت فلســطین بدست مردم آن 

رقم خواهد خورد.
وی تصریح کرد: مردم فلســطین حق دارند 
نســبت به آینده خود تصمیم بگیرند و بهتر 
اســت دولت آمریکا از گذشته تجربه کسب 
کند و اگر می خواهد کمکــی کند باید واقع 

گرایانه راهکار ارائه دهد.

پاسخی به بیانیه ضدایرانی اروپا
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
بیانیه ســه کشــور اروپایی و طــرح برخی 
اتهامات علیــه ایران، تصریح کرد: پاســخ 
این مساله توســط نمایندگی ایران در وین 
داده شده و در این بیانیه مواضع ایران دیده 
شده است. بندهای مندرج در برجام مبتنی 
بر تعهــدات متقابــل اســت و از همه اعضا 
میخواهد که به طور یکسان به تعهدات خود 

عمل کنند.
وی ادامه داد: عمــل متقابل به تعهدات یک 
اصــل در توافقات بین المللی اســت و نکته 
بعــدی اینکه فعالیت های هســته ای ایران 
و به خصوص غنی ســازی کاملا صلح آمیز 
است و در راستای حقوق ایران بر اساس ان 
پی تی است و فعالیت های صلح آمیز هسته 
ای ایران همواره نزد نظارت پادمانی آژانس 

بین المللی انرژی اتمی قرار داد.
کنعانی افزود: ایران به همــه تعهدات خود 

در قالب برجام عمــل کرده اما برخی طوری 
رفتــار می کنند کــه گویی ایــران با نقض 
قطعنامه ۲۲۳۱ از برجام خارج شده است و 
مشخص است که انگیزه های سیاسی برای 

بیان این مواضع وجود دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: برخی 
طرف های تعمــدا تعهــدات داوطلبانه را با 
تعهدات قانونی مخلــوط می کنند و تلاش 
می کنند بــا پنهان کردن برخــی واقعیات 
اتهاماتی علیه ایران وارد کنند. برجام دارای 
ضمیمه هایی است که باید همه طرف ها به 

آن تعهدات پایبند باشند.
وی بیان داشــت: همکاری ایران با آژانس 
بین المللــی انــرژی اتمــی تحت شــعاع 
اظهــارات برخی طرف ها قــرار نمی گیرد و 
همکاری دو طــرف بر اســاس توافق امضا 
شــده میان یکدیگر ادامه پیــدا خواد کرد. 
مسیر مذاکرات و گفت وگوهای دیپلماتیک 
در بحــث مذاکــرات برجامی باز اســت و 
ایران برای انجام مذاکرات برای بازگشــت 
متعهدانه همه طرف های برجامی به توافق 

محدودیتی ندارد.

ایران خواهان پایان جنگ علیه
 غزه است

کنعانی در خصوص تداوم آتش بس در غزه 
و تلاش های ایــران در ایــن خصوص بیان 
داشــت: با مقامات قطر در ســفر اخیر وزیر 
خارجــه موضوع آتش بس را مــورد گفتگو 
قرار دادیم و یکی از اهداف اساســی ما این 
است که آتش بس موجود شــکل پایدار به 
خود بگیرد و تجاوزات رژیم صهیونیســتی 

تکرار نشود. 
وی افزود: رژیم صهیونیســتی نشــان داده 
که نســبت به عبور از قوانیــن و حقوق بین 
الملل از هیچ کوششــی فروگذار نمیکند و 
پاسخگوی آن هم نیســت. ما خواهان پایان 
این جنگ هســتیم و رایزنی های خود را در 
سطح عالی، در سطح آقای رئیس جمهور و 
وزیر امور خارجه با سایر مقامات کشورهای 
مختلــف و دبیرکل ســازمان ملــل ادامه 

می دهیم.
ما خواهــان پایــان این جنگ هســتیم و 
رایزنی های خود را در سطح عالی، در سطح 

آقای رئیس جمهور و وزیر امــور خارجه با 
سایر مقامات کشورهای مختلف و دبیرکل 

سازمان ملل ادامه می دهیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
رژیم صهیونیستی به نطر می رسد باتوجه به 
اینکه هیچ دستاوردی نداشته مایل است که 
این جنگ را ادامــه داد و آمریکا هم اراده ای 
برای متوقف کــردن رژیم صهیونیســتی 
ندارد.کنعانــی بیــان داشــت: بر اســاس 
اطلاعاتی که داریم دولــت قطر تلاش های 
جدی را در خصوص آتش بس در حال انجام 
دادن است و امیدواریم که آتش بس کنونی 

پایدار باشد.
وی گفت: نقــش دولت آمریــکا در منطقه 
همواره کمک کننده به بــی ثباتی و ناامنی 
بــوده و حضور نــاوگان آمریــکا در منطقه 
هم در راســتای اســتمرار حمایت از رژیم 

صهیونیستی است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ایران 
به امنیت و ثبات در منطقــه متعهد بوده و 
همواره نقش مثبتــی را در این خصوص ایفا 
کرده است. افکار عمومی جهان دیگر فریب 
برخی اظهارات فرافکنانــه و اتهامات واهی 

آمریکا علیه ایران را نخواهد خورد. 
کنعانــی در خصــوص هدف قــرار گرفتن 
برخی پایگاه های آمریکا در منطقه توســط 
گروه هــای مقاومت اظهارداشــت: ما بارها 
اعــلام کردیم کــه در این ارتباط نقشــی 
نداریم و این اقدامات واکنش طبیعی مردم 
و گروه هــای مقاومت به نقش غیرســازنده 
و غیرقانونــی آمریــکا در حمایــت از رژیم 
صهیونیســتی و البتــه واکنشــی طبیعی 
بــه حضــور غیرقانونــی در خــاک برخی 
کشــورهای منطقه از جمله سوریه است و 
آمریکا باید مســئولیت اقدامات خود را در 

منطقه بپذیرد.

با آتش بس سیل جمعیت به شمال 
غزه آمد

ارســال کمک هــای  در خصــوص  وی 
بشردوســتانه به غــزه نیز، گفت: ارســال 
کمک های بشردوســتانه از ابتدای شــروع 
جنگ مــورد توجه و پیگیری  ایــران بوده و 
تلاش های زیــادی را در ســطوح محتلف 

انجــام دادیــم. در چارجــوب توافق آتش 
بس انسان دوســتانه توافقاتی شده که چه 
تعداد کامیــون روزانه به غــزه انتقال داده 
شود و بدیهی اســت که انتظار ایران و همه 
کشــورهای حامی فلســطین این است که 
امکان ارســال کمک های انسان دوستانه به 

صورت نامحدود باشد.
رژیم صهیونیســتی جــز در برابــر زور 
تمکین نخواهد کرد و هنوز فشارهای بین 
المللی برای بازگشایی مسیرهای ارسال 
کمک های بشردوســتانه کافــی نبوده 

است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه بیان کرد: 
میزان کامیون های وارد شــده بــه غزه در 
مقابل نیازی که وجود دارد به مثابه قطره در 
برابر دریا است. غزه در ۱۶ سال گذشته یک 
زندان بزرگ بدون سقف بوده و بدیهی است 
که تلاش هــای ما در این زمینــه با مقامات 
ذی ربط صلیب ســرخ جهانــی و مصر در 
حال انجام اســت و باید دید در عرصه عمل 
چه میزان می توان به نتیجــه این تلاش ها 

امیدوار بود. 
کنعانی افزود: رژیم صهیونیستی جز در برابر 
زور تمکین نخواهد کرد و هنوز فشــارهای 
بین المللی برای بازگشــایی مســیرهای 
ارسال کمک های بشردوستانه کافی نبوده 
و ایــن مطالبه جــدی از جامعــه جهانی تا 

زمانیکه این اتفاق بیافتد ادامه دارد.
وی تصریــح کــرد: رژیــم صهیونیســتی 
نتوانســت اهــداف و اظهــارات اولیه خود 
از جلمه نابــودی حمــاس را محقق کند و 
نهایتاً مجبور به توافق با طرفی شد که قصد 
نابود کردن آن را داشــت که این نیز بیانگر 
شکست آن رژیم و عدم دســتیابی به هیچ 

یک از اهداف اعلامی مد نطر خود شد. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: پس 
از شــروع آتش بس ۴ روزه دیدیم که سیل 
جمعیت از جنوب به شــمال غــزه آمدند و 
به تهدیــدات رژیم صهیونســیتی توجهی 
نکردند که این نیز بیانگر اســتمرار روحیه 
مقاومت در میان مردم غزه اســت. میدانی 
که رژیم صهیونیســتی در این مدت تجربه 
کرد نشان داد که این میدان برای آنها آسان 

نبوده و نخواهد بود. 

تجهیز رژیم صهیونیستی با کمک 
پایگاه های آمریکا در منطقه

کنعانی در خصــوص واکنــش گروه های 
مقاومت نســبت به آمریــکا در جنگ غزه 
بیان داشــت: آنچه ما در منطقــه از هدف 
قــرار گرفتــن برخی اهــداف آمریــکا در 
منطقه می بینیم بخشی از واکنش طبیعی 
گروه های مقاومت نســبت به حمایت تمام 
عیار آمریکا از رژیم صهیونیســتی اســت. 
این اقدامات نشــأت گرفته از محاســبات 
اشتباه آمریکا از مسائل منطقه است. دولت 
آمریکا بخشــی از جنگ تمام عیــار رژیم 

صهیونیستی علیه مردم غزه است.  
وی افــزود: دولــت آمریــکا از پایگاه های 
نظامی خود در منطقه در راســتای حمایت 
از رژیــم صهیونیســتی اســتفاده میکند. 
در واقع آمریــکا با حمایتی کامــل از رژیم 
صهیونیســتی واکنش مــردم و گروه های 
مقاومــت در منطقه را موجب شــده و باید 
رفتــار خــود را در منطقه اصــلاح کند. در 
صورت تــداوم حمایــت آمریــکا از رژیم 
صهیونیســتی امکان تکــرار ایــن قبیل 
اقدامات از سوی گروه های مقاومت متصور 

است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت: 
گروه های مقاومــت نماینده ملت های خود 
هستند و نســبت به اقدامات خود مسئول 
هســتند و گــروه نیابتی ایران به حســاب 
نمی آیند. ایران همواره از روند سیاســی در 

عراق حمایت کرده و خواهد کرد.
کنعانی بیان کرد: مــا اطلاع دقیق داریم که 
آمریکا برای ارســال تجهیزات و تسلیحات 
نظامی به رژیم صهیونیســتی از پایگاه های 
منطقه ای خود اســتفاده می کنــد و ما به 
طرف هایی در منطقه این اطلاعات را ارسال 

کردیم.
ما اطــلاع دقیق داریــم که آمریــکا برای 
ارســال تجهیزات و تســلیحات نظامی به 
رژیم صهیونیستی از پایگاه های منطقه ای 
خود اســتفاده می کند و ما به طرف هایی در 

منطقه این اطلاعات را ارسال کردیم.

تهدیدی بالای سر ایران نیست
وی در خصوص تهدید غرب به اســتفاده از 
مکانیسم ماشه علیه ایران، گفت: تهدیدی 
بالای سر ایران نیســت ایران نشان داده که 
کشور تهدیدپذیری نیست و این اقتدار هم 
در حوزه سیاسی، هم منطقی و هم در حوزه 
نظامی اســت و هیچ گاه تهدید را نخواهیم 
پذیرفت.ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
بیان داشت: ایران اساســا طرح های برخی 
کشــورها را برای فلســطین واقع گرایانه 
نمی داند چرا که این ملت فلســطین است 
که باید برای سرنوشت خود تصمیم بگیرند. 
ما راهکاری دیپلماتیــک را در این موضوع 
انتخاب کردیم و طرف هــای جهانی راهی 
جز تســلیم در برابر ملت فلسطین نخواهند 

داشت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
تحولات افغانستان هم گفت: فارغ از تحولات 
مربوط به نشست ها و سطح حضور ایران، ما 
یک اصل اساســی داریم، ما به دنبال کمک 
به ثبات و امنیت در افغانســتان برای زندگی 

توام با آرامش مردم افغانستان هستیم.



رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد

شناسایی ۱۱۰ هزار خانه لوکس

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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خبر جدید از سهام عدالت ۱۰ میلیونی
 سهام جاماندگان آماده پرداخت شد

وزیر اقتصاد درباره آخرین جزییات اعطای سهام عدالت به جاماندگان، 
گفت: آیین نامــه پرداخت به ذینفعان و جمعیت تحت پوشــش آماده 

است و به محض توافق با وزارت خانه ها، اجرایی می شود.
تخصیص ســهام عدالت به جاماندگان؛ وعده ای که از ســوی مجلس 
چند سالی اســت در دستور کار اســت، به گونه ای که در قانون بودجه 
۱۴۰۱، دولت موظف شد تا پایان سال ۱۴۰۱ از محل سهام باقی مانده 
خود در شرکت ها نسبت به واگذاری سهام عدالت به افراد تحت پوشش 
کمیته امداد و سازمان بهزیســتی و همچنین کلیه افراد واجد شرایط 

اقدام کند.
بر اســاس مصوبه هیات وزیران، مبلغ ســهام مورد واگذاری به هر یک 
از مشــمولان، معادل حداکثر یکصد میلیون ریال بــا اعمال ۵۰ درصد 
تخفیف به صورت اقساط سالانه و ده ساله است. همچنین افراد مشمول 
این تصویب نامه، توسط نهادهای ذی ربط شناسایی و معرفی خواهند 
شد و احراز عدم تخصیص سهام عدالت به آنان )در مقطع واگذاری سال 
۱۳۸۵( بر عهده سازمان خصوصی سازی خواهد بود. سازمان خصوصی 
سازی نیز مکلف شــد از طریق ســازمان بورس و اوراق بهادار و تسویه 
وجوه، نسبت به انتقال ســهام به کد ســهامداری هر یک از مشمولان 
اقدام کند. ســهام واگذار شده تا پایان مدت اقســاط در وثیقه سازمان 
خصوصی سازی قرار خواهد گرفت و آزادســازی سهام موصوف پس از 
تسویه کامل اقساط و مرحله ای )طی سه سال به نسبت مساوی( انجام 

خواهد شد.
همچنین ســهامداران می توانند پس از پایان ســال پنجم نسبت به 
تسویه پیش از موعد و آزادسازی سهام خود اقدام کنند؛ بنابراین در 
شرایطی که به نظر می رسد کار تخصیص سهام عدالت به جاماندگان 
نهایی و تمام شده است، چندماهی خبری نشــد تا اینکه قربانزاده، 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی بهمن مــاه درمورد شناســایی 
جاماندگان ســهام عدالت اظهار کــرد: ایراداتی درمــورد بعضی از 
ضوابط وجود داشــت که هیات دولت آن را مرتفع و مصوب کرد، اما 
هیات تطبیق مجلس دوباره ایرادی مطرح نمود که در حال بررســی 

هستند.
احســان خاندوزی درباره آخریــن جزییات اعطای ســهام عدالت به 
جاماندگان، گفت: اینکه چه ســهام هایی از کــدام وزارتخانه ها برای 
اعطای ســهام عدالت اختصاص یابــد، مورد توافــق وزارت خانه های 

مربوطه قرار نگرفته است.

وی با تاکید براینکه منتظریم وزارت خانه ها ســهام خودشــان را اعلام 
کنند، گفت: آیین نامه پرداخت به ذینفعان و جمعیت تحت پوشــش 

آماده است و به محض توافق با وزارت خانه ها، اجرایی می شود.

نماینده ویژه تجاری ایران در عراق:
ظرفیت تجارت ۲۰میلیارد دلاری با عراق داریم 

نماینده ویژه تجاری ایران در عراق ضمن اشــاره به ظرفیت تجارت 
۲۰ میلیارد دلاری بین ایران و عــراق، گفت: به دلیل فاصله زیاد بین 
صادرات و واردات با عراق، این کشــور تمایلی بــه برقراری تجارت 

آزاد ندارد.
فرزاد پیلتــن نماینده ویژه تجــاری ایران در عــراق در مورد وضعیت 
تجارت ایران و عراق، اظهار کرد: طی ۶ ماهه ابتدای ســال جاری حدود 
۴.۵ میلیارد دلار کالا از ایران به عراق صادر شــده اســت و حدود ۱۵۰ 

میلیون دلار کالا از کشور مذکور به ایران وارد شده است.
وی افزود: با توجه به اینکه دوره مأموریت رایزن سابق بازرگانی ایران در 
عراق به پایان رسیده است، سازمان توسعه تجارت ایران به منظور حفظ 
فعالیت دفتر رایزنی بازرگانی مذکور، ضمــن تعیین و معرفی نماینده 
ویژه موقت تجاری در کشــور مذکور، در حال بررسی و انتخاب ۳ رایزن 

جدید بازرگانی جهت اعزام به کشور مذکور است .
پیلتن ادامه داد: علاوه بر این، ســازمان توسعه تجارت ایران در راستای 
توسعه فعالیت ها و گسترش ســطح خدمات خود به تجار دو کشور، در 

حال بررسی شرایط و الزامات ایجاد شعبه خود در این کشور است.
مدیرکل سابق غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران در مورد میزان 
ظرفیت تجارت دو کشــور تصریح کرد: ظرفیت هــای افزایش روابط 
تجاری دو کشــور با احتســاب صادرات کالا، خدمات، برق و گاز حدود 
۲۰ میلیارد دلار برآورد شده است.به گفته پیلتن، رقبای اصلی ایران در 

بازار عراق کشورهای چین و ترکیه هستند.

عراق تمایلی به تجارت ترجیحی و آزاد ندارد
مشــاور رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران در مورد اینکه احتمال 
برقراری تجارت آزاد و یــا تعرفه ترجیحی با عراق وجــود دارد، گفت: 
با توجه به اینکه تجــارت میان ایران و عراق یک طرفه و عمدتاً شــامل 
صادرات از ایران به عراق است، علیرغم پیگیری های مختلف در سالهای 
گذشــته، دولت عراق تمایلی برای مذاکره و امضای توافق در هیچیک 
از زمینه های مذکور ندارد.وی افزود: بر این اســاس، افزایش واردات از 
عراق و شــکل گیری موازنه تجاری میان دو طــرف می تواند در آینده 

شرایط امضای چنین توافقاتی را فراهم کند.

اثر حذف دلار از بازار داخلی عراق بر تجارت با ایران
نماینده ویژه تجاری ایران در عراق در پاســخ به این ســوال که چندی 
پیش گفته شــد عراق دلار را در بازار داخلی خود به رســمیت نخواهد 
شــناخت؛ این سیاســت چه تأثیری در رابطه تجاری ایــران و عراق 
می گــذارد، تصریح کرد: سیاســتهای ارزی کشــورها واجد فرصت ها 
و تهدیدهایی برای تجارت خارجی آنهاســت. عراق هــم از این قاعده 
مســتثنی نیســت.وی افزود: اتخاذ این سیاســت احتمالاً بخشی از 
معاملات تجاری بین تجار دو کشــور را به صورت غیرمســتقیم تحت 
تأثیر قــرار خواهد داد، ولی الزامــاً به معنی اثرگــذاری منفی بر روابط 

تجاری با دیگر کشورها از جمله ایران تلقی نمی شود.
پیلتن در مورد وضعیت مبادلات بانکی و پولی با عراق نیز گفت: مبادله 
ارز میان فعالان تجاری دو کشــور به دلیل قطع روابط بانکی دو کشور، 

عمدتاً از طرق غیربانکی صورت می گیرد.
وی افزود: البته این نوع شــیوه مبادله ارز از دوره قبل از اعمال تحریم ها 
نیز میان فعــالان تجاری دو کشــور و به دلیل کوچک بــودن مقیاس 
بســیاری از معاملات تجاری فیمابین، رایج بوده است.پیلتن در مورد 
اصلی ترین موانع و مشکلات توســعه تجارت با عراق، اظهار کرد: با 
توجه به نیازهای رو به گسترش بازار عراق و همچنین سطح مناسب 
کیفی و رقابــت پذیری محصــولات ایرانی در این بازار و بســیاری 
اشتراکات فرهنگی، زبانی و قومی و نزدیکی جغرافیایی دو کشور، به 
نظر می رسد مهمترین موانع و مشکلات شامل عدم توجه به اهمیت 
این بازار و عدم برنامه ریزی بلندمدت و حرفه ای شــرکتهای ایرانی 

جهت حضور مستقیم و پایدار در بازار این کشور می شود.

بازار

ســمیه رســولی  رئیس ســازمان امور 
مالیاتی با بیــان اینکه در ۷ ماهه امســال، 
مالیات ستانی از مشــاغل رشد بیش از ۹۲ 
درصدی یافت، از کمک ۲۵ همتی سازمان 
مالیاتی بــرای پرداخت مطالبــات گندم 

کاران و کلزاکاران خبر داد.
 ســید محمدهــادی ســبحانیان، رئیس 
ســازمان امور مالیاتی کشــور در تشــریح 
افزایش درآمدهای پایــدار و تحقق بودجه 
بدون نفت گفت: ســهم اصناف و مشــاغل 
از تولید ناخالص داخلــی حدود ۳۰ درصد 
اســت ولی ســهم آنان از مالیات کل کشور 
کمتــر از ۵ درصد اســت. بر همیــن مبنا 
میانگین مالیــات پرداختــی اصناف برای 
عملکرد ســال ۱۴۰۱ پنــج میلیون تومان 
بوده اســت با این حال در ۷ ماهه نخســت 
سال جاری، مالیات ســتانی از مشاغل رشد 

بیش از ۹۲ درصدی داشته است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره 
به اینکه تعــداد خانه هــای لوکس معرفی 
شده به سازمان امور مالیاتی در سال ۱۴۰۱ 
برای کل کشور برابر با ۴۰ هزار و ۴۹۷ واحد 
بود، گفت: ســازمان امور مالیاتی با استفاده 
از ظرفیت شرکت های دانش بنیان فقط در 
شــهر تهران بیش از ۱۱۰ هزار واحد خانه 

لوکس شناسایی کرده است.
وی افزود: در شــش ماه اول ســال جاری 
درآمدهــای مالیاتی بــه بیــش از دو برابر 
درآمدهای نفتی رسیده است. این دستاورد 
بزرگ دولت ســیزدهم در راستای کاهش 
وابســتگی به نفــت و تأمین مالــی پایدار 
و غیر تورمی با تمرکز بر مالیات ســتانی از 
دانه درشــت ها و مبارزه جدی بــا فراریان 

مالیاتی رقم خورده است.

کمک 2۵ همتی سازمان مالیاتی برای 
پرداخت مطالبات گندم کاران

 و کلزاکاران
رئیس ســازمان امور مالیاتی بــه مقابله با 
فرار مالیاتی و وصول مطالبات دولت اشاره 
کرد و گفت: با راه اندازی ســامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی برای اولین بار شاهد 
لحاظ شدن اطلاعات کارت به کارت در اخذ 
مالیات بودیم. از طرف دیگر بــا راه اندازی 
سامانه سوت زنی نیز در ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ 
تعداد ۱۶ هزار و ۲۵۱ گــزارش مردمی در 

سامانه مربوطه ثبت شده است.
ســبحانیان در ادامــه خاطر نشــان کرد: 
ســازمان امور مالیاتی برابــر قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ از محل معوقات ابر بدهکاران 
مالیاتی نســبت به تأمین منابع ســازمان 

هدفمندســازی از جمله پرداخت مطالبات 
گندم کاران و کلــزاکاران به میزان ۲۵ هزار 

میلیارد تومان اقدام کرده است.
این مقام مسئول همچنین از تخصیص ۱۱ 
هزار میلیــارد تومان مالیــات آلایندگی به 

استان خوزستان خبر داد.

شناسایی 2.7 میلیون مودی جدید در 
7 ماهه امسال

وی بــا بیان اینکه مبــارزه با فــرار مالیاتی 
اولویت اول ســازمان امور مالیاتی اســت، 
تاکید کــرد: در هفت مــاه ابتدای ســال 
بــا تقاطع گیــری از داده هــا و پایگاه های 
اطلاعاتــی در اختیار بیــش از ۲.۷ میلیون 
مودی مالیاتی جدید شناســایی شــدند. 
بعلاوه بالغ بر ۱۸ هزار میلیــارد تومان فرار 

مالیاتی کشف و شناسایی شده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتــی اظهار کرد: 
برای اولین بار با تولید اظهارنامه برآوردی، 
یکی از راه های فرار مالیاتی بسته شد و برای 
نخســتین بار بیش از ۶۰۰ هزار اظهارنامه 
برآوردی برای صاحبان مشــاغل و اشخاص 
حقوقی فاقد اظهارنامه و فراری مالیاتی، به 

صورت سیستمی صادر می شود.
وی به در تشــریح تکریم مودیــان مالیاتی 
و خدمت بــه مــردم نیــز از افزایش ۵۰۸ 
درصدی میزهای خدمت در بازار و میادین 
اصلی شــهر به منظور حل و فصل مشکلات 
و مســائل مالیاتی مودیــان و ارتقای مرکز 

پاسخگویی ۱۵۲۶ خبر داد.
ســبحانیان با اشــاره بــه افزایش ســقف 

تســهیلات بانکی بــدون مفاصا حســاب 
ماده ۱۸۶ گفت: به پیشــنهاد سازمان امور 
مالیاتی کشور به بانک مرکزی برای اصلاح 
ضوابط اجرایی تبصره یک ماده ۱۸۶ قانون 
مالیات های مســتقیم، از ایــن پس امکان 
افزایش خودکار ســقف اعطای تسهیلات 
خرد بــدون دریافــت گواهــی مالیاتی به 
صورت سالانه و بدون طی تشریفات و ابلاغ 

بخشنامه جدید فراهم خواهد شد.
رئیس سازمان امور مالیاتی افزود: به موجب 
این پیشــنهاد، اعطای تســهیلات ارزی یا 
ریالــی توســط بانک ها به کلیه اشــخاص 
حقوقی و حقیقی )صاحبان مشــاغل( طی 
یک ســال شمسی برای اشــخاص حقوقی 
تــا ۶۵ درصد نصــاب معاملات متوســط 
)برای سال ۱۴۰۲ معادل ۹ میلیارد و ۴۲۵ 
میلیــون ریال( و برای اشــخاص حقیقی تا 
۳۵ درصد نصاب مذکور )برای سال ۱۴۰۲ 
معادل ۵ میلیارد و ۷۵ میلیون ریال( نیاز به 

ارائه گواهی مالیاتی به بانک نخواهد داشت.
وی حذف شــرط داشــتن پرونده مالیاتی 
برای صدور مجوز، تشــکیل میــز واکنش 
ســریع برای تولیدکنندگان و فعالان بزرگ 
اقتصادی و اعمال نرخ صفــر مالیاتی برای 
مؤسســات خیریــه، احــزاب، انجمن ها و 
تشــکل های غیردولتی و کمک به توســعه 
همگانــی در کشــور را از دیگــر اقدامات 
ســازمان امور مالیاتی در تکریــم مودیان 

مالیاتی دانست.
این مقــام مســئول در بخش دیگــری از 
ســخنان خود در خصــوص اقدامات ذیل 

تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی نیز از اتصال 
نظام مالیاتی به نظام اعتبارسنجی خبر داد 
و گفت: در ســال جاری اختیار بخشودگی 
۱۰۰ درصدی جرایم قابل بخشش و تقسیط 
بلندمدت )۲۴ ماهه( بدهی مودیان کوچک 
را به مدیران کل امور مالیاتی سراسر کشور 
تفویض شد.ســبحانیان با اشاره به پیگیری 
تصویب لایحه تســهیل تکالیــف مودیان 
گفت: تأخیر در اجرای قانون سامانه مودیان 
مالیاتی و پایانه های فروشــگاهی، جرایمی 
را متوجه مودیان می کرد کــه دولت برای 
رفع این مشــکل در لایحه تسهیل تکالیف 
مودیان، درخواســت اصــلاح مواعید را به 
مجلس ارائه کــرد.وی افــزود: مواعید در 
مجلس اصلاح و به شــورای نگهبان ارسال 
شد، ایرادات و ابهامات شــورای نگهبان در 
خصوص لایحه تســهیل تکالیــف مؤدیان 
به کمیســیون اقتصادی مجلس رســید؛ 
اصلاح و مصوب شــد و بــه زودی در صحن 
مجلس رأی گیری و پــس از تصویب، ابلاغ 
می شــود.رئیس ســازمان امــور مالیاتی 
تســهیل در پرداخت مالیات علی الحساب 
صادرکنندگان، استثنا شدن شمش طلا از 
مالیات علی الحساب واردات، پذیرش چک 
علاوه بر ضمانت نامه بانکی بــرای واردات 
ماشین آلات، عدم جریمه تسلیم اظهارنامه 
برای مشمولین تبصره ماده ۱۰۰ را از دیگر 

اقدامات این سازمان برشمرد.

صفر شدن مالیات ۵0 درصد اصناف
ســبحانیان همچنین در خصــوص صفر 

شدن مالیات ۵۰ درصد اصناف گفت: رشد 
درآمدهای مالیاتی در سال های اخیر بدون 
وارد آمدن فشــار به بخش مشاغل صورت 
گرفته اســت به طوری که در ســال جاری 
بیش از ۵۰ درصــد )حــدود ۴ میلیون( از 
مشاغل، مالیات صفر و حدود ۴۰ درصد نیز 
مالیات زیر بیســت میلیون تومان پرداخت 
کرده اند. همچنین طی دو ســال گذشــته 
از بــار مالیاتی بخش تولید نیــز به میزان ۷ 

درصد کاسته شده است.
وی توســعه شــهرها و روســتاها و بهبود 
ســلامت مردم با تخصیص مالیات بر ارزش 
افزوده، کاهش نرخ ارزش افزوده از کالاهای 
اساســی، معافیت و تخفیف مالیاتی فرزند 
سوم و بخشــودگی جرایم مالیاتی فعالان 
مناطق آزاد تجــاری - صنعتــی را از دیگر 
اقدامــات ذیل تســهیل تکالیــف مودیان 

مالیاتی دانست.
رئیس ســازمان امــور مالیاتی با اشــاره به 
سیســتمی شــدن فرایند مالیات ستانی 
گفت: تکریــم مودیان راهبــرد اصلی نظام 
مالیاتی است، اگر می خواهیم نظام مالیاتی 
به هــدف اصلی خــود که وصــول عادلانه 
مالیات است نائل شود، باید تکریم مودیان 
را سرلوحه خود قرار دهیم. تکریم مودیان به 
معنای آن است که به مردم احترام بگذاریم 
و برخورد با افراد به شــیوه مناســبی انجام 
شــود. باید قدردان آنان باشیم و این مساله 
را نه تنها در حرف بلکه در عمل نیز نشــان 

دهیم.
تولیــد  کــرد:  تصریــح  ســبحانیان 
اظهارنامه های بــرآوردی ۹۸ تــا ۱۴۰۰، 
قطعی ســازی پرونده هــای ارزش افزوده، 
بارگذاری سریع اظهارنامه ها و اجرای برنامه 
زمان بندی رســیدگی ها، اتصال ســازمان 
امور مالیاتی بــه اعتبارســنجی، فراخوان 
مالیات بر ارزش افزوده با حجم گستردگی 

زیاد از جمله این موارد است.
وی گفت: همچنین در پایــان می توان این 
نوید را داد که در آینده نزدیک شاهد مخابره 
شدن اخبار مثبتی از ســازمان امور مالیاتی 
شامل سیستمی شدن مالیات نقل و انتقال 
سهام غیربورســی، سیستمی شدن مالیات 
بر ارث، امکان اخذ مفاصاحســاب و گواهی 
به صورت آنی بدون نیــاز به مراجعه، پلمب 
الکترونیکی دفاتر، ارائــه خدمات مالیاتی 
اپلیکیشــن پرکاربرد، راه اندازی چت بات، 
استرداد سیستمی هزینه درمانی، شناسایی 
ذی نفــع واقعی کارت بازرگانــی اجاره ای، 
ابلاغ اوراق مالیاتی از طریق سامانه و سامانه 

تشخیص املاک و خودرو اشاره کرد.

رئیس اتاق بازرگانــی ایران و چین گفت: در ســامانه 
مودیــان مالیاتــی امضاهای طلایی کاهــش می یابد 
و همه گردش های مالی افراد در سیســتم مالی، قابل 
ردیابی اســت، حتی اگر اصناف پیشنهاد دریافت پول 
نقد و یا کارت به کارت به مشــتریان بدهند، بر مبنای 
گردش حساب بانکی می توان به درآمد واقعی آنها پی 

برد.
در اختیار داشــتن یــک نظــام مالیاتــی کارآمد به 
روش های مختلــف می تواند به رشــد و شــکوفایی 
اقتصادی کشــورها کمــک کنــد؛ از یک طــرف از 
طریق این نظام صحیــح مالیاتی، می تــوان به اعمال 
جهت گیری های صحیح مالیاتی پرداخت و سرمایه ها 

را به سمت تولید سوق داد.
از طرف دیگــر، مالیات گیــری صحیــح می تواند به 

افزایش درآمدهای دولت، کاهش کســری 
بودجه و در نتیجه کاهش تورم منجر شود.

همچنین به عقیده کارشناسان، درآمدهای 
حاصل از مالیــات می توانــد در بخش های 
عمرانی مختلف به کار گرفته شــود و زمینه 

را برای پیشرفت کشور فراهم کند.
مالیــات یکــی از منابــع اصلــی درآمد 

دولت هاست و باید کشور از محل این درآمدها اداره 
شــود، اما نظام مالیاتــی ایران مبتلا به مشــکلاتی 
است که باید حل و فصل شــوند؛ از جمله  این مسائل 
می توان به ناعدالتــی در اخذ مالیــات، عدم وجود 
شــفافیت در حوزه  جریان کالا و در اختیار نداشتن 
یک بانک اطلاعاتی قوی در مورد درآمد افراد اشاره 

کرد.

به منظور حل و فصل این مشــکلات مجلس 
قانونی را با عنوان پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه  مودیان تصویب کرد، سامانه  مودیان 
سال گذشته راه اندازی شــد و همه کسب و 

کارها موظف شدند به آن بپیوندند.
به عقیده  کارشناسان این ســامانه از طریق 
دسترســی به یک بانک اطلاعاتــی قوی در 
مورد درآمد افــراد می تواند به عادلانه تر شــدن نظام 

مالیات گیری کشور کمک کند.
در خصوص لــزوم احصــاء درآمدهای واقعــی افراد، 
دریافت مالیات حقــه از مودیان و مزیتی که ســامانه 
مودیان می تواند برای نظام مالیاتی کشور داشته باشد، 
مجیدرضا حریری، رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین 
می گوید: هر تغییری در سیســتم اداری و بروکراسی 

کشــور که سیســتم را جایگزین افراد کنــد و از نقش 
اشخاص در امور بکاهد، کار درستی است.

وی ادامه داد: بــا اســتفاده از ســامانه مودیان نقش 
ممیزهای مالیاتــی و کارمندان در مالیات ســتانی از 
بین می رود و همه چیز سیستماتیک می شود؛ به این 
ترتیب، امضاهای طلایی نیز کم می شــود و این اتفاق 

خوبی است.
رئیس اتاق بازرگانی ایــران و چین اضافه کرد: قطعاً در 
اجرای قانون راه اندازی ســامانه مودیــان و پایانه های 
فروشــگاهی و اســتفاده از نرم افزارها و سیستم های 
مرتبط با این قانون اشکالاتی وجود دارد که باید وزارت 
اقتصاد آن هــا را رفع کند؛ اما به طــور کلی، راه اندازی 
سامانه مودیان و از بین بردن بســتر مواجهه  کارمند و 

ارباب رجوع اقدام مثبتی است.

اتاق

 امکان رصد حساب   بانکی مشاغل در سامانه مودیان برای  اخذ مالیات  بر درآمد 

وهای برقی آذرماه می آیند ودی عملیاتی می شود؛ خودر وعده ای که به ز

خریدار  وزیر صنعت، معــدن و تجارت، 
ضمن اشــاره به واردات تاکسی های برقی و 
فراهم کردن زیرســاخت ها برای رواج این 
خودروها در کشــور، ابراز امیــدواری کرد 
که به زودی نــاوگان حمل ونقــل عمومی 
برقی شــود و به صراحت اعلام کرد که نباید 
سیاست  ما این باشد که خودروهای بنزینی 
را حتمــا داخلی ســازی کنیــم؛ بالعکس 
بایســتی تمرکز خود را بر خودروهای برقی 

و هوشمند قرار دهیم.

اواســط مهر ماه بود کــه معــاون صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
از ورود خودروهــای برقی به صورت ۱۰۰۰ 
دســتگاهی از آبان ماه و ادامــه روند آن تا 
پایان ســال، خبر داد و گفت: بــا همکاری 
شــرکت های دانش بنیان، شــرکت های 
مشــترک  همــکاری  و  خودروســازی 
مجموعه های بین المللــی تا افق ۱۴۰۴، به 
سمت طراحی و ســاخت خودروهای بومی 

خواهیم رفت.

به گفتــه منوچهــر منطقــی در جهت 
فرآهم آوردن زیرســاخت ها، تاکنون ۱۵ 
جایگاه تعبیه شده و ۷۸ شارژر مهیا شده 
اســت. همچنین نمونه  خودروهای برقی 
وارد شــده و از آبان ماه بــه بعد به صورت 
۱۰۰۰ دســتگاهی طی چند مرحله وارد 
خواهد شد و به شــبکه تاکسیرانی تزریق 

می شود.
آنچه که از ظواهر امر پیداســت، خودروی 
برقی در آبان ماه وارد کشور نشده و بر اساس 
آنچه که اخیراً وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرده، تاکســی های برقی احتمالا در 
هفته های اول آذرمــاه به تدریج وارد تهران 
می شود.وی ابراز امیدواری کرد: در مجموع 
مقرر شده تا پایان ســال ۱۰۰ هزار دستگاه 
تاکســی برقی در شــهرهای بزرگ داشته 
باشیم؛ بر این اساس در سال آینده سطحی 
از هوشــمندی را در خودروهــای داخلی 

خواهیم داشت.
علــی آبــادی بــا بیــان اینکه بــه زودی 
حمل ونقل عمومی در تهران برقی می شود، 
گفت: این موضــوع اثرات مثبت زیســت 
محیطی هــم دارد؛ در حــال حاضر نصب 
شــارژرها شــروع شــده و در حال توسعه 

زیرساخت ها هستیم.

عرضه اولین خودروهای برقی داخلی، 
در نیمه ابتدایی 1403

مقام عالی وزارت صمــت همچنین از تولید 
چند نمونه خودروی برقی داخلی خبر داده 
و پیش بینی کرد: احتمالا در نیمه اول سال 

بعد، این خودروها نیز عرضه شوند.
علی آبــادی بر تمرکز بــر خودروهای برقی 
و هوشــمند به جای خودروهــای بنزینی، 
گفت: در کشوری همچون نروژ، بیش از ۸۰ 
درصد خودروها برقی شده یا در چین تقریبا 
تمام حمل ونقل عمومی و  ۳۰ تا ۳۵ درصد 
خودروهای مردم نیز برقی شــده اســت؛ 
بنابراین باید بیشــتر انرژی خــود را صرف 
کنیم تا در این پدیده از دنیا عقب نمانیم و با  

آنها همراه شویم.
وی تصریح کرد: سیاست ما نباید این باشد 
که خودروهای بنزینی را حتما داخلی کنیم 
چون این ها گذرا هســتند. بنابراین باید به 
سمت داخلی  ســازی قسمت هایی که خلق 

فناوری می کنند، حرکت کنیم.

مشکلی در نبود زیرساخت تولید 
خودروهای برقی نداریم

وزیر صنعت، معدن و تجــارت با بیان اینکه 
هیــچ کشــوری در منطقه هماننــد ایران 

زیرســاخت لازم را برای تولید و استفاده از 
خودروهای برقی ندارد، خاطرنشــان کرد: 
خوشــبختانه در تمامی مناطق کشور اعم 
از روســتاها از نعمت برق برخوردار هستیم 
و زیرســاخت های لازم برای راه اندازی این 

خودروها وجود دارد.
علی آبادی گفت: خودروی بنده برقی است 
و خودم آن را ســاختم و تمامی تکنولوژی 

ساخت موتور آن نیز بومی است.
شــایان ذکر اســت که نیمه آبان ماه سال 
جــاری، مدیر پــروژه خودروهــای برقی 
وزارت صمــت از تخصیــص ۳۰۰ میلیون 
دلار ارز به واردات تاکســی های برقی خبر 
داد و اعلام کرد: قرار اســت این خودروها از 
طریق شرکت های خودروســاز وارد شوند 
و بر اســاس برنامه ریزی های زمانی صورت 
گرفته، این خودروســازان بایستی تا پایان 
ســال، ۶۰ درصد از تعهدی کــه در رابطه با 
خودروهای برقــی امضا کرده انــد را وارد 

ناوگان حمل ونقل کشور کنند.
به گفته این مقام مســئول، شــرکت های 
خصوصی خودروســاز نیز باید خود را آماده 
کنند تا حداقل ۳۰ درصد تولیدشــان را تا 
پنج ســال آینده برقی کنند؛ چراکه در غیر 

این صورت از بازار عقب می مانند.



صحرایی خبر داد
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آنفلونزا عامل تشدید بیماری های تنفسی
 ســخنگوی وزارت بهداشــت چین در خصوص نگرانی های ســازمان 
بهداشت جهانی، خاطرنشان کرد که ویروس »آنفلونزا« موجب تشدید 
بیماری های تنفســی در این کشور شده اســت و ویروس جدیدی در 
کار نیســت. می فنگ ســخنگوی وزارت بهداشــت چین در خصوص 
نگرانی های ســازمان بهداشــت جهانی )WHO( خاطرنشان کرد که 
ویروس »آنفلونزا« و سایر عوامل بیماری زا موجب تشدید این بیماری 

تنفسی در مناطق شمالی از جمله شهر پکن شده است.
رسانه های چینی در گزارشی اعلام کردند که از روز سه شنبه )۳۰ آبان( 
پکن وارد دوره بیماری های تنفسی شد بطوریکه تعداد کسانی که دچار 

بیماری آنفلونزا شده اند، در حال افزایش است.
کارشناســان مرکز پیشــگیری و کنترل بیماری پکن در این خصوص 
تاکید کردند »آنفلونزا، آدنوویروس و ویروس سنسیشیال تنفسی« سه 

ویروسی هستند که در کودکان بیمار مشاهده شده است.
خبرگزاری آسوشیتدپرس در گزارشی نوشت: به ندرت پیش می آید که 
سازمان جهانی بهداشت درخواست اطلاعاتی بیشتری از کشورها کند، 
اما افزایش بیماری تنفســی در پکن موجب شده تا مقامات این سازمان 
از روش مکانیســم حقوق بین الملل درخواســت اطلاعات بیشتری از 
مقامات چینی شده اســت.مقامات ســازمان جهانی بهداشت با اشاره 
اینکه گزارش های وزارت بهداشت نشــان می دهد که افزایش پذیرش 
کودکان در بیمارســتان این کشــور، به دلایل بیماری هــای از جمله 
»عفونت باکتریایی، ویروس سنسیشــیال تنفســی )RSV(، آنفولانزا 
و سرماخوردگی« اســت، باز هم خواســتار ارائه توضیحات بیشتری در 

خصوص این بیماری های تنفسی کودکان از مقامات پکنی شد.
ظهور گونه های جدیدی از ویروس »آنفلونزا« یا سایر ویروس هایی که 
امکان انتقال آن به دیگران میســر است، معمولا در جز بیماری تنفسی 
گزارش می شــود، مانند: ویروس های »ســارس« و »کووید-۱۹« که 

ابتدا به نوعی غیرمعمول از بیماری ذات الریه گزارش شدند.
دولت چین اعلام کــرده که برآورد اولیه نشــان می دهــد پس از رفع 
محدودیت های کرونایــی و کاهش رعایت پروتکل هــا، ویروس های 
تنفسی در کودکان شایع شده و سایر کشــورهای دیگر نیز پس از رفع 
محدودیت های کرونایی، شــاهد افزایش ویروس های تنفسی از جمله 

سنسیشیال تنفسی )RSV( بوده اند.
می فنگ از مقامات محلی خواست تا فضای بیشتری در اختیار بیماران 
تب دار گذشته و واکسیناسیون را در میان کودکان و افراد مسن ترویج 
کنند، زیرا چین در فصل زمســتان پس از رفع محدودیت های کرونایی 

با موجی از بیماری های تنفسی دست و پنجه نرم خواهد کرد.

دهنوی:
وام ازدواج ۳۵۰ میلیون می شود

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: در کمیســیون تلفیق، با تصویب وام 
ازدواج برای پسران زیر ۲۵ و دختران زیر ۲۳ سال، ۳۵۰ میلیون تومان 

و سایر متقاضیان ۳۰۰ میلیون، از جوانان حمایت می کنیم.
 سید محسن دهنوی، عضو هیئت رئیســه مجلس در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی، نوشت: ســازمان برنامه و بودجه مانند پارسال 
چگونگی تسهیلات ازدواج و فرزندآوری را از لایحه بودجه حذف کرد و 

اختیارش را به شورای پول و اعتبار داد.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید کرد: در 
کمیســیون تلفیق، با تصویب وام ازدواج برای پسران زیر ۲۵ و دختران 
زیر ۲۳ ســال، ۳۵۰ میلیون تومان و ســایر متقاضیان ۳۰۰ میلیون، از 

جوانان حمایت می کنیم.

سخنگوی کمیته بین المللی صلیب سرخ در غزه:
 کمک های بشردوستانه باید به همه ساکنان 

غزه برسد
سخنگوی کمیته بین المللی صلیب سرخ در غزه از اوضاع وخیم انسانی 
در غزه خبر داد. هشام مهنا، ســخنگوی کمیته بین المللی صلیب سرخ 
در غزه گفــت: اوضاع وخیم انســانی در غزه در تاریــخ این درگیری ها 
بی سابقه است.مهنا افزود: تاکنون این تعداد از ویرانی و قربانی را ندیده 
بودیم.وی تاکید کرد: کمک های بشردوســتانه بایــد از طریق گذرگاه 

رفح و به صورت امن به همه ساکنان غزه برسد.

سرهنگ طریقت خبر داد
 یک هفته توقیف موتورسیکلت در صورت 

حمل بار نامتعارف
فرمانده یــگان عملیات پلیس راهــور تهران بزرگ گفــت: یک هفته 

توقیف موتورسیکلت در صورت حمل بار نامتعارف انجام می شود.
 ســرهنگ حمید طریقت فرمانده یگان عملیات پلیــس راهور تهران 

بزرگ در خصوص توقیف موتورسواران متخلف توضیح داد.
وی گفت: تخلفات حمل بار توسط موتورســواران یکی از دغدغه های 
اصلی پلیس اســت چرا که این اقدام آنان باعث بروز خطرهای جبران 
ناپذیری هم برای راکب و هم برای دیگر خودروها و شهروندان می شود.

وی افزود: این تخلف بسیار شایع است و بیشتر در مناطق مرکزی شهر 
تهران انجام می شــود و یکی از علت های عمده تصادفات در شهر تهران 

توسط موتورسواران همین حمل بار نامتعارف است.
فرمانــده یــگان عملیات پلیــس راهور تهــران بزرگ بیان داشــت: 
موتورســیکلت فقط برای حمل انســان اســت نه برای حمل بارهای 
حجیم. اگر باری هم حمل می شــود باید متعارف باشــد و نباید تعادل 
موتورســیکلت را بر هم بزند.ســرهنگ طریقت افزود: پلیس هم با این 
نوع از تخلفات برخــورد می کند و همکاران بنــده در صورت مواجهه با 
این چنین تخلفاتی حتماً موتورســیکلت متخلف را متوقف و در طرح 

موتوریار حتماً با آن برخورد خواهد شد.
وی گفت: حتماً بار وسیله نقلیه تخلیه می شــود و خود موتورسوار موظف 
است که بار را با وســیله مناســب دیگری منتقل کند و خود وی در محل 
حداقل یک ساعت باید حضور داشته باشــد و با تجهیزاتی که به او تحویل 
می شود آموزش های ترافیکی به وی داده خواهد شد.وی افزود: برابر ماده 
۲۰ قانون رســیدگی به تخلفات، موتورســیکلت های متخلف با کفی و یا 
بدون کفی در داخل پارکینگ توقیف خواهند شــد که بــرای بار اول یک 
هفته و برای مرتبــه دوم در صورت تکرار یک ماه توقیــف را در پی خواهد 
داشت.سرهنگ طریقت گفت: وقتی در قبض پارکینگ کلمه بار نامتعارف 
قید شــود حتماً این پرسه یک هفته اعمال خواهد شــد و کوتاه نمی شود. 
تصادف یک اتفاق نیســت یک انتخاب است. موتورســواران به این نکته 
دقت کنند که با رعایت قوانین و مقررات تخلف را انتخاب نکنند همچنین 

استفاده از کلاه ایمنی می تواند جان آنها را در تصادفات نجات دهد.

دیوار

معاون اداره کل اشــتغال و کارآفرینی بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران از تخصیص ســهمیه های استخدامی 
خانواده های شــهدا و ایثارگران در یازدهمین آزمون 
اســتخدامی مشــترک فراگیر دســتگاه های اجرایی 

کشور خبر داد.
محمد اســماعیل هاشــم لو، معاون اداره کل اشتغال 
و کارآفرینی بنیاد شــهید و امور ایثارگران در رابطه با 
تخصیص سهمیه های قانونی خانواده شهدا و ایثارگران 
در یازدهمین آزمون اســتخدامی مشــترک فراگیر 
دستگاه های اجرایی کشــور گفت: جانبازان، آزادگان، 
همسر و فرزندان شهدا و جانبازان بیست و پنج درصد 
و بالاتر و فرزندان و همسران آزادگان یک سال و بالای 
یک سال اسارت اسرا و خواهر و برادر شهدا که متقاضی 
استخدام در دستگاه های دولتی هســتند، می توانند 
بدون مراجعه حضوری بــه بنیادها بــا ثبت وضعیت 
تحصیلی و شــغلی خود در سامانه ســجایای بنیاد از 
فرصت های شغلی استخدامی با شرکت در آزمون های 
استخدامی و انتخاب شــغل محل های تخصیص داده 

شده به آنان در ستون سهمیه )۲۵ درصد( و 
سایر ایثارگران مشمول در ستون سهمیه )۵ 

درصد( بهره مند شوند.
هاشــم لو افزود: در این آزمون اســتخدامی 
سازمان بهزیستی کشــور، سازمان حفاظت 
محیط زیست، ســازمان زندان ها و اقدامات 
تأمینی و تربیتی، سازمان سنجش آموزش، 

صندوق تأمین خسارت های بدنی و دانشگاه فرهنگیان 
حضــور دارند کــه فرصت خوبــی بــرای بهره مندی 
مشــمولان با مقطــع تحصیلــی دیپلم و نیــز برخی 

رشته های خاص دانشگاهی است.
وی بیان کرد: بــا توجه به محدودیت های اســتخدام 
در دســتگاه های دولتی و تعدد رشــته های تحصیلی 
مشمولین موضوع ماده ۲۱ قانون جامع خدمات رسانی 
به ایثارگران، شــرکت در آزمون اســتخدامی و رقابت 
بین مشــمولان برای بهره مندی از فرصت های شغلی 

و بهره مندی از سهمیه الزامی است.
معاون اداره کل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و امور 

ایثارگران با بیان اینکــه رأی دیوان عدالت 
اداری نیز به این امر مهم تاکید دارد، تصریح 
کرد: به همین دلیل شغل محل های انتخاب 
شده به تناسب فراوانی رشته های تحصیلی 
و محل ســکونت آنــان و حســب تقاضای 
دســتگاه ها و با در نظر گرفتــن محدودیت 
فرصت شــغلی بــرای برخی از رشــته های 
تحصیلی معین شــده اســت، بنابراین ثبت وضعیت 
تحصیلی و شغلی ایثارگران مشمول در سامانه سجایا 

همیشه مورد تاکید این اداره کل بوده است.
وی ادامه داد: با توجه بــه اینکه مجری برگزاری آزمون 
یاد شــده مرکز آزمون جهاد دانشــگاهی اســت، لذا 
متقاضیان شــرکت در این آزمون می توانند از روز یک 
شنبه مورخ ۰۵/۰۹/۱۴۰۲ با مراجعه به تارنمای مرکز 
گفته شده به نشــانی http://www.hrtc.ir مراجعه 
کرده و تا قبــل از پایان زمان ثبت نام بــا مطالعه دقیق 
دفترچه راهنمای ایــن آزمون فرآیند ثبــت نام برای 
شرکت در آزمون اســتخدامی را طی کنند و با آمادگی 

کامل با سایر مشمولان رقابت کرده و به مراحل بعدی 
استخدام راه پیدا کنند.

معاون اداره کل اشــتغال و کارآفرینی بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران از برخی از بانک ها و نیز شرکت های غیر 
دولتی شامل شــرکت های پالایشگاهی، پتروشیمی و 
فولادها بابت عدم رعایت تخصیص سهمیه های قانونی 
خانواده معزز شهدا و ایثارگران گلایه و اظهار کرد: این 
اداره کل جهت رعایت سهمیه های استخدامی توسط 
کلیه دستگاه های موضوع ماده ۲ قانون جامع خدمات 

رسانی به ایثارگران تمام تلاش خود را می کند.
وی خاطرنشان کرد: رفع مشــکل بیکاری این عزیزان 
صرفاً از طریق اســتخدام مهیا نمی شــود و به همین 
دلیل تفاهم نامه هایی با مراکز آموزشــی و فنی مهارتی 
برای ارتقای ســطح مهارت و دانش حرفه ای ایثارگران 
متقاضی اجرای طرح های کارآفرینی و خود اشــتغالی 
منعقد شده اســت تا با دریافت مجوزهای شغلی لازم 
و نیز دریافت تسهیلات اشتغال، زمینه شغل مناسب و 

پایدار را برای خود فراهم کنند.

مدیرکل دفتر امــور حمایتی و توانمندســازی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیــات اجرای طرح ملی 
یسنا در راســتای حمایت از ۲۷ هزار مادر شیرده دهک 
اول درآمدی با اولویت ۸ استان کم برخوردار را تشریح 
کرد.دکتر زهرا قیومی، با اشــاره به اجرای طرح امنیت 

غذایی کودکان با تغذیه ناکافی، اظهار کرد: در این طرح 
کودکان دچار کم وزنی، کوتاهی قد و لاغری از ســوی 
وزارت بهداشــت به وزارت رفاه معرفی شدند و پس از 
استحقاق سنجی خانوارها، کودکان خانوار دهک های 
اول تا هفتم شناســایی و تحت پوشــش طرح امنیت 

غذایی وزارت رفاه قــرار گرفته و اعتبــار یک میلیون 
تومانی به کودکان مشــمول در خانوارهای دهک ۱ تا 
۵ و ۶۰۰ هزار تومانی به کودکان مشمول در خانوارهای 
دهک ۶ و ۷ جهت تهیه بسته رایگان غذایی تعلق گرفت.

مدیرکل دفتر امــور حمایتی و توانمندســازی وزارت 

تعاون کار و رفــاه اجتماعی در ادامــه همچنین از ارائه 
ســبد غذایی رایگان برای ۲۷ هزار نفر از مادران شیرده 
در دهک اول درآمدی با اولویت ۸ اســتان کم برخوردار 
و نیز توجه به نرخ باروری شهرســتان های استان های 

هدف، در بستر طرح کالابرگ الکترونیک نیز خبر داد.

اشتغال

سبد

حبیب احســنی پور  رییس دانشــگاه 
علوم پزشــکی شهید بهشــتی، بر ضرورت 
بهره گیری از ظرفیت های بخش خصوصی 

در توسعه گردشگری سلامت تاکید کرد.
علیرضا زالی، در نشست بررسی فرصت های 
گردشگری سلامت که در ســالن امام علی 
)ع( دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی 
برگزار شــد، با اشــاره به اینکه هم اندیشی 
بخش هــای پرتــوان خصوصــی در حوزه 
ســلامت با دانشــگاه می توانــد منجر به 
رشــد این حوزه شــود، خاطرنشــان کرد: 
ظرفیت هــای علمی، آموزشــی، درمانی و 
گردشگری باید به عنوان بســته ای ویژه از 
سوی شــرکت های ثبت شــده و قانونی به 

گردشگران خارجی معرفی شود.
وی با تاکید بر اهمیت جذب گردشــگران 
ســلامت توضیح داد: تنوع خدمات، رقابت 
کشورهای همسایه، توســعه زیرساخت ها 
در کشورهای منطقه و تغییراتی در فرآیند 
پذیرش بیماران موجب شده تا این حوزه با 

چالش های مختلفی روبه رو باشد.
زالی خاطرنشــان کرد: باید ظرفیت بخش 
خصوصــی و دانشــگاهی تجمیع شــود تا 

تلاش ها اثرگذاری مطلوب را داشته باشد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
با بیان اینکه همکاری دانشگاه با آژانس های 
فعــال در حوزه جذب توریســم ســلامت 
فرصت بی بدیلی بــرای ارتقای هر دو حوزه 
را فراهــم می کند، اضافه کــرد: ۲۴۷ مرکز 
درمانی در کشــور مجوز دارند و بســیاری 
از بیمارستان های دانشــگاه علوم پزشکی 

شهید بهشتی نیز دارای این مجوزند.
وی ادامــه داد: ضمــن اینکــه تا ســه ماه 
آینده ســایر بیمارســتان های دانشگاه نیز 
این اعتبارنامــه را دریافــت خواهند کرد. 
)IPD نوعــی مجوز اســت که تعــدادی از 
بیمارســتان ها دارای آن هســتند در واقع 
بخش بین المللی بیمارســتان هایی که در 
زمینه توریســم درمانی فعالیت می کنند، 

نامــه ای مبنی بر قبــول درمــان آن بیمار 
صادر می کند.(زالی با تاکید بر اینکه اجرای 
برنامه های توســعه ای خصوصــاً در حوزه 
ملی و بین المللی در دســتور کار دانشــگاه 
اســت، ادامه داد: کشــور ما به دلیــل ارائه 
خدمات درمانی با کیفیت و قیمت مناسب 
یا به عبارتــی اســتثنایی می تواند به قطب 

گردشگری سلامت تبدیل شود.
به گفتــه رئیس دانشــگاه، هیــچ خدمت 
درمانــی وجود نــدارد که مجموعــه نظام 
سلامت کشــور توان پاســخگویی به آن را 

نداشته باشد.
وی با اشاره به اینکه انتخاب ایران به عنوان 
مقصد درمانی از ســایر کشــورها می تواند 
چالش های ارزی را مرتفــع کند، ادامه داد: 
طبق آمار رسمی ایران میزبان گردشگرانی 
از ۱۶۴ کشــور بوده، ولی با ایــن وجود این 

حوزه نیاز به ارتقا و فعالیت بیشتر دارد.
زالی ضمن معرفی توانمندی های دانشگاه 

علوم پزشکی شهیدبهشــتی، گفت: حضور 
هزار و ۵۵۰ عضو هیئت علمــی، بالغ بر ۱۳ 
هزار دانشجو ،۲۰ بیمارســتان تخصصی و 
فوق تخصصی، ۸۶ مرکــز تحقیقاتی، ارائه 
خدمت به بیش از شــش میلیون جمعیت 
تحت پوشــش و مراکز مختلف بهداشتی، 
تنهــا گوشــه ای از ظرفیت هــای علمی و 

تخصصی دانشگاه است.
وی با اشاره به اینکه این دانشگاه در تمامی 
۲۵ رشته تخصصی دوره دســتیاری و ۲۶ 
رشــته فلوشــیپ و فوق تخصــص مرتبط 
با علــوم پزشــکی، دانش آموختــه تربیت 
می کند، ادامه داد: دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی زیرســاخت پذیرش ۲.۳ 

متقاضیان مقطع کارشناسی ارشد را دارد.
زالی با بیــان اینکه ایــران در زمینه جذب 
توریسم ســلامت رتبه ۴۶ را از بین کشورها 
دنیا از آن خــود کــرده اضافه کــرد: باید 
ظرفیت های بیشتری برای این حوزه فراهم 

شــود، به طور مثال کشــور هندوستان به 
لحاظ قیمت تمام شــده، خدمات ارزانتری 
را در مقایســه با بســیاری از کشــورها به 
گردشــگران ســلامت می دهــد، این در 
شرایطی اســت که ایران با توانمندی بالاتر 
قیمت تمام شــده پایین تری دارد، بنابراین 
می توانیــم در ایــن زمینه رقیــب جدی 
بسیاری از کشــورها حتی کشورهای ارزان 

قیمت باشیم.
پشــتیبانی مناســب، کاهش بروکراسی 
اداری، افزایش فعالیت های بین بخشــی و 
تقویت کار تیمی، طراحی برنامه های جامع 
برای همراهان بیمــار، پیگیری و فالوآپ در 
کشــور مبدا از جمله راهکارهای زالی برای 
تقویت و تســهیل روند درمان گردشگران 

خارجی بود.
وی با تاکیــد براینکه بســیاری از خدمات 
دانشگاه علوم پزشــکی شهیدبهشتی مثل 
دندانپزشــکی، پیونــد اعضــا، مداخلات 

غیرتهاجمــی گوارش، جراحــی اعصاب و 
ســتون فقرات، پیوند ریه، جراحی عروق و 
تحریک عمقی مغز در کشــور ممتاز است، 
ادامــه داد: به طــور مثال بیمارســتان ۱۵ 
خرداد دانشــگاه جراحی های پلاســتیک 
و ترمیمــی را انجام می دهد و بســیاری از 
برجســته ترین جراحان کشور تربیت شده 

این بیمارستان هستند.
دانشکده داروســازی فعال در دانشگاه یکی 
دیگر از حوزه های علمی دانشــگاه اســت 
که زالی به آن اشــاره کرد و ادامه داد: تولید 
داروی فاویپیراویر در بحرانی ترین روزهای 
کرونایی در کمتر از ۲۰ روز و قابل مقایســه 
با نمونه اصلــی ژاپنی، نشــان از توانمندی 
محققان این دانشگاه در حوزه های مختلف 

دارد.
رئیس دانشــگاه با تاکید بــر اینکه درهای 
دانشــگاه به روی فعالان حوزه گردشگری 
سلامت باز است، گفت: بی تردید در جلسات 
آتــی مدل هــای پیشــنهادی نمایندگان 
شــرکت ها را بــرای ارتقای این حــوزه به 

اشتراک خواهیم گذاشت.
به گفته زالی، چنانچه بخواهیم روند درمان 
گردشگران سلامت را ارزیابی و ساماندهی 
کنیم، بایــد ورودهای داخلــی و درمانی به 
دقت کنترل شــود، این موضــوع به معنای 
نفی و یا حــذف گروه خاصی نیســت بلکه 
صرفاً برای تســهیل در روند درمــان و ارائه 

خدمات باکیفیت انجام خواهد شد.
رئیس دانشــگاه با تاکید بر این موضوع که 
بخش خصوصی در زمینه جذب گردشگران 
حوزه سلامت حرف اول را می زند ادامه داد: 
بخش های دولتی و دانشــگاهی می توانند 
با ارائــه خدمات باکیفیــت و اقتصادی این 

چرخه را تکمیل کنند.
وی با بیان اینکه فضای گردشگران سلامت 
با توریسم کاملًا متفاوت اســت، ادامه داد: 
باید به مراتــب در حوزه ســلامت قوی تر 

فعالیت کنیم.

علی قدمی  وزیــر آموزش و پــرورش از 
تدوین ۷ پروژه ملی برای اجرای سند تحول 

آموزش و پرورش خبر داد.
 جلسه ســتاد هماهنگی و پشتیبانی اجرای 
ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش به 
ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار و در 
آن بر توسعه مهارت آموزی و تربیت معلم به 

عنوان دو اولویت اساسی تاکید شد.
محمد مخبر در این جلســه با اشاره به عدم 
اجرای ســند تحــول بنیادیــن آموزش و 
پرورش، بر لزوم آسیب شناسی این موضوع 
تاکید و وزیر آموزش و پرورش را مکلف کرد 
برنامه ای عملیاتی و زمان بندی شــده برای 

اجرای این سند تحول تدوین و ارائه کند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با تاکید 
بر اینکه اجرای سند تحول بنیادین آموزش 
و پــرورش نیازمند کمیتــه و دبیرخانه ای 
چابک است که بر ترسیم نقشه راه متمرکز 
شــود، افزود: ایــن کمیته بایــد اولویت ها 
و وظایف هر یــک از دســتگاه ها را به طور 
دقیق مشــخص کند؛ چرا که اجرای ســند 

تحول موضوعی فرادستگاهی است و نقش 
و تکلیف هر دســتگاه باید کاملًا مشــخص 
باشد.وی بر اهمیت و نقش آموزش و پرورش 
در توســعه و پیشرفت کشــور تاکید کرد و 
اظهار داشــت: اینکه بتوانیم بدون تحول در 
آموزش و پرورش، کشــور را توسعه دهیم 
تصوری نادرست است چراکه موتور محرک 
و پیشــران پیشــرفت کشــور از آموزش و 

پرورش آغاز می شود.
مخبر ادامه داد: اینکــه مقام معظم رهبری 
در بیانات خود بارها بر اجرای ســند تحول 
بنیادیــن آمــوزش و پــرورش و نقش این 
دستگاه اجرایی در پیشــرفت کشور تاکید 
داشــته اند بدین خاطر اســت که ایشان به 
درســتی نقطه آغازین پیشــرفت و توسعه 
همه جانبه کشــور را تحــول در آموزش و 
پرورش می دانند.معاون اول رئیس جمهور 
همچنیــن در ابتدای جلســه بــا تبریک و 
گرامی داشــت هفته بســیج، گفت: هرگاه 
که تفکر و روحیه بســیجی در کاری حاکم 
شده، شــاهد تحقق اهداف بوده ایم و امروز 

توفیقــات جریــان مقاومت چــه در حوزه 
نظامی و چه در بخــش اقتصادی و فرهنگی 
نیز مرهون فرهنگ و روحیه بسیج است که 
ریشه و سرچشمه این فرهنگ از دوران دفاع 

مقدس شکل گرفته است.
در این جلسه حجت الاســلام والمسلمین 
خســروپناه دبیر شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی و حداد عادل رئیس فرهنگســتان 
زبان و ادبیــات فارســی نیز هر کــدام در 
ســخنانی تربیت معلــم را به عنــوان قلب 

آموزش و پرورش دانســتند و بــر اهمیت 
توسعه دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه تربیت 
معلم به عنوان مهمتریــن اولویت در تحول 

بخشی به آموزش و پرورش تاکید کردند.
در این جلســه که معاون رئیــس جمهور و 
رئیس ســازمان امور اداری و اســتخدامی 
کشــور نیز حضور داشــت، وزیر آموزش و 
پرورش گزارشــی از جلســات برگزار شده 
برای احصای راهکارهای اجرای سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش ارائه کرد و گفت: 
این سند شــامل ۲۳ هدف عملیاتی و ۱۳۱ 
راهکار اســت و امروز این سند به سامانه ای 
تبدیل شــده که لازمه تصویب هــر اقدام و 
برنامه در آموزش و پرورش این اســت که با 

این سامانه مطابقت داشته باشد.
وی همچنین گزارشــی از اقدامات شاخص 
انجام شده در راســتای اجرای سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش ارائه کرد و افزود: 
۷ پروژه ملی در جهت اجرای ســند تحول 
تدوین شــده اســت که عبارتند از مهارت 
آموزی، تربیت معلم، اوقــات فراغت، فضا و 

تجهیزات تربیتی، انسداد مبادی بیسوادی، 
گفتمان سازی ســند تحول و استقرار نظام 
ســنجش و تضمین کیفیت نظــام آموزش 

عمومی کشور.
در ادامه این جلسه گزارشی از برنامه و آئین 
نامه اجرایی پــروژه ملی مهارت آموزی ارائه 
و توضیحاتــی در خصوص تعداد و ســهم 
هنرجویــان فنــی وحرفــه ای و کاردانش 
از ســال ۱۳۷۸ تــا ۱۴۰۱ مطــرح و اعلام 
شــد که در این دولت رشــد آموزش های 
فنی وحرفه ای از رشــد مطلوبی برخوردار 
بوده و تعــداد هنرجویان هنرســتان ها از 
۶۰۰ هــزار نفر بــه بیش از ۹۰۰ هــزار نفر 
رسیده است.در این نشســت پس از بحث 
و تبــادل نظــر در خصوص ســند تحول 
بنیادین آموزش و پــرورش و ارائه نظرات و 
پیشنهادات مختلف برای اجرای این سند، 
مقرر شــد وزیر آموزش و پــرورش برنامه 
اجرایی پروژه ملــی مهارت آمــوزی را در 
جلســه هیأت وزیران جهت تصویب نهایی 

ارائه کند.

تخصیص سهمیه های خانواده های شهدا در آزمون استخدامی فراگیر

جزئیات ارائه سبدغذایی رایگان به مادران باردار
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۱۰۶ فیلم متقاضی حضور در بخش سینمای ایران 
جشنواره فجر امسال

 تعداد ۱۰۶ اثر متقاضی حضور در بخش سودای سیمرغ چهل و دومین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر شدند.

به گزارش جشــنواره بین المللی فیلم فجر، طی یــک ماه فرصت ثبت 
نام آثار سینمایی در سامانه جشــنواره که تا پایان آبان ماه ادامه داشت، 
تهیه کنندگان ۱۰۶ اثر درخواست خود را برای حضور در بخش سودای 

سیمرغ )مسابقه سینمای ایران( جشنواره چهل و دوم ثبت کرده اند.
مدیر دبیرخانه چهل و دومین جشــنواره بین المللی فیلم فجر با اشاره 
به حضور ویژه فیلمســازان اول در این دوره جشنواره گفت: ۵۱ اثر ثبت 
نامی به فیلمســازان اول تعلق دارد که در کنار فیلمســازان صاحب نام 

متقاضی شرکت در جشنواره هستند.
سیمون سیمونیان از تطابق آثار ثبت نامی با آیین نامه توسط دبیرخانه 
جشــنواره خبر داد و اظهار کرد: فیلم های حائز شــرایط حضور پس از 

ارسال نسخه توسط هیات انتخاب بازبینی خواهد شد.
وی ادامه داد: هیأت انتخاب مســابقه بخش ملــی، بازبینی فیلم های 
متقاضی حضــور را از ۱۵ آذرماه آغاز و تا ۱۵ دی ماه اســامی فیلم های 
منتخب را برای حضور در بخش مسابقه سینمای ایران چهل و دومین 

جشنواره بین المللی فیلم فجر اعلام خواهند کرد.
سیمونیان از صاحبان آثار متقاضی درخواســت کرد طبق زمان بندی 
اعلام شده نسخه بازبینی را حداکثر تا ۱۵ آذر ماه به دبیرخانه جشنواره 

تحویل دهند.
گزارش بخش بین الملل جشنواره نیز متعاقبا اعلام خواهد شد.

چهل و دومین جشنواره بین المللی فیلم فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه سال 
جاری به دبیری مجتبی امینی برگزار می شود.

حضور هنرمندان در منزل بیتا فرهی
جمعــی از هنرمندان در پی درگذشــت بیتا فرهی بــا حضور در محل 

سکونت این بازیگر با خانواده اش ابراز همدردی کردند.
غروب ۵ آذر مــاه هنرمندانــی چون رخشــان بنی اعتمــاد ، فاطمه 
معتمداریا , لیلا حاتمی، هانیه توســلی، رضا کریمی ، مهتاب کرامتی 
، همایون ارشــادی ، گلاره عباســی ، فرخ نعمتی، ســتاره اسکندری ، 
سهیلا رضوی ، سام قریبیان ، علیرضا آقاخانی ، اکرم  محمدی ، سودابه 
خسروی ، رضا ســخایی ، امیر ســیدی و ... در محل سکونت بیتا فرهی 

حاضر شدند و با مهسا قریشی دختر این هنرمند ابراز همدردی کردند.
مراسم تشییع و خاکسپاری بیتا فرهی امروز سه شنبه ۷ آذر ماه از خانه 
سینما ۲ راس ســاعت ۹ صبح برگزار می شــود و بعد از آن پیکر بازیگر 
هامون در جوار مادرش در قطعه ۷۹ بهشت زهرا به خاک سپرده خواهد 

شد.

بیتا فرهــی ۴ آذر مــاه به دلیــل عوارض بیمــاری ریــوی و قلبی در 
بیمارستان دی تهران درگذشت.

مسترکلاس آهنگساز ایرانی در پکن
 مســترکلاس علی رهبری آهنگســاز و رهبر بین المللی ارکستر برای 

ارکستر سمفونیک جوانان چین در شهر پکن برگزار خواهد شد.
 علی رهبری آهنگســاز و رهبر بین المللی ارکستر ایرانی که ماه گذشته 
در جریان همکاری با ارکسترهای سمفونیک شهرهای هانگژو و شنزن 
برای رهبری به ارکســتر ســمفونیک ۱۳۰ نفری جوانان چین در پکن 
دعوت شده بود، اکنون بعد از گذشــت مدت زمان کوتاهی برای ارتقای 
ســطح کیفی این نوازنــدگان برای تشــکیل مســترکلاس نوازندگی 
در ارکستر، به این شــهر دعوت شده است.این موســیقیدان ایرانی که 
برای ســومین فصل هنری پیاپی ســمت رهبری دایم میهمان اپُرای 
مارینســکی ســنت پترزبورگ روســیه را برعهده دارد، جمعه- سوم 
آذرمــاه- ۲۴ نوامبــر- با اجــرای آثــاری از موتزارت و بتهــوون برای 
ســیزدهمین بار متوالی در تالار اپُرای مارینســکی سنت پترزبورگ به 
روی صحنه رفت.علی رهبری اکنون پیش از آغاز همکاری با ارکســتر 
فیلارمونیک ووهان در چین، مجددا برای برگزاری مســترکلاس برای 
ارکستر سمفونیک جوانان چین از سنت پترزبورگ به پکن خواهد رفت.

علی رهبری موسیقیدان، آهنگســاز و رهبر بین المللی ارکستر متولد 
۱۳۲۷ در تهران، فارغ التحصیل هنرستان عالی موسیقی ملی و آکادمی 
موســیقی و هنرهای زیبای وین اتریش اســت. رئیس هنرستان عالی 
موسیقی ملی و کنسرواتوار تهران در ۲۵ ســالگی )به مدت سه سال(، 
برنده مدال طلا در مســابقات جهانی رهبری ارکستر در فرانسه، برنده 
مدال نقره در مســابقات جهانی رهبری ارکســتر در سوییس از جمله 

سوابق و افتخارات این هنرمند است.
وی همچنین ســمت رهبر دایم میهمان را در ارکســترهایی همچون 
فیلارمونیک رادیو تلویزیون بلژیــک، فیلارمونیک چک و فیلارمونیک 
بلگراد، مدیریت هنری ارکســترهای سمفونیک شــهرهای بروکسل، 
مالاگا، زاگرب و مالاگا برعهده دار داشته اســت. این آهنگساز تاکنون 
مســترکلاس های متعددی را در کشــورهای مختلف از جمله ترکیه، 
اوکراین، آفریقــای جنوبی و اســلوواکی برای نوازندگی در ارکســتر 

تشکیل داده است.
علی رهبری بیش از ۱۲۰ ارکستر سمفونیک مطرح دنیا همچون وین، 
برلین، لندن، آمستردام، بروکســل، تورنتو، توکیو و مکزیک را رهبری 
کرده و در ضبط حدود ۲۵۰ آلبوم اثر موســیقی کلاســیک جهانی با 
مهمترین ارکســترها و اپُراهای دنیا همکاری داشته است. این هنرمند 
چندی پیش همزمان با مسابقات آســیایی در هانگژو و کنفرانس جاده 
ابریشــم در پکن توســط کشــور چین برای همکاری با ســه ارکستر 

سمفونیک این کشور دعوت شد.

 جشنواره برلین سرمایه گذار این فیلم
 ایرانی شد

صندوق جهانی سینما در جشــنواره برلین با اعلام فهرست ۱۴ پروژه 
مورد حمایت خود از فیلم ایرانی که قرار است سرمایه گذار آن باشد نام 
برد.صندوق جهانی ســینمای برلیناله )WCF( قرار است در مجموع 
۳۶۰ هزار یــورو بودجه برای ۱۴ پــروژه بین المللی فراهــم کند. این 
صندوق در آخریــن دور بودجه خود، بودجه تولیــد ۱۱ پروژه و کمک 

هزینه توزیع را برای سه فیلم تامین می کند.
این ۱۴ پروژه مســتقل از آرژانتین، شــیلی، جمهــوری دموکراتیک 
کنگو، اکوادور، مصر، ایران، سرزمین های اشغالی، موزامبیک، نیجریه، 
جمهوری بلاروس، رواندا، سنگال و تایلند هســتند.از ایران نیز پروژه 
ســینمایی »بومرنگ« به کارگردانی شــهاب فتوحی و تهیه کنندگی 
مجید برزگر کمک هزینه ۳۰ هــزار یورویی دریافت خواهد کرد. هیات 
داوران صندوق جهانی فیلم جشنواره برلین امســال این پروژه ها را از 

میان ۱۹۴ پروژه ارسالی از مجموع ۶۲ کشور انتخاب کردند.

قاب

من نقش منفورترین شخصیت اسلام شیعی؛ ابن زیاد 
را بازی کردم. در ابتدا می ترسیدم که این نقش را بازی 
می کنم زیرا این شخصیت در تاریخ بسیار منفور است 
و تصورم این بود که شــاید در خیابان با چوب و سنگ 
من را بزنند اما درست برعکس شد و از بازی من در این 

نقش استقبال زیادی کردند.
موزه سینما در ادامه انتشار سلســله برنامه های تاریخ 
شفاهی خود به مناســبت زادروز »داریوش فرهنگ« 
کارگردان و بازیگر پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون 
بخش هایــی از گفتگوی این هنرمند را منتشــر کرده 

است که در زیر می خوانید:
داریوش فرهنگ با اشــاره به حضــورش در فیلم 
ســینمایی محمــد رســول الله )ص( در نقــش 
ابوســفیان گفت: با اینکه نقشــم در این فیلم کم 
بود اما آنرا خیلی دوســت دارم زیرا بسیار متفاوت 

بود و به خوبی دیده می شــد. این نقش از 
شــخصیت اصلی خودم دور بود اما نقشی 
بود که بازیگر را بــا چالش مواجه می کرد 
و همانطور کــه می دانید نقش های منفی 
جذابتر از نقش های مثبت هســتند زیرا 

درام بیشتری دارند.
وی ادامه داد: جالب اینجا است که من نقش 

منفورترین شخصیت اسلام شــیعی ؛ ابن زیاد را بازی 
کردم. در ابتدا می ترسیدم که این نقش را بازی می کنم 
زیرا این شخصیت در تاریخ بسیار منفور است و تصورم 
این بــود که شــاید در خیابان با چوب و ســنگ من را 
بزنند اما درست برعکس شد و از بازی من در این نقش 

استقبال زیادی کردند.
وی درباره همکاری خود با حســین فــرح بخش نیز 
گفت: یــک روز در منزل بودم فرحبخــش به من زنگ 

زد و از من برای ســاختن یک فیلم به صورت 
مشــترک دعوت کرد تا به دفتر او برم. من و 
فرحبخــش از نظر فکــری دنیای بســیار 
متفاوتی داشــتیم به همین دلیل با دوستانم 
مشورت کردم و آنها هم می گفتند او از جهان 
دیگری صحبــت می  کند و مــن از جهانی 
دیگر اما وقتــی با او صحبت کردم بســیار از 
شخصیتش خوشم آمد، زیرا بسیار آدم باهوش ، به روز 
و مهمتر از همه اینکه سینمای تجاری و پرفروش را به 

خوبی می شناخت.
فرهنگ یادآور شــد: فرحبخش به مــن فیلمنامه تلخ 
»تکیه بر باد« را داد که من تصور نمی کردم در سینمای 
تجاری پرفروش شــود. بعد از خوانــدن فیلمنامه به او 
گفتم سوالم این است که چرا برای ســاخت این فیلم 
از من دعــوت کردید و اینکه این فیلمنامه بســیار تلخ 

است و او در پاسخ به من گفت: اتفاقا فکر می کنم زمان 
آن رسیده که فیلم تلخ بســازی و از آنجا که فرحبخش 
در ســینمای تجاری حرفــه ای بود شــروع کردیم و 
خوشبختانه با اینکه فیلم بســیار تلخی بود اما فروش 
بســیار خوبی داشــت زیرا فیلم خوش ساخت تجاری 

شده بود.
وی ادامه داد: در فیلم »تکیه بر باد« بازیگرانی همچون 
زنده یاد داوود رشیدی ،امین حیایی، مریلا زارعی، لعیا 

زنگنه و... حضور داشتند که همگی عالی بودند.
فرهنــگ در پایان گفــت: درحال حاضــر دورخیزی 
برداشــتم تا یک بار دیگر آن چیزی که خودم هستم ، 
می اندیشم ، سلیقه من است و با آن رشد کردم و شکل 
گرفتم را انجام بدهم بنابراین یکبــار دیگر از لا به لای 
این مشاهدات و تجربیات علاقه مندم فیلمی بسازم که 

دوست دارم.

ســریال »نون.خ« ایــن روزها بــا حضــور بازیگران 
اصلی از جملــه حمیدرضا آذرنــگ در چابهار در حال 

تصویربرداری است.
فصل پنجم ســریال »نون.خ« این روزها به کارگردانی 
ســعید آقاخانی و تهیه کنندگی مهدی فرجی در شهر 
چابهار در حال تصویربرداری اســت و بــرای اولین بار 
اهالی کرد این ســریال یک ســفر جاده ای به مناطق 

جنوب و جنوب شرقی کشور خواهند داشت و با مردم 
کرمان و سیستان و بلوچستان همراه می شوند.

به تازگی مهــدی فرجی تهیه کننده ســریال، تصاویر 
جدیدی از این مجموعه در شــبکه اجتماعی منتشــر 
کرده اســت که به شخصیت های این ســریال مربوط 
می شــود. فرجی از خلیل و مهیار با بــازی حمیدرضا 
آذرنگ و پاشــا جمالی به عنوان ۲ بازیگر پرطرفدار این 

مجموعه یاد کرده است.
همچنین در تصویر دیگری که از سعید آقاخانی با بازی 
در نقش نورالدین منتشــر کرده از او بــا عنوان یکی از 
محبوب ترین نقش های کمدی سریال های ایرانی نام 

برده است.
این ســریال این روزها بــا جمعی از بازیگــران کرد و 
همچنین بازیگران حوزه طنز کــه در فصل های قبلی 

هم حضور داشته اند در حال ساخت است و برای نوروز 
و رمضان ۱۴۰۳ آماده می شود.

حمیدرضا آذرنگ بازیگر این سریال در گفت وگویی با 
برنامه »استودیو هشــت« درباره این سریال بیان کرد 
که »تغییر عمده این فصل این اســت که »نون.خ« به 
صورت سفر شد و به لحاظ طنازی، شخصیت پردازی و 

قصه پردازی کار ویژه ای خواهد شد«.

چهره

نون.خ

خریدار   عادل تبریــزی تلاش کرده تا در 
نخستین تجربه ســینمایی خود، ساختار 
روایی متفاوتی از جامعه ایرانی در دهه های 
۶۰ و ۷۰ به تصویر بکشــد و در ســایه این 
روایت گری، ضمن بیان نقبــی اجتماعی، 

مخاطب را در مقام قضاوت قرار دهد.
 گیج گاه نمونه مطلوب یک کمدی شــریف 
در دورانی اســت که گیشــه، نویســنده و 
کارگردان یــک اثر را به مبادی ناخواســته 
می کشاند. نخستین ساخته عادل تبریزی 
اما از این غائله به دور اســت. تبریزی پس از 
سال ها حضور در پشت صحنه سینما، حالا 
در اولین تجربه فیلمســازی خــود، موفق 
شــده تا به شــکل صریحی، نقد اجتماعی 
غیرمستقیمی بر خرده فرهنگ های جامعه 
دهه ۶۰ و ۷۰ داشته باشد. بنابراین با چنین 
بــاوری، نمی توانیم گیــج گاه را فیلم صرفا 
کمدی بنامیم هم چنان که چاشنی کمیک 

فیلم نیز به این اندازه نیست.
بــا  تــا  تــلاش دارد  فیلــم  واقــع  در 
خرده داستانک هایی که به شکلی متوالی در 
عرصه های مختلف اجتماعی بیان می دارد، 
به پیرنگــی از اجتماع آن دوران رســیده 
و بــدون داوری، قیاســی فرهنگــی میان 
دو برهه تاریخی را به نظــر مخاطبان خود 
برســاند بنابراین با چنین نگاهی، محدود 

کردن فیلمی به ژانری خاص، جفای مطلق 
به گیج گاه و تفکری اســت که بسیار تلاش 
کرده تا بدون جانب داری، تنها در اندازه یک 
روایت گر باقی مانده و قضــاوت را به عهده 

مخاطبش بسپارد.
در چنیــن روایت گری اســت کــه اطلاق 

هرگونه عنوان ازجمله اثری نوســتالژیک یا 
ادای دین می تواند ظلمی آشکار به ساختار 
کلی فیلم باشد چرا که در چنین سیاستی، 
تلاش شده تا با تشــکیل کلاژی هدفمند، 
گوشــه های پیدا و پنهانــی از عرصه های 
فرهنگی، اجتماعی، تربیتی و... در دهه های 

۶۰ و ۷۰ به تصویر کشیده شود.
نخ تســبیح تمامی حوادث فیلم اما جریان 
کمیکی اســت که به شــکلی خزنده، قصد 
دارد تا وحدت مضمونــی خوبی به تمام این 
ســاحت ها بدهد. در جریان این تعریف نوآر 
اســت که فیلم نه به کمدی باسمه ای طعنه 

می زند و نه متوجه جنس صریحی از کمدی 
است. یک ســاختار متفاوت است که ریتم 
تندی دارد و تــلاش می کند تا در یک واحد 
زمانی، به شکلی فشــرده، نقبی اجتماعی بر 
باورها و خرده فرهنگ هایی بزند که اگرچه 
در اجتماع امروز، تمی کمیک پیدا کرده اند 
اما در دورانی، به شــکلی جــدی در جریان 
زندگی، شــناور بوده و جزئی از تلقی جامعه 

ما به حساب می آمده است.
در چنیــن مختصاتی، بازی حامــد بهداد، 
کمک بســیاری بــه فهم درســت چنین 
ریتم مضمونی می کند. یــک نقش آفرینی 
دگرگونه در کارنامه بازیگری که نقش های 
متفاوت بســیاری را تجربه کرده و اینجا در 
گیج گاه توانسته کمک بسیاری به پیشبرد 

درام و فحوای داستان کند.
گیج گاه، حساسیت و وسواس ذره بینی یک 
فیلم اولــی را دارد. فیلمی که تلاش کرده تا 
به جای تدوین ســاختاری عجیب، بن مایه 
روایی خود را به شــکلی متفاوت ارائه کرده 
تا تصویــر فرهنگــی و اجتماعــی جامعی 
از جامعه دهه های ۶۰ و ۷۰ ایران را نشــان 
دهــد؛ این تــلاش شــرافتمندانه قطعا در 
ســینمای امروز ما که نمونه های پرتعدادی 
از این آثار نــدارد، به چشــم خواهد آمد و 

تحسین خواهد شد.

داریوش فرهنگ از بازی در کدام نقش می ترسید؟

 طنازی فصل پنجم نون.خ بیشتر می شود؟

وی پرده ماندند بررسی اکران  های طولانی مدت؛ فیلم هایی که بیش از یک دهه ر
خریدار   بحث بر ســر پایان اکــران فیلم 
پرفروش »فســیل« به سوژه بســیاری از 
محافل سینمایی تبدیل شده است، عده ای 
با ایــن تصمیــم موافق هســتند و جمعی 
دیگر نیز چنیــن اقدامی را مفیــد ارزیابی 
نکردند، قدرمســلم آن که مقایســه میان 
فســیل و فیلم هایی که طی دهه های قبل 
چندین ســال بر روی پرده بودند، نیازمند 
یک آسیب شناسی اســت تا مشخص شود 
آیا اکران »فســیل« باید تداوم داشته باشد 

یا خیر.
 چند روز پیش بود که شورای صنفی نمایش 
در خبری ناگهانــی، از اتمام اکــران فیلم 
فسیل از هشــتم آذرماه خبر داد. این خبر از 
آن حیث عجیب و ناگهانی به نظر می رسید 
که فســیل، با فروش ماهیانه نزدیک به ۱۵ 
میلیارد تومان، ســومین فیلم پرمخاطب و 
پرفروش ســینماها بود و این انتظار وجود 
داشــت که این فیلم، حداقل تا عید نوروز بر 

روی پرده بماند.
انتشار این خبر، موافقان و مخالفانی داشت؛ 
موافقان بر ایــن باور بودند که ســالن های 
این فیلــم باید در اختیــار فیلم های جدید 
قرار بگیرد و مخالفــان عنوان می کردند که 
این فیلم، بسیار بیشــتر از چند فیلم جدید 
می فروشــد و پائیــن آوردن آن می توانــد 

ضربه ای آشکار بر گیشه سینماها باشد.
این اتفاق در شــرایطی رخ داده که فسیل، 
هفته هاســت تنها در تهران بــه روی پرده 
رفته و این اکــران نیز تنهــا در کمتر از ۲۰ 
سینمای پایتخت است که تقریبا تمامی این 
سینماها، پردیس هستند و یک سالن خود 
را به این فیلم اختصــاص داده اند. بنابراین 
ادعای موافقان برداشــتن فســیل، چندان 
نمی تواند مستند باشــد چرا که این فیلم، 
سرجمع کمتر از ۲۰ سالن سینما آن هم در 
پایتخت را اشغال کرده و قطعا، بسیار بیشتر 

از این میزان ظرفیت، به گیشه واریزی دارد.
بررسی اکران  های طولانی مدت؛ فیلم هایی 

که بیش از یک دهه روی پرده ماندند
فسیل

وقتی عقاب ها و تاراج، 20 سال روی 
پرده ماندند

در این میان، عــده ای بر این باور هســتند 
که فســیل با اکــران ۸ ماه ونیمــه خود، از 
تمامــی ظرفیت ها اســتفاده کــرده و باید 
فضا را به نفع فیلم هــای پرمخاطب جدید 
خالی کنــد. این گزاره، تنها بــر روی کاغذ، 
منطقی به نظر می رســد و در واقع، چندان 
محلی از اعراب ندارد. فســیل در این مدت، 
قطعا بسیار بیشتر از انتظار فروخت و حتی 
خود صاحبــان فیلم نیز تصــور نمی کردند 
که دومین فیلم پرمخاطب سینمای پس از 
انقلاب را روانه پــرده خواهند کرد. بنابراین 
این میــزان زمان دادن به فیلــم، ارزش آن 
را داشــت و دارد که حتی تا انتهای امسال 

نمایش خود را ادامه دهد.
در طول تاریــخ پس از انقــلاب، ده ها فیلم 
بوده اند که اکران هایی چندســاله را تجربه 
کردند. این قاعده حتی تــا انتهای دهه ۸۰، 
عرفی نانوشته بود که حتی شامل فیلم های 

نه چندان پرمخاطب نیز می شد.
طلیعــه دار چنین جریانی، فیلــم عقاب ها 
اســت که به مــدت ۲۰ ســال، از ۱۳۶۴ تا 
۱۳۸۴ بــر روی پــرده ماند. البتــه اکران 
چابک فیلم، حدود ۱۳ ســال طول کشید 
که این فیلم، در چندین ســینمای تهران و 
شهرستان روی پرده بود و در اواخر دهه ۷۰، 
سالی بیش از ۱۰۰ هزار مخاطب داشت. اما 
با این حال، مدیریت سینما، خللی در مسیر 
نمایش این فیلم به وجود نیاورد. در ســال 
آخر نمایش این فیلــم یعنی ۱۳۸۴، تنها ۵ 
هزار مخاطب به سینما رفتند. درواقع فیلم 

تاجایی که مخاطب داشــت، به روی پرده 
ماند و با آن بضاعت ضعیــف نیمه دهه ۸۰، 
اختلالی در مســیر نمایش محــدود آن به 

وجود نیامد.
نمونه های مانند عقاب ها بســیار هســتند. 
تاراج با ۲۰ ســال نمایش، کانی مانگا با ۱۷ 
سال، طائل با ۱۶ ســال و حماسه دره شیلر 
با ۱۶ ســال، ازجملــه این آثار به حســاب 
می آیند. گرچه اگر بخواهیم فهرستی از این 
فیلم ها اســتخراج کنیم، به چندده فیلمی 
می رســیم که بین ۱۰ تا ۲۰ سال، در تهران 

و شهرستان ها به روی پرده بودند.

کمبود تولید، مفری برای اکران 
چندساله

قاعده نمایش چندســاله یک فیلم بر روی 
پرده، به همان دهــه ۳۰ بازمی گردد. در آن 
سال ها، ســینمای ایران، تولیدات چندانی 
نداشت و بیشتر در تصرف آثار خارجی بود. 
این رویه، برای دهه های آتــی که تولیدات 
ســینمایی، به حد قابل قبولی رسید، حتی 
با وجــود کاهش نمایــش آثــار خارجی، 
برقرار ماند و یــک فیلم، تا چندین ســال، 
در ســینماهای تهــران و علی الخصــوص 

شهرستان ها نمایش داشت.
در دهه ۸۰، تعداد ســالن های ســینمایی 

به حد نگران کننده ای رســید. بســیاری از 
سالن هایی که در سال های پیش از انقلاب، 
تاسیس شده بود، فرســوده شدند و عملا با 
رواج پردیس های ســینمایی، اســتقبال 
چندانی از ســوی مخاطبان نداشــتند. به 
همین دلیــل، این تعداد ســالن که ازقضا، 
تعدادشــان اندک هم نبــود، از رده خارج 
شــدند و در یک برهه ای، تعداد سالن های 
ســینمایی، به کمترین میــزان خود طی 
نیم قرن رســید. به همین دلیــل، در اواخر 
دهه ۸۰، این سیاســت، عملا متوقف ماند و 
قاعده کف و ســقف اکران برای آثار در نظر 

گرفته شد.
این روند به شکلی کجدارومریز، برای حدود 
یک دهه در ســینمای ایران برقرار ماند اما 
کرونا، باز هم وقفه ای جدی در این مســیر 
به وجود آورد. بــا آغاز کرونــا و عدم تمایل 
صاحبان آثــار به نمایش فیلــم خود، یکی 
از مشــوق های مدیریــت ســینما، اکران 
طولانی مدت فیلم هایی بــود که پیش قدم 
شده و در آن شرایط اکران می شدند. با این 
رویکــرد، دینامیت ۹ ماه، انفــرادی ۸ ماه، 
بخارســت و ملاقات خصوصی هریک ۷ ماه 
و چپ راست ۶ ماه بر روی پرده ماندند و بین 

۱۵ تا ۸۰ میلیارد تومان فروختند.

نهضت سالن سازی و مکانیسم 
بازگشت

در ســال های اخیــر، اگرچــه کرونا، طول 
مدت نمایش فیلم ها را طی ۳ سال ۱۳۹۹، 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ افزایش داد اما این اتفاق با به 
نتیجه رسیدن نهضت سالن سازی در کشور 
همزمان شد. نهضت سالن سازی سبب شد 
تا پردیس هایی چندســاله در نقاط مختلف 
کشور افتتاح شــود و مابقی ســینماهای 
قدیمی نیز مورد ترمیم قرار بگیرد. در نتیجه 
این جریان، تعداد ســالن های سینمایی به 

بیش از ۸۰۰ ســالن افزایش یافت و ناوگان 
نمایش، به کلی نونوار شد.

این مختصات در کنــار ثابت ماندن میزان 
تولیدات و افزایش حداقلی ســرگروه های 
سینمایی از ۷ به ۸، این انتظار را به وجود 
آورد کــه برخــی فیلم هــای پرمخاطب 
بتوانند مدت زمان بیشتری را برای اکران 
در دست داشته باشــند. حداقل، شرایط 
خــوب اکــران طولانی مــدت فیلم های 
پرمخاطب پســاکرونایی، این انتظار را به 
وجود آورده بــود که چنیــن فیلم هایی، 
بتواننــد حیاتــی طبیعی را طــی کرده و 
متناســب با پتانســیل خــود، از فروش 

گیشه برخوردار شوند.
انتظار می رفت که این اتفاق برای فسیل که 
حدود ۷ میلیون مخاطب داشته و به دومین 
فیلم پرمخاطب پس از انقلاب کشور تبدیل 
شده، وجود داشته باشد اما تصمیم شورای 
صنفی نمایش، مانع از بروز این اتفاق شــد. 
درحالی که اگر فســیل به صورت داوطلبانه 
در برخی پردیس هــای پایتخت، حداقل تا 
نوروز، به روی پرده بماند، قطعا به مرز ۳۵۰ 
میلیارد تومان فروش می رسد و ضمن خلق 
رکوردهایی دیگر، گیشــه امسال سینمای 
ایران که به شــدت مســتعد فراتر رفتن از 
رقــم ۱۰۰۰ میلیارد تومان اســت را بهبود 

می بخشد.
تعدد سالن های سینمایی در نقاط مختلف 
کشور که طی ماه های آتی نیز تداوم خواهد 
داشــت، این احســاس منطقــی را ایجاد 
می کند که درصــد معقول تری به فیلم های 
پرمخاطب تعلق بگیرد و این اتفاق، به عنوان 
یک رویه ثابت، باید بــرای تمامی آثاری که 
توانســته اند میزان خوبی از مخاطب داشته 
باشــند، رعایت شــود. در روزگار خوشی 
سینما که آمارهای مطلوبی خلق می شود، 

رعایت این اصل، ضرورتی واجب است.



برانکو:

بازگشت به پرسپولیس؟ همه چیز ممکن است
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میدان

سرمربی رم می گوید سردار آزمون را دوست دارد ولی 
او توانمندی های دفاعی کمی دارد و نمی شود همزمان 

او را با دیبالا در ترکیب قرار داد.
 به نقل از فوتبال ایتالیا، شــاگردان مورینیو یک شنبه 
شــب در خانه میزبان اودینزه بودند و خیلی زود با گل 
مانچینی پیش افتادند اما اودینــزه در دقیقه ۵۷ کار را 

به تساوی کشاند.
سردار آزمون، مهاجم ایرانی آاس رم در دقیقه ۶۳ وارد 
زمین شد و روی گل دوم تیمش تاثیرگذاری مستقیم 
داشــت و در نهایت الشــعراوی در آخرین ثانیه ها تیر 
خلاص را شــلیک کرد تا روند رو به رشد گرگ ها ادامه 

پیدا کند و به رتبه پنجم جدول صعود کنند.
ژوزه مورینیــو، ســرمربی رم بعد از این دیــدار گفت: 

می توانستیم راحت تر برنده این دیدار شویم.  
این تقصیر ما بود که این چنین اتفاقی افتاد. 
می توانســتیم زودتــر گل دوم را بزنیم ولی 
ایــن کار را نکردیم و حریف توانســت به گل 
برسد. من بازیکنانی روی نیمکت داشتم که 

می توانستند به من کمک کنند.
مورینیو با زدن گل ســوم از سوی الشعراوی 

به طرز وحشــیانه ای جشــن گرفت و یک کودک را در 
آغوش گرفت. او در صحبت هایی درباره خوشحالی اش 
بعد از گل ســوم رم گفت: این گل یعنــی بازی قطعا به 
سود ما تمام می شود و به همین خاطر خیلی خوشحال 
بودم. تعویض هایی کرده بودیم کــه ممکن بود ضربه 
بخوریم چون دفاع خالی بود وقتی گل ســوم را زدیم. 

من جشن گرفتم زیرا این گلی بود که بازی را 
تمام کرد. با آن تعویض ها، ما شدت دفاعی را 
از دست دادیم و احساس امنیت وحشتناکی 
نداشــتم. وقتی متوجه شــدم که گل سوم 
مسابقه را زدیم، کودکی را نزدیک نیمکت در 
آغوش گرفتم. مجبور شدم اولین کسی را که 
دیدم در آغوش بگیرم، خوشبختانه پلیس یا 

کس دیگری نبود.
وقتی از مورینیو پرســیده شــد که آیــا رم می تواند 
همزمان ســردار آزمون، دیبالا و لوکاکــو را از ابتدا در 
ترکیب داشــته باشــد، آقای خاص گفت: ما در حضور 
همزمان آزمون و پائولو در زمین کمی نامتعادل شــده 
بودیم. آزمون بازیکنی اســت که من او را دوست دارم، 

اما او در توانمندی های دفاعی  یــک چیزی کم دارد تا 
یک بازیکن مورینیویی باشــد. دیبالا هم از نظر دفاعی 
آن قدر منضبط نیست، بنابراین شــما باید با یک نفر از 
آن ها در زمین باشید تا هر دو. ما تیمی پر فراز و نشیب 
هســتیم، بعضی روزها به طرز بدی غافلگیر می شوم. 
فقط می خواهم بگویم که اگر رناتو ســانچس و کریس 

اسمالینگ برگردند، ما می توانیم بهتر شویم. 
مورینیــو در پایــان کنفرانس مطبوعاتــی گفت که 
می خواهــد بازیکنان رم کم تر خوب باشــند و بیش تر 
شــبیه راهزنان  باشــند. او در این زمینه گفت: معمولاً 
راهزن به دنیا می آیی، ســاخته نمی شــوی. من قطعاً 
یک راهزن در فوتبال به دنیا آمدم، سعی می کنم تأثیر 

بگذارم و این کار را خواهیم کرد.

فوتبال

خریدار  ســرمربی تیم ملی فوتبال عمان 
گفت: مربیگری در تیم بزرگ پرســپولیس 
برای هر مربی ای باعث افتخار است و من هم 
به اینکه مقطعی در این تیم حضور داشتم، 

افتخار می کنم.
 مســابقات مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ با 
پیروزی ۴ گله تیم ملی فوتبال کشــورمان 
برابر هنگ کنگ آغاز شــد و ملی پوشــان 
کشورمان در این بازی توانستند اقتدارشان 

را به این حریف آسیایی نشان دهند. 
تیم ملی در دومین بــازی عملکرد متفاوتی 
داشت و در حالی که نیمه نخست با پیروزی 
۲ گله شــاگردان امیر قلعه نویــی به پایان 
رسیده بود، ازبکستان در نیمه دوم توانست 
نتیجه را به تســاوی ۲-۲ تبدیل کند و حالا 
با گذشــت ۲ هفته از این مسابقات تیم ملی 
کشورمان به همراه ازبکستان با ۴ امتیاز و به 
 E دلیل گل زده بیشتر در رده نخست گروه

قرار گرفته است. 
این موضوع بهانه ای شــد برای گفت وگو با 
برانکو ایوانکوویچ ســرمربی سابق تیم ملی 
ایران و پرســپولیس که هم اکنون هدایت 
تیم ملی عمــان را برعهــده دارد. او در این 
گفت وگو در خصوص تیم های ملی عمان و 
ایران، جام ملت های آسیا و تیم پرسپولیس 
صحبت کرد که متن ایــن گفت وگو را با هم 

می خوانیم.

 صحبت ها را با حضورتان در تیم ملی 
عمان شــروع کنیم، از حضور در این 

تیم رضایت دارید؟
البته هر مربی ای می خواهد بهترین شرایط 
را داشته باشد اما به هر حال من از شرایطی 
که با تیم ملــی عمان دارم، راضی هســتم. 
البته انتظــار دارم که تیم مان بهتر شــود و 
امیدوارم کــه این اتفاق روز بــه روز بیفتد و 
تیم ملی عمان بتواند پیشرفت خوبی داشته 

باشد.

 جام ملت هــای آســیا را در پیش 
داریم، شرایط تیم عمان برای حضور 

در این جام چگونه است؟
عمــان در گروه F بــا تیم های عربســتان، 
تایلند و قرقیزستان همگروه است که همه 
این تیم ها به خصوص تیم ملی عربســتان، 
تیم های خوبی محسوب می شــوند. با این 
شــرایط بازی به بازی جلو می رویــم تا به 
اهداف مان برســیم. هدف مــان صعود به 

دور دوم جام ملت هاســت و انتظار دارم که 
عمان به دور دوم صعــود کند، بعد از حضور 
در دور دوم جام ملت های آســیا امکان دارد 
هر اتفاقی بیفتد و امیــدوارم که در تیم ملی 
عمان شاهد اتفاقات خوبی باشیم و بتوانیم 

به نتایج خوبی برسیم.

تیم ملی ایــران در 2 بــازی اخیر 
مقابل  جهانــی  جــام  مقدماتــی 
هنگ کنگ پیروز شــد اما در مقابل 
ازبکستان به تساوی رسید، نتیجه ای 
که با انتقاد کارشناســان همراه بود و 
آنها معتقد بودند که تیــم ملی با این 
شرایط در جام ملت ها نتیجه نخواهد 
گرفت. شما چه نظری در این خصوص 

دارید؟
تیم ملی ایران همیشــه جــزو بهترین های 
آســیا بوده و امســال هم این تیم شــرایط 

خوبی برای قهرمانی دارد. 
ایران در کنار تیم های ژاپــن، کره جنوبی، 
عربستان و اســترالیا بازیکنان بسیار خوبی 
دارد، بازیکنان باتجربــه و لژیونر در فوتبال 
اروپــا که ایــن یک حســن بزرگ اســت. 
تســاوی تیم ملی ایران مقابل ازبکســتان 
ناکامی نیســت چرا که ازبکستان نشان داد 
که تیم بسیار خوبی اســت و می تواند برای 
همه تیم های مدعی دردسرســاز باشد. اما 
مهم ترین موضوع در فوتبال این اســت که 

تیم بــازی را نبازد که این اتفــاق در بازی با 
ازبکســتان برای ایران نیفتاد و تیم ملی این 

بازی را نباخت. 
من در مسابقات کافا تیم ازبکستان را دیدم 
و این تیم نشــان داد که در حال پیشــرفت 
اســت. ایران در کافا مقابل ازبکستان بازی 
سختی داشت و به ســختی توانست با یک 
گل این تیم را شکســت دهد؛ این موضوع 
نشان دهنده پیشــرفت فوتبال ازبکستان 

است.

 فوتبال آسیا پیشرفت خوبی داشته 
و تیم های ژاپن، کره جنوبی، عربستان 
و اســترالیا مدعی قهرمانی در جام 
ملت های قطر محســوب می شوند، 
خودتان کدام تیم را مدعی قهرمانی 

می دانید؟
فوتبــال در قاره آســیا پیشــرفت زیادی 
داشــته و تیم ها برای رســیدن به کیفیت 
مطلوب به سختی در حال کار هستند، آنها 

می خواهند از رقبای خود عقب نیفتند.
 اگــر یادتان باشــد تیم ملی عربســتان در 
مرحله مقدماتی جــام جهانی اخیر در قطر 
توانست تیم خوب آرژانتین را با نتیجه ۱-۲ 
شکســت دهد؛ آرژانتینی کــه تیم خوبی 
محسوب می شــد و در همین دوره قهرمان 

جام جهانی شد.
 علاوه بر تیم هایی کــه در مورد آنها صحبت 

کــردم، تیم های عمــان، عــراق و همین 
ازبکســتان هم هر روز در حال پیشــرفت 

هستند.

 در روزهای گذشته جشن 60 سالگی 
باشگاه پرسپولیس برگزار شد و شما 
هم با انتشار پستی در اینستاگرام به 
این موضوع واکنش نشــان دادید، به 
نظر می رســد که هنوز پرسپولیس را 

فراموش نکرده اید؟
من خیلی افتخــار می کنم که بخشــی از 
دوران درخشــان تیم پرســپولیس بودم. 
حقیقتاً نمی توانم خاطرات تلخ و شــیرین 

این تیم را فراموش کنم. 
دوران حضــورم در این تیــم دورانی عالی 
بود و ما توانســتیم در لیگ قهرمانان و لیگ 
ایران نتایج بســیار خوبی با این تیم بگیریم. 
مهم ترین موضوع پیشــرفت پرســپولیس 
اســت که امیدوارم این تیم پیشرفت کند و 

همیشه نتایج خوبی بگیرد.

 اما پرســپولیس در هفته های اخیر 
عملکرد خوبی نداشت و سرخپوشان 
در هفته دهم با یک گل به ســپاهان 
باختند و در هفته نهم و هشــتم هم به 
ترتیب مقابل صنعت نفــت آبادان و 

ملوان به تساوی رسیدند.
اینکــه پرســپولیس گاهی اوقــات نتیجه 

نگیرد ســورپرایز بزرگی نیســت چون این 
غیرممکن اســت که یک تیم هر هفته و در 
همه مســابقات به برد برســد. پرسپولیس 
تیم بزرگی اســت که مدعی قهرمانی است 
و گاهی ممکن اســت که چنین نتایجی در 

طول رقابت ها رقم بخورد.

 امسال تیم های استقلال و سپاهان 
پرســپولیس  برای  جــدی  رقیبی 
محسوب می شوند، خودتان چه نظری 
در خصوص قهرمان لیگ بیست و سوم 

دارید؟
سپاهان همیشــه یکی از مدعیان قهرمانی 
اســت و همیشــه رقابــت بیــن تیم های 
پرسپولیس و سپاهان برای قهرمانی وجود 
دارد. تاریخ نشان می دهد که بازی های این 
دو تیم همیشه جذاب و سخت بوده و امسال 
هم کار پرســپولیس مقابل این تیم سخت 

است.
 البته پرســپولیس در بازی رفت مقابل این 
تیم شکســت خورد اما امیدوارم که این تیم 
بتواند شکســت دیدار رفت را جبران کند. 
در کل امسال لیگ ســختی برای تیم های 
پرسپولیس، ســپاهان، اســتقلال و حتی 
تراکتور محسوب می شــود که البته این در 

فوتبال دنیا طبیعی است.
 از نظر من بــا توجه بــه تاریخ لیــگ برتر 
فوتبال ایران امسال هم ۴ تیم پرسپولیس، 
ســپاهان، اســتقلال و تراکتور در شرایط 

خوبی قرار دارند.
 البته از حــالا نمی تــوان بــا قاطعیت در 
خصوص تیم قهرمان لیگ بیســت و ســوم 
صحبت کرد و باید ببینیم کــه در ادامه چه 

اتفاقی رقم خواهد خورد؟

 به عنوان آخرین سؤال، آیا برنامه ای 
برای بازگشــت به لیگ ایران و به تیم 

پرسپولیس دارید؟
من مربی هســتم و می دانم که برای ادامه 
کارم به عنوان مربی فوتبال همه چیز ممکن 
است. خاطراتی عالی از پرسپولیس و ارتش 
ســرخ این تیم )هــواداران( دارم، هواداران 
پرسپولیس بهترین هواداران دنیا محسوب 

می شوند.
 مربیگری در تیم بزرگ پرســپولیس برای 
هر مربی ای باعث افتخار اســت و من هم به 
اینکــه مقطعی در این تیم حضور داشــتم، 

افتخار می کنم.

مورینیو: سردار آزمون باید یک بازیکن مورینیویی شود!

یک پیشکسوت مطرح کرد

تلاش برای به حاشیه بردن استقلال
خریدار  کارشــناس و پیشکسوت فوتبال 
با اشــاره به اتفاقاتی که برای اســتقلال رخ 
می دهد گفت: برخی افراد بــا برنامه ریزی 
قبلی به دنبال این هســتند که آبی پوشان و 
ســرمربی این تیم را وارد مسائل حاشیه ای 

کنند.
شــاهین بیانی در ارزیابی خــود از عملکرد 
شاگردان جواد نکونام در هفته یازدهم لیگ 
برتر گفت: در روزی که استقلال می توانست 
برنده از زمین خارج شــود بدشانسی به این 
تیم اجازه نداد و ضربه بازیکن ذوب آهن پس 
از برخورد مهدی پور وارد دروازه اســتقلال 
شد تا آبی ها نتوانند ســه امتیاز این دیدار را 
از آن خود کنند. البته یــک امتیاز در خانه 
حریف آن هم تیمی چون ذوب آهن بســیار 

ارزشمند بود.
کارشــناس فوتبال در خصــوص عملکرد 
ذوب آهن برابر استقلال گفت: اعتقاد دارم 
ذوب آهن این فصل با فصل قبل تفاوت های 
بســیاری دارد. با آمدن ربیعی به ذوب آهن 
شــرایط این تیم کاملا فرق کرده، ذوبی ها 
با برنامه بازی می کننــد، عملکرد خوبی در 
تمامی خطوط دارند و تغییر زیادی نســبت 
به فصل قبل پیدا کرده اند. آنها در تهران هم 
مقابل پرسپولیس عملکرد خوبی داشتند. 
در مجموع برابر تیم های صاحب نام نمایش 

قابل قبولی از خود نشان داده اند.

بیانی در مورد عملکرد اســتقلال برابر ذوب 
آهن هم گفت: نبود مرادمنــد کاملا در این 
دیدار حس شــد. خــط دفاع آبی پوشــان 

هماهنگی گذشته را نداشت. 
اگر چــه گل ذوب آهن با برخــورد یکی از 
بازیکنان اســتقلال وارد دروازه شد و این 
بدشانسی استقلال بود که این اتفاق افتاد. 
اما در مجموع بــا تغییراتی که در خط دفاع 
صورت گرفت و روزبه چشــمی مجبور شد 
به دلیل نبود مرادمنــد در دفاع آخر بازی 

کند.
کارشــناس فوتبال ادامه داد: این تغییرات 
یــک ناهماهنگی در اســتقلال بــه وجود 
آورد اما امیدوارم کادر فنی اســتقلال که از 
ســرمربی و مربیان باهوشی برخوردار است 
تا شــروع دیدار برابر فولاد که در ۱۸ آذر ماه 
برگزار خواهد شــد این ضعف هــا را ترمیم 
کند تا با نبود مرادمند، خط دفاع اســتقلال 

آسیب پذیر نباشد.
وی در ادامه افزود: بازی سنگینی استقلال 
مقابل ذوب آهن انجام داد. ذوبی ها با انگیزه 
بســیار زیادی بازی کردند و نمی خواستند 
سه امتیاز را از دســت بدهند اما هوشیاری 
کادر فنــی، از خــود گذشــتگی بازیکنان 
اســتقلال و حمایت همه جانبــه هواداران 
باعث شــد تا دســت ذوب آهن از رسیدن 
به ســه امتیاز کوتاه شود و اســتقلال با یک 

امتیازی کــه در این دیدار به دســت آورد 
همچنان صدرنشین لیگ باقی بماند.

بازیکن ســابق تیم فوتبال اســتقلال ادامه 
داد: اگر چه این تســاوی، تیــم هایی چون 
پرسپولیس و ســپاهان را خوشحال کرد اما 
این دیدار درس بزرگی برای اســتقلال بود 
تا از موقعیت های به دســت آمــده اش در 
دیدارهای بعدی اســتفاده کند و بتواند سه 

امتیاز را کسب کند.
کارشــناس فوتبال در خصــوص اتفاقات 
پایان بــازی و درگیری هایی کــه به وجود 
آمد نیز گفت: ایــن که یک فیلمبــردار یا 
عکاس به خود اجازه می دهد تا یک قدمی 
ســرمربی و یا دیگر اعضای کادر فنی بیاید، 
حرفه ای نیســت. در یک صحنه هم آنقدر 
دوربین به لب خط نزدیک بود که ابوالفضل 
جلالی اگر خود را کنترل نکرده بود دوربین 
فیلمبــرداری، فیلمبــردارو همگی دچار 
آســیب دیدگی می شــدند. این اتفاقات 
نشــان می دهد که برخی ها بــه دنبال این 
هســتند تا نکونام و تیمش را وارد حاشیه 

کنند.
وی گفت: البته نکونــام و اعضای کادر فنی 
هم باید هوشــیار باشــند، آرامش خود را 
حفظ کنند و اجازه ندهند این طور اتفاقات 
که تعمدی و از قبل پیش بینی شــده است، 
تمرکــز آنها را به هــم زده و باعث شــود تا 

درگیر بشــوند و بعد از آن دچار محرومیت 
شوند.

بیانی در خصــوص دیدار آینده اســتقلال 
برابر فولاد خوزســتان گفت: بــاز هم یک 
تاخیر دو هفته ای بــه خاطر لیگ قهرمانان 
در فوتبال ما رخ می دهد. استقلال باید ۱۴ 
روز تمرین کند و ســپس بــه مصاف فولاد 
خوزستان برود. وقفه های طولانی در لیگ 
نه تنها بــه تیم ها ضربــه زده بلکه جذابیت 

بازی ها را هم از بین برده است.
وی گفــت: اســتقلال بایــد بــا بازیهای 
تدارکاتــی، خود را آمــاده نگهــدارد تا در 
اهواز به مصــاف فولاد برود. اگــر چه فولاد 
در هفتــه های اخیــر نتایج خوبی کســب 
نکرده و در آخرین دیــدارش برابر تراکتور 
شکست را پذیرا شده اما بازیکنان استقلال 
نباید حریف را دســت کم گرفته و خود را از 

پیش برنده بدانند.بیانی افزود: رســیدن به 
قهرمانی کار ســختی است. استقلال مسیر 
طولانی تا هدفــش دارد و باید تمرکزش بر 
روی بازی ها باشد و اجازه ندهد غرور باعث 

شود تا از مسیر اصلی خارج شود.
کارشــناس فوتبال در پایان خاطرنشان 
کرد: بــا اینکــه اتفاقــات زیــادی برای 
استقلال در ابتدای فصل افتاد اما این تیم 
با یک وحدت و همدلی توانست به شرایط 

ایده آل باز گردد. 
کمتر کسی فکر می کرد با تمام مشکلاتی 
که در این تیم بود آبی ها صدرنشین لیگ 
باشــند امــا صمیمیت در اســتقلال این 
اتفاق را برای آبی پوشــان به وجود آورد. 
بنابرایــن باید توجه داشــته باشــند که 
حفظ صدرنشینی از رســیدن به صدر به 

مراتب سخت تر است.

این اشتباه در استقلال نباید به شماره سه برسد!
بازیکنان اســتقلال برای دومین بار در این فصل گل به خودی زدند و به 
واسطه آن پیروزی را از دست دادند.آبی های پایتخت در مصاف با ذوب 
آهن روز شنبه مقابل ذوب آهن به تساوی یک بر یک رسیدند. این اتفاق 
در حالی رخ داد که شــاگردان جواد نکونام یک بر صفر از حریف پیش 
بودند اما با گل به خودی مهدی مهدی پور دروازه شان باز شد و در نهایت 
سه امتیاز را با یک امتیاز عوض کردند.موضوع مهم درباره استقلال این 
اســت که برای دومین بار بازیکنان این تیم گل به خودی زدند؛ در بازی 
استقلال و هوادار هم ایمان سلیمی با گل به خودی دروازه تیمش را باز 
کرده بود و البته که آن بازی را استقلال درنهایت با وجود عقب افتادن با 

نتیجه دو بر صفر، به سود خود خاتمه داد.
با این حال تکرار اشتباه و باز شــدن دروازه بازهم با گل به خودی اتفاقی 
نیست که نکونام از آن راضی باشد. بی شک ســرمربی استقلال در این 
خصوص با بازیکنان خود صحبت خواهد کرد تا ضریب اشتباه های آنها 

را در بازی پایین بیاورد و برای سومین بار گل به خودی زده نشود.
استقلال به عنوان صدرنشــین لیگ برتر برای حفظ جایگاه کنونی نیاز 
به عملکرد خوب بازیکنانش دارد و بی تردیــد گل به خودی در مقطع 

کنونی برای آبی ها اتفاق خوبی محسوب نمی شود.

 برنامه مسابقات تکواندو انتخابی المپیک
اعلام شد

فدراسیون جهانی برنامه مســابقات انتخابی المپیک در بخش قاره ای 
را اعلام کرد که چین میزبان مســابقات تکواندوکاران آسیایی مدعی 
حضور در المپیک خواهد بود.مســابقات تکواندو در بازی های المپیک 
پاریس با حضــور ۱۲۸ تکواندو برگزار خواهد شــد. از ایــن تعداد ۶۸ 
تکواندوکار در گــروه مردان و ۶۸ تکواندوکار در گــروه بانوان به رقابت 
خواهند پرداخت. کســب ســهمیه نیز به ۳ روش صــورت می گیرد. 
شــیوه اول رنکینگ المپیکی اســت که نفرات اول تا پنجم هر وزن به 
صورت مستقیم کسب ســهمیه می کنند. شیوه دوم نیز نفرات اول رده 
بندی گرنداســلم )در مجموع دو مرحله(  به عنوان نفر ششم رنکینگ 
کسب ســهمیه خواهند کرد. نکته مهم اینکه دراین بخش فقط نفرات 
اول کســب ســهمیه می کنند و در صورتی که هر کــدام از نفرات اول 
گرنداســلم جزو تکواندوکاران اول تا پنجم رنکینگ المپیکی باشــند، 
ســهمیه حضور به نفر ششــم رنکینگ المپیکی تعلق خواهد گرفت. 
در مجموع هشت وزن ۴۸ تکواندوکار بلیت ســفر به پاریس را دریافت 

خواهند کرد. 
شیوه سوم نیز کسب ســهمیه از طریق مســابقات قاره ای است. طبق 
قوانین WT از قاره های آســیا، اروپا، آفریقا و پــان امریکن نفرات اول 
و دوم  و قاره اقیانوســیه نفرات اول چهار وزن المپیکــی مردان و چهار 
وزن المپیکی زنان ســهمیه المپیک می گیرند که از این طریق هم ۷۲ 
تکواندوکارکسب سهمیه خواهند کرد. ۴ سهمیه به میزبان و ۴ سهمیه 
هم وایلدکارت خواهد بود تا مجموع ۱۲۸ تکواندوکار کامل خواهد شد. 

کسب ســهمیه از شــیوه های اول و دوم، با برگزاری مسابقات مرحله 
نهایی گرندپری در منچستر و گرنداســلم در »ووشی« چین طی یک 
ماه آینده بسته خواهد شد. بر همین اســاس فدراسیون جهانی برنامه 

مسابقات انتخابی قاره ای را اعلام کرد. 
طبق برنامه اعلام شــده از ســوی WT رقابت های انتخابــی قاره ای 
با برگزاری مســابقات قاره آفریقا طی روزهــای ۲۱ و ۲۲ بهمن ماه در 
سنگال و شهر داکار آغاز می شود. مســابقات انتخابی اروپا نیز روزهای 
۱۹ و ۲۰ اســفندماه به میزبانی بلغارستان در شــهر صوفیه انجام می 
شود. چین در شــهر »تای آن« و روزهای ۲۵ و ۲۶ اســفندماه میزبان 

رقابت های فوق در قاره کهن خواهد بود. 
جزایر سلیمان ۱۸ فروردین ماه میزبان مسابقات قاره اقیانوسیه است. 
دومینیکن هم در شهر »سن دیگو« طی روزهای ۲۱ و ۲۲ فروردین ماه 

میزبان مسابقات انتخابی در حوزه پان امریکن خواهد بود.

 پیروزی وفایی برابر جادوگر انگلیسی؛  صعود به جمع
 ۱۶ نفر برتر اسنوکر بریتانیا

 حسین وفایی در پیکارهای اســنوکر قهرمانی بریتانیا به جمع ۱۶ نفر 
برتر صعود کرد. مسابقات مقدماتی اســنوکر قهرمانی بریتانیا ۲۰۲۳ 
)یوکی چمپیونشــیپ( روزهای ۲۷ آبان تا ۲ آذر در ســالن مورنینگ 
ساید آرنا شهر لستر – انگلستان برگزار شــد و دور اصلی این مسابقات 
از چهارم آذر شــروع شــد و تا ۱۲ همین ماه ادامه خواهد داشــت. این 
رقابت ها جزو جام های سه گانه انگلســتان است که سطح بسیار بالایی 
دارد و جایزه نفر اول آن ۲۵۰ هزار پونــد از مجموع یک میلیون و ۲۰۵ 
هزار پوند است.حســین وفایی در بازی اول مقدماتی موفق شد مارتین 
او دونیل را با نتیجه ۶ بر صفر شکســت دهد و در دور بعدی مسابقات به 
مصاف اسکات دونالدســون رفت و نهایتا با نتیجه ۶ بر چهار حریفش را 

پشت سر گذاشت و به دور اصلی رقابت ها صعود کرد.
پس از آنکــه وفایی به دور اصلی صعود کرد، ۵ آذر با مشــخص شــدن 
جدول اصلی مســابقات با شان  مورفی روبرو شــد. مورفی در رنکینگ 
جهانی ۷ و وفایــی در رنکینگ ۱۸ قــرار دارد و نماینده کشــورمان با 
اینکه کار ســختی را برای صعود در این رقابت ها پیش رو داشت، موفق 
شــد مورفی را که در لیگ حرفه ای اســنوکر به خاطــر ضربات صاف و 
چال کردن های از راه  دور به جادوگر ملقب شــده است، با نتیجه ۶ بر ۴ 

پشت سر بگذارد و با پیروزی به ۱۶ نفر برتر مسابقات برسد.

نجات معجزه آسا مهاجم پیکان؛ خطر از بیخ گوش 
پاکدل گذشت

مهاجم تیم فوتبال پیکان از یک سانحه تصادف جان سالم به در برد.
حامد پاکدل که عصر یکشــنبه عــازم محل تمرین بــود از یک حادثه 
رانندگی جان ســالم به در بــرد.وی بعد از این حادثــه گفت: عصر روز 
یکشنبه برای بازگشــت به تمرینات در حال رانندگی به سمت تهران 
بودم که در جاده، کمی قبل از اراک دچار ســانحه شدم اما خدا را شکر 
آســیبی ندیدم.مهاجم پیکان افــزود: در آن لحظه متوجه شــدم یک 
کامیون از مسیرش خارج شــده و برای آنکه از خطر تصادف فرار کنم، 
اتومبیل را به سمت دیگر هدایت کردم اما از جاده بیرون رفتم و از ارتفاع 
به پایین جاده پرتاب شــدم. خدا کمکم کرد که آســیبی ندیدم و سالم 
هســتم اما اتومبیلم صدمه دید.پاکدل اضافه کرد: دعای خیر اعضای 
خانواده و مردم عزیز ایران پشت ســرم بود که با کامیون تصادف نکردم 
یا خودم صدمه جدی ندیدم. همیشه شکرگزار هستم و از خداوند بابت 
این ســلامتی تشــکر می کنم. همان طور که گفتم، در سلامتی کامل 
بســر می برم و غیر از چند خراش جزئی، صدمه ای ندیده ام. همچنین 
از دوستانی که نگرانم بودند، متشکرم. امیدوارم همه مسافران با رعایت 

اصول رانندگی، به سلامت به مقصد برسند.



استان

کمیتــه امــداد  ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــرکل 
استان کردستان در جشــن خودکفایی 3000 مددجوی 
 ، کردســتانی کــه بــا حضــور رئیــس کمیتــه امــداد کشــور
اســتاندار کردســتان و جمعــی از مســئولین در ســنندج 
برگــزار شــد، اظهــار کــرد: بــه فرمــوده امــام خمینــی)ره( 
کار کمیتــه امــداد "مدد بــه حیات و مــدد بــه کار و زندگی 

شرافتمندانه است".
رضــا طوســی افــزود: رهبــر معظــم انقــاب نیــز در مــورد 
جایــگاه و تاثیــر ایــن نهــاد انقابــی می فرماینــد "یکــی از 
برنامه هــای بســیار خــوب کمیتــه امــداد ایــن اســت که 

خانواده های زیرپوشش را به خودکفایی می رساند".
کــرد: در راســتای تحقــق  ایــن مقــام مســئول تصریــح 
کمیتــه امــداد در راســتای  منویــات امامیــن انقــاب 
محرومیــت  رفــع  و  مددجویــان  توانمندســازی 
برنامه ریزی های مختلفی را در طول این ســال ها انجام 

داده و توفیقات خوبی حاصل شده است.
مدیرکل کمیته امداد کردســتان خاطرنشــان کــرد: این 
نهاد در استان در راستای ایجاد اشــتغال و درآمد پایدار 
بــا شناســایی مســتعدین اشــتغال، استعدادســنجی و 
مشــاوره شــغلی و ارائــه آموزش هــای فنــی و حرفــه ای و 
اعطای تسهیات قرض الحســنه و کاریابی برنامه جامع 

و کاملی را دنبال می کند.
طوســی عنــوان کــرد: طــی ســه ســال گذشــته در کمیته 

امــداد کردســتان 23 هــزار و 500 فرصــت شــغلی بــرای 
مددجویان زیرپوشــش این نهاد بــا همراهی و همکاری 
کارگــروه اشــتغال و روحیــه خودبــاوری  تمــام اعضــای 
مددجویــان ایجــاد شــده اســت.  بــه گفتــه وی، 18 هــزار 
و 500 فرصــت شــغلی از ایــن 23 هــزار مــورد مربــوط بــه 
مددجویان و 4 هزار و 700 فرصت شــغلی مربوط به سایر 

نیازمندان بوده است.

طوســی بــا بیــان اینکــه 60 درصــد اشــتغال ایجاد شــده 
بــرای مددجویــان در کردســتان در جمعیــت شــهری 
و 60 درصــد در جمعیــت روســتایی بــوده اســت، گفــت: 
مددجویــان  بــرای  شــده  ایجــاد  مشــاغل  درصــد   22
زن سرپرســت خانــوار و 78 درصــد مربــوط بــه ســایر 

مددجویان بوده است.
وی اذعان کرد: از نظر ماهیت، طرح های خوداشتغالی 

92 درصد و مشاغل خانگی 5 درصد بوده است.
کــرد:  کردســتان خاطرنشــان  کمیتــه امــداد  مدیــرکل 
15 هــزار و 300 نفــر از مددجویــان زیرپوشــش ایــن نهــاد 
در طول ســه ســال گذشــته مــورد آموزش هــای مختلف 
اشتغالزایی قرار گرفته اند. وی با بیان اینکه امروز جشن 
خودکفایــی 3 هــزار مددجــوی زیرپوشــش ایــن نهاد در 
کردســتان برگــزار می شــود، افــزود: در طول 2 ســال اخیر 
کنــون جشــن خودکفایــی 6 هــزار مددجــوی کمیتــه  تا

امداد در سطح استان برگزار شده است.
مدیرکل کمیتــه امداد اســتان کردســتان نیز در جلســه 
شــورای زکات، گزارشــی از عملکــرد دبیرخانــه این شــورا 
را تشــرح کــرد و اظهار داشــت: در هشــت ماهه نخســت 
ســال جاری، 54 میلیــارد و 900 میلیــون تومــان زکات در 
اســتان جمع آوری شــده اســت. وی افزود: از ایــن مبلغ 
زکات جمع آوری شــده در اســتان 76 درصد فطریه عام، 
13 درصد زکات واجب، 6 درصد کفاره غیرعمد، 2درصد 
مربــوط بــه زکات غــات، 2 درصــد زکات فطریــه ســهم 
الســادات، یــک درصــد کفــاره عمــد و یــک صــدم درصد 
نیــز زکات مســتحبی بوده اســت. طوســی از جمــع آوری 
زکات در یک هزار و 213 روستای اســتان توسط مبلغان 
و کارکنــان کمیته امــداد خبــر داد و گفت: امســال بالغ بر 
800 جلســه شــورای زکات در شهرســتان ها، بخش هــا و 

روستاهای کردستان برگزار شده است.
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مدیرعامل شرکت گاز استان :

 مصرف گاز در کرمانشاه ۲۹ درصد 
افزایش یافته است

کرمانشاه-حســنا فخارزاده   کرمانشاه- مدیرعامل شــرکت گاز استان 
کرمانشــاه گفت: مصرف گاز در اســتان کرمانشــاه نســبت به مدت مشــابه 

سال گذشته 29 درصد افزایش یافته است.
ناصر حســینی اظهار کرد: همزمان با آغــاز آذر ماه و کاهش دما در اســتان 
کرمانشــاه مصرف گاز نســبت بــه روزهــای آغازیــن آبــان 2.5 برابــر افزایش 
یافته اســت. وی افــزود: مصرف گاز در اســتان کرمانشــاه نســبت به مدت 

مشابه سال گذشته در بخش غیرصنعتی 29 درصد افزایش یافته است.
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه تصریــح کــرد: بــا توجه بــه اینکه 
تعداد مشــترکین گاز اســتان نســبت به ماه قبل افزایش نداشــته است اما 

مصرف گاز برای بخش گرمایشی 136 درصد افزایش یافته است.
حســینی بیــان کــرد: بیشــترین مصــرف گاز در بخــش اداری، خانگــی و 
مدارس است که توصیه می شــود نســبت به تنظیم دمای محیط بر روی 
گــر مصــرف گاز مشــترکین بیش از  18 درجه اقــدام کننــد. وی ادامــه داد: ا
80 درصــد دوره مشــابه ســال گذشــته باشــد گاز بهــای آن دوره 50 درصــد 

افزایش خواهد یافت.
کید کرد: نرخ گازبهای مصرفی  مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه تا
در کشــور اصــاح شــده و مشــترکینی کــه گاز بیشــتری مصــرف کننــد باید 
گر مشــترکین تا ســقف 450 متر مکعب  هزینه بیشــتری را پرداخت کنند و ا

گاز مصرف کرده باشند، گازبهای آنها رایگان است.

مدیرعامل شرکت توسعه مجتمع های سیاحتی، فرهنگی و ورزشی سپاهان 
شهرداری اصفهان خبر داد:

 طراحی مجدد مجموعه بولینگ صفه 
ویدادهای ملی و بین المللی برای میزبانی از ر

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامــل شــرکت توســعه مجتمع هــای 
ســیاحتی، فرهنگی و ورزشی سپاهان شــهرداری اصفهان گفت: عملیات 
نوســازی و اورهال زیرســاختی مجموعه بولینگ صفه با هــدف میزبانی از 

رویدادهای ملی و بین المللی از روز پنجم آذرماه امسال آغاز شده است.
کت  به گــزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، ســعید ســا
با اعام این خبر گفت: با گذشــت نزدیک به 15ســال از زمــان بهره برداری 
کنــون بــا چالش هــای مختلف  مجموعــه بولینــگ صفــه، ایــن مجموعه ا
تأسیســاتی، زیرســاختی و فنــی مواجــه شــده و نیازمنــد بهبــود وضعیــت 

محیطی و زیرساختی است.
او حرکــت در مســیر اســتانداردهای ملــی و بین المللی بــه لحــاظ برگزاری 
مســابقات ورزشــی را از دیگر رویکردهای شــرکت توســعه ســپاهان در این 
زمینه دانســت و افــزود: عملیات نوســازی محیطــی و اورهال زیرســاختی 
مجموعــه بولینــگ مجتمــع گردشــگری صفــه در ابعــاد فنــی، تخصصــی 
و زیباســازی از روز یکشــنبه پنجــم آذر 1402 آغــاز و خدمت رســانی بــه 

گردشگران در این مجموعه تا اطاع ثانوی متوقف شده است.
مدیرعامــل شــرکت توســعه مجتمع هــای ســیاحتی، فرهنگــی و ورزشــی 
ســپاهان شــهرداری اصفهــان بــا اشــاره بــه آغــاز بهره بــرداری مجــدد از 
مجموعــه بولینگ صفــه در آســتانه نــوروز 1403، گفــت: در طراحی جدید 
این مجموعه عاوه بــر توجه به اســتانداردهای روز دنیــا عملیات اصاح 
فنی 10 خط مجموعه نیز انجام شــده و مجموعه بازی هــای الکترونیک و 

گیم سنتر نیز در این مجموعه به بهره برداری می رسد.

رئیس اتاق بازرگانی استان : 

 نمایشگاه و جشنواره بین المللی خرما و آبزیان 
در بوشهر برگزار می شود

بوشــهر  -رضا حیــدری   رئیس اتــاق بازرگانی بوشــهر با اشــاره بــه نتایج 
موفقیت آمیــز جشــنواره، نمایشــگاه و میــز ملــی خرمــا در بوشــهر گفت: با 
راه اندازی میز ملی خرما در بوشــهر صادرات خرما به کشــورهای هدف که 

یک دهه متوقف شده بود احیا شد.
خورشــید گــزدرازی درجمــع خبرنــگاران در بوشــهر بــا اشــاره بــه برگــزاری 
نمایشــگاه و جشــنواره بین المللی خرما در بوشــهر از 23 تا 25 آبــان اظهار 
داشــت: در ایــن جشــنواره بیــش از 70 شــرکت مرتبــط با تولیــد، فــرآوری و 

بسته بندی از استان های مختلف برگزار شد.
وی با بیان اینکه جشــنواره و نمایشــگاه یادشــده در کشــور بی نظیر بود با 
قدردانی از دســت اندرکاران گفت: در برپایی نمایشــگاه و جشنواره خرما، 
میز ملی تشکیل شــد که نقش مهمی در حل مشــکات فعالان این حوزه 

داشت.
معرفــی  بازاریابــی،  بوشــهر  بازرگانــی  اتــاق  رئیــس  تســنیم  گــزارش  بــه 
توانمندی ها و افزایش محموله های صادراتی را از دستاوردهای میز ملی 
خرما دانســت و تصریح کرد: بازار هدف صادرات محصولات خرما اســتان 
، روسیه و کشورهای اورآسیا اســت که با راه اندازی میز ملی خرما در  بوشهر
بوشــهر صادرات خرما به کشــورهای هدف که یک دهه متوقف شــده بود 

احیا شد.
گــزدرازی، ایجــاد بورس خرمــا و پرداخــت تســهیات در گردش بــه فعالان 
حوزه خرما را از دیگر دســتاوردها دانســت و خاطرنشــان کرد: یکی دیگر از 
ظرفیت های اســتان بوشــهر پرورش آبزیان اســت که در زمینه نمایشــگاه 

ملی آبزیان در بوشهر دی ماه تشکیل می شود.
عقیــل امینــی نیز بــا بیــان اینکــه یکــی از ظرفیت های مهــم اســتان تولید 
کــرد: انــواع  محصــولات پرورشــی در حــوزه آبزیــان اســت، خاطرنشــان 
محصــولات شــامل میگــو، ماهــی، جلبــک، کــرم نرئیــس، زالو و صــدف در 

استان بوشهر تولید می شود.
و  توانمنــدی  معرفــی  در  مهمــی  فرصــت  را  نمایشــگاه  برپایــی  وی 
قابلیت هــای تولیدی دانســت و تصریح کرد: نمایشــگاه آبزیان در بوشــهر 
از 19 تا 22 دی ماه امســال با مشــارکت فعالان ایــن حوزه از 15 اســتان و 61 

شرکت در بوشهر برگزار می شود.
مدیــرکل شــیات اســتان بوشــهر بــا اشــاره بــه برپایــی نمایشــگاه آبزیــان 
کــرد: در ایــن نمایشــگاه  در تهــران از 13 تــا 16 آذرمــاه امســال تصریــح 
اســتان بوشــهر و محصــولات آن حضــور فعــال دارد و ســال گذشــته بــرای 
نخســتین بار محصولات آبزی اســتان بوشــهر در نمایشــگاه تهران عرضه 

شد و مورد استقبال قرار گرفت.
وی با اشــاره بــه اینکــه ایــن اســتان قطــب تولیــد میگوی پرورشــی کشــور 
معرفی شــده اســت، خاطرنشــان کــرد: یکــی از مشــکات حــوزه پرورشــی 
ارائه و عرضــه محصول میگوی پرورشــی بــدون توجه به فرآوری اســت که 
نمایشــگاه آبزیان فرصت مهمی در عرصه آشــنایی فعالان عرصــه آبزیان با 

تجهیزات فرآوری فراهم می کند.
امینی، گــذر از خام فروشــی را یکــی از برنامه ها دانســت و بیان کــرد: ایجاد 
صنایع فرآوری آبزیان در اســتان بوشهر شــتاب گرفته که با تکمیل زنجیره 

ارزش آبزیان زمینه ایجاد ارزش افزوده این محصول فراهم می شود.
عبدالرســول بهنــام راد هــم یکــی از محورهــای توســعه اســتان را پــرورش 
آبزیان دانســت و بیان کرد: استان بوشــهر از نظر ســطح زیر کشت، تولید و 

صادرات در کشور جایگاه مهم و ممتاز دارد.
دبیر اجرایــی انجمــن صنعت آبزیــان اســتان بوشــهر تصریح کرد: اســتان 
بوشــهر 4 ســال متوالــی به عنــوان تولیــد و صادرکننــده نمونــه ملــی میگو 
پرورشــی معرفــی می شــود. نمایشــگاه ملــی آبزیــان در بوشــهر بــا حضــور 
فعــالان ایــن عرصــه از اســتان های مختلــف در عرصــه تولیــد، فــرآوری، 

بسته بندی و صادرات دی ماه امسال برگزار می شود.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی    قربــان حاجی مشــهدی در جلســه شــورای 
برنامــه ریــزی گلســتان اظهارکــرد: بــر اســاس برنامــه تکلیفــی و ســهمیه 
مشــخص شــده برای اســتان گلســتان باید طی هفت ماه نخســت امسال 

هزار و 712 میلیارد تومان مالیات در استان گلستان وصول می شد.
مدیرکل امور مالیاتی گلســتان ادامه داد: با تاش همکاران و همراهی موثر 
مردم شاهد رشد 103 درصدی این عدد تکلیفی در گلستان بودیم و میزان 
مالیات محقق شــده در اســتان گلســتان به رقم هزارو 770 میلیــارد تومان 

رسید.
وی گفت: از مبلغ مالیات وصول شده در اســتان گلستان 33 درصد سهم 
مالیات بر ارزش افــزوده و 67 درصد متعلق به مالیات های مســتقیم بوده 

که در هفت ماه نخست امسال وصول شده است.
حاجی مشــهدی بیان کــرد: در مجموع 28 درصــد از مالیات هــای وصولی 
ناشی از پرداخت مالیات توســط اشــخاص حقوقی غیردولتی و شرکت ها، 
هشــت درصد مالیات پرداخت شــده توســط کارکنان دولــت، 23 درصد از 
کارکنان بخش خصوصی، 22 سهم مشاغل و الباقی به مالی مالیات بر ارث 

مستغات و نقل و انتقال سهام تعلق دارد.
مدیــرکل امــور مالیاتی گلســتان گفــت: در هفت ماه نخســت امســال 238 
میلیارد تومان از محل عوارضی ناشــی از مالیات بر ارزش افزوده به حساب 
شــهرداری ها، دهیاری هــا و فرمانداری های دارای روســتای بــدون دهیار 

پرداخت شده است.
کــرد: 129 میلیــارد تومــان ســهم شــهرداری ها، 109 میلیــارد  وی اضافــه 
تومان ســهم دهیاری ها و 790 میلیــون تومان به روســتاهای فاقد دهیار و 

فرمانداری های این شهرستان ها پرداخت شده است.
حاجی مشــهدی گفت: طی هفت ماه نخســت امســال 72 میلیارد تومان 
به حوزه بهداشت و درمان استان گلستان کمک مالی شده که که این رقم 

در مدت مشابه سال قبل فقط 45 میلیارد تومان بوده است.
مدیرکل امور مالیاتی گلســتان عنوان کــرد: از محل ســهم 27 صدم درصد 
مالیات بــر ارزش افــزوده هشــت میلیــارد و 400 میلیــون تومان بــه اداره کل 
آموزش و پرورش گلســتان و اداره کل ورزش و جوانان اســتان گلســتان هم 

پرداخت شده است.

ن گلستا

مدیرکل امور مالیاتی استان خبرداد:

تحقق هزار و 770  میلیارد تومانی درآمد مالیاتی در گلستان 

فارس البرز

 BRT وند راه اندازی  ج از ر بازدید شهردار کر
-ترنــم مظفــری   شــهردار کــرج طــی بازدید از  البرز
روند راه اندازی مسیر ویژه اتوبوس تندرو )BRT( در 
حدفاصل میدان حصارک تا پایانه شهید سلطانی، 
خواســتار تســریع در اجرای پروژه با حداقل عوارض 

ترافیکی و ایجاد مشکات برای شهروندان شد.
مهــرداد کیانی بــا بیــان اینکــه فاز نخســت بــی آر تی 
در کــرج بــه طــول تقریبــی 30 کیلومتــر و مشــتمل بــر 
39 ایســتگاه پیش بینی شده اســت که ترافیک را در 
محور پرتردد خیابان شهید بهشتی کاهش خواهد 
داد، گفــت: بــه مــوازات انجام اصــاح هندســی ها و 
آماده ســازی مسیر و احداث ایســتگاه ها، خریداری 
اتوبوس ها نیز با مســاعدت شــورای شــهر بــه خوبی 
پیــش مــی رود و نتیجــه کار بســیار رضایــت بخــش 
خواهد بــود. این مســئول ادامــه داد: راه اندازی بی 
آر تی و همچنین تکمیل قطار شــهری و بهره برداری 
کارکــرد درون  کــه  کنارگــذر شــمالی  از فــاز نخســت 
کیفیــت ســفرهای درون شــهری در  شــهری دارد، 
سطح کانشــهر کرج را بهبود بخشــیده و به فروکش 
ترافیــک، آلودگی هــوا و نارضایتی شــهروندان کمک 

شــایانی می کند؛ بایــد پذیرفت که تحولات اساســی 
در تقویت زیرســاخت هــای حمل و نقــل عمومی در 
حــال وقوع مــی باشــد. کیانی تصریــح کرد: بــه حمد 
الهــی امــروز در گوشــه گوشــه شــهر شــاهد اجــرای 
پــروژه های متنــوع عمرانــی، خدماتی و زیرســاختی 
کید  هســتیم و شــهرداری کــرج با رشــد درآمــدی و تا
بر درآمدزایی پایــدار اعتبار ویژه ای را بــه پروژه های 
ســطح شــهر تزریق نموده و با افتخار اعام می کنیم 

که پروژه غیرفعالی نداریم.

انتقاد عضو شورای شهر شیراز از توزیع نامناسب گاز مایع
- چراغی   نائب رئیس شورای شهر شیراز  شــیراز
با انتقاد از قیمت سرسام آور و عدم توزیع مناسب 
گاز مایــع در شــهر شــیراز از مقامات ارشــد اســتان 
فارس خواســت تا این موضوع را مورد بررســی قرار 

دهند..
محمــد تقــی تــذروی ، در نطــق پیــش از دســتور 
گاز مایــع در  خــود بــا انتقــاد از وضعیــت توزیــع 
، گفت: عدم توزیع مناســب گاز مایع  شــهر شــیراز
همراه بــا افزایــش قیمــت آن بــه یکــی از معضات 
این روزهای مردم شــهر شــیراز با آغاز فصل ســرما 

تبدیل شده است.
نائــب رئیــس شــورای شــهر شــیراز افــزود: مــردم 
مســتضعف ایــن دیــار کــه همیشــه رکــن اساســی 
بــوده و  انقــاب  آرمان هــای  از  انقــاب و دفــاع 
هســتند امــا از کمتریــن امکانــات رفاهــی و زندگی 
کنون در مضیقــه ابتدایی ترین  برخوردار بــوده و ا

مسئله روزمره زندگی یعنی گرمایش قرار دارند.
وی از مدیــران ارشــد اســتان فــارس و فرمانــدار 
شــیراز خواســت تــا بــا ورود مجدانــه خــود ایــن 

مشکل را رفع کنند.
تــذروی در بخــش دیگــری از ســخنان خــود بــا 
کــرد:  کیــد  تا بســیج،  تشــکیل  ســالروز  تبریــک 
بــروز و ظهــور بســیج دیــروز در دفــاع مقــدس 
گســتره آن و منشــا اثــر بودنــش  بــود امــا امــروز 
تحقیقاتــی،  علمــی،  مختلــف  عرصه هــای  در 
فرهنگــی، اجتماعــی و … را مشــاهده می کنیــم که 
 به فضل الهی هــر روز بر ثمرات و بــرکات آن افزوده 

خواهد شد.

خوزستان

اهواز  - محمد مجــدم   مجید منــادی  در آئین اختتامیه ســی و یکمین 
دوره هفتــه کتــاب جمهوری اســامی ایــران و چهارمین دوره کتاب ســال 
خوزســتان اظهار کرد: برای ما افتخار اســت که وقتی در خوزستان برنامه 
هایی با محوریت کتاب برگزار می شــود اســتقبال خوبی را شــاهد هستیم 

و این مساله در خصوص روستاها و سایر بخش ها هم صدق می کند.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی خوزســتان بیان کــرد: وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســامی از طرح های خاقانه و ابتکاری که در روستاها در راستای 
ترویــج کتــاب و کتابخوانــی انجــام مــی شــود طــرح هایــی را انتخــاب و به 
عنوان برترین ها معرفی می کند که خوزســتان چند سال متوالی است در 
لیســت برترین های این طرح قــرار دارد و امیدواریم آن گونه که در شــأن و 
ارزش تاریخ و فرهنگ مردم خوزستان اســت در این حوزه فعالیت داشته 

باشیم.
وی ضمــن تبریــک روز بســیج مســتضعفین گفت: امــروز در فضــای حوزه 
فرهنگــی، بار ســنگین و بخــش عمــده کار در بخش هــای بســیج در همه 
قشــرها اعم از دانش آموزی، دانشــجویی، اساتید، مهندســین و … اتفاق 
می افتــد که امیــدوار هســتیم بتوانیــم این هــم افزایــی را بیــش از پیش با 

مجموعه های بسیج داشته باشیم.

گی های  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان ادامه داد: یکی از ویژ
بسیج این است که در تمام محله ها و منطقه ها فعالیت دارد که این یک 
ظرفیــت خوب بــرای کارهــای حــوزه کتــاب و کتابخوانی اســت لــذا به نظر 
بنده یکی از اقداماتی که باید برای فعالیت در حــوزه کتاب و کتاب خوانی 
انجام شــود رفتن به ســمت مجموعه های بســیج و کانون هــای فرهنگی 

هنری مساجد است.
منــادی بیان کــرد: به مناســبت هفته بســیج، مجموعــه فرهنگ و ارشــاد 
اســامی با همــکاری ســپاه و بســیج در 110 منطقــه از اســتان اقداماتی در 
خصوص کتــاب، کتابخوانــی و مطالعه انجــام داد و آمادگی ایــن را دارد که 

در این راستا به هر دستگاه دیگر که پای کار باشد همکاری کند.
وی عنوان کرد: در چهارمین دوره کتاب ســال خوزســتان تعداد 65 اثر به 
دبیرخانه رســید که 8 عنوان کتاب بــه مرحلــه دوم داوری راه پیدا کردند. 
هــر اثــر را حداقــل 2 داور در خانــه کتاب و ادبیــات ایــران مورد بررســی قرار 
داده انــد و تنهــا بخش خوزســتان شناســی توســط داورهای خوزســتانی 

داوری شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزســتان اضافه کرد: 2 کتاب به عنوان 
برگزیده و پنج عنوان هم شایسته تقدیر اعام شدند. همچنین در بخش 

خوزستان شناسی 10 اثر به دبیرخانه رسید که سه اثر برگزیده شدند.
منادی بــا بیــان اینکــه روزانه چندیــن برنامــه فرهنگــی متنوع در سراســر 
گر کتاب را به عنــوان یک اولویت  خوزســتان برگزار می شــود، تصریح کرد: ا
مد نظر قرار دهیم ســوال پیش می آید که در این راســتا چه فعالیت هایی 
انجام داده ایم؟ درســت اســت که برگزاری برنامه ها، تقدیر از نویسنده ها 
گــر میزان مطالعه متناســب با فرهنگ،  و مولفین جز وظایف ما اســت اما ا

هنر و تاریخ ما نباشد اصا زیبنده نیست.
وی اظهــار کــرد: گاهی متولیــان، دلســوزان و دغدغــه مندان ایــن عرصه، 
از اعــداد و ارقامــی کــه اعــام می شــود ســرافکنده مــی شــوند. قطعــا باید 
مجموعه ای از کارها و فعالیت هــا صورت بگیرد و با اولویــت بندی در این 

حوزه کار شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســامی خوزســتان گفت: در حال حاضر میزان 
قرائت، مطالعه و برنامه های این حوزه، در خور و در شــأن نیســت که باید 
در این خصــوص کار شــود. از طرفــی مولفیــن هــم فعالیت خــاص، ویژه و 
کارهای ابتکاری به آن انــدازه که باید انجام نداده اند تا مســاله مطالعه به 
یک دغدغه عمومی تبدیل شــود، البته در برخی نقاط کارهایی می شود 

که تک مضرابی هستند اما این ها کافی نیست.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان: 

اختتامیه چهارمین دوره کتاب سال خوزستان برگزار شد

با حضور رئیس کمیته امداد انجام شد؛

مددجوی کردستانی   3000 خودکفایی  جشن  برگزاری 
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مطابق آمارهای بانک مرکزی
۹۱.۷ درصد چک ها در مهر ۱۴۰۲ وصول شد

 بررســی آخرین داده های بانک مرکزی نشــان می دهد که از هشــت 
میلیون فقره چک مبادله شــده در مهرماه امسال، ۹۱.۷ درصد وصول 

شده است.
بانک مرکزی همچون ماه های گذشــته آخرین وضعیت صدور چک در 

مهرماه را منتشر کرد.
 بر اساس داده های بانک مرکزی در مهرماه هشت میلیون فقره چک به 
ارزش بیش از ۵۰۵ هزار میلیارد تومان مبادله شده است. تعداد و ارزش 
چک های مبادله شده در مهرماه نسبت به ماه قبل از آن به ترتیب ۷.۳ و 

۷.۱ درصد افزایش یافته است.
در مهرمــاه امســال ۴۹.۳ درصد چک هــای مبادله ای بــه ترتیب در 
اســتان های تهران )۳۱.۷ درصد(، اصفهان )۱۰.۵ درصد( و خراســان 

رضوی )۷.۱ درصد( بوده است.
 براساس این گزارش، در تهران بیش از ۲.۵ میلیون فقره چک به ارزش 

۲۴۷ هزار میلیارد تومان مبادله شد.

وصول 7.3 میلیون فقره چک در مهرماه 1402
در مهرماه امسال در کشور از مجموع هشــت میلیون فقره چک، بیش 
از ۷.۳ میلیون فقره چک به ارش ۴۴۳ هزار میلیارد تومان وصول شــده 
است که در مقایسه با شهریورماه به ترتیب ۷.۶ و ۷.۹ درصد رشد داشته 

است.
براســاس این گزارش، در مهرماه امســال ۹۱.۷ درصد چک ها وصول 
شده اســت. این در حالی اســت که در مهرماه پارســال ۹۲.۴ درصد 

چک ها وصول شده بود.
در پایتخت نیز بیش از ۲ میلیــون و ۳۰۰ هزار فقره چک به ارزش ۲۱۹ 
هزار میلیارد تومان وصول شــد که از نظر تعــداد ۹۱.۹ درصد و از نظر 

ارزش ۸۸.۹ درصد از کل چک های مبادله ای وصول شده است.
اســتان های گیلان با ۹۳.۹ درصد، خوزســتان بــا ۹۳.۲ درصد، قم و 
کرمانشاه با ۹۲.۹ درصد بیشترین نسبت تعداد چک های وصولی را در 

بین استان های کشور به خود اختصاص داده اند.

661 هزار فقره چک در مهرماه برگشت خورد
بررســی داده های بانک مرکزی حاکی از این است که در مهرماه امسال 
در کل کشــور بیش از ۶۶۱ هــزار فقره چک به ارزش حــدود ۶۲ هزار 
میلیارد تومان برگشــت داده شــد. میزان چک های برگشــتی در ماه 
مذکور از نظر تعداد ۳.۲ درصد و از حیث مبلغ ۲ درصد افزایش نشــان 

می دهد.
براســاس این گزارش، از کل تعــداد و مبلغ چک های مبادله شــده به 
ترتیب ۸.۳ درصد و ۱۲.۳ درصد برگشت داده شده است. درصد تعداد 

چک های برگشتی در شهریورماه امسال معادل ۸.۶ درصد بود.

اســتان های کهگیلویه و بویراحمد با ۱۱.۵ درصد، کردستان و لرستان 
هر کدام با ۱۰.۱ درصد و آذربایجان غربی با ۱۰ درصد، بیشترین تعداد 
چک های برگشــتی و گیلان، خوزستان، قم و کرمانشــاه، پایین ترین 
نســبت تعداد چک های برگشــتی به کل تعداد چک های مبادله شده 

را داشتند.

سونامی اقتصادی جهانی در راه است
ســایت خبری بلومبرگ گزارش کرد که با افزایش کســری بودجه در 
جهان توســعه یافته، ممکن اســت فروش اوراق قرضه دولتی در سال 

آینده بیشتر افزایش یابد.
 به نقل از بیزنس، بر اساس تجزیه و تحلیل این رسانه، این مورد در زمان 
بدی رخ می دهد زیرا بانک های مرکزی کاهش اوراق قرضه را تســریع 

کرده اند.
بر اســاس اظهارات بانک آمریکا که در این گزارش منعکس شده است، 
انتظار می رود انتشــار اوراق خزانه داری آمریکا در سال آینده به رکورد 
۱.۳۴ تریلیون دلار برســد همچنین پیش بینی می شــود که کسری 

بودجه ایالات متحده در سال ۲۰۲۶ به میزان دو تریلیون دلار شود.
این گزارش نشــان داد که عوامل متعددی بــر ارزش اوراق قرضه تاثیر 
می گذارند اما یکی از عوامــل ثابت در دنیایی که دائمــا در حال تغییر 

است، افزایش انتشار بدهی خواهد بود.

بر اســاس نتایج گزارش های منتشرشــده، فدرال رزرو آمریکا از ژوئن 
۲۰۲۲ ترازنامه خــود را ۹۵ میلیارد دلار در مــاه کاهش داده و تاکنون 
آن را به ۷.۸ تریلیون دلار رســانده اســت که تقریبا دو برابر رقم چهار 

تریلیون دلاری قبل از همه گیری است.
بلومبــرگ نوشــت: ایــن خطر همچنــان وجــود دارد کــه ترکیب 
سختگیری های پولی توســط فدرال رزرو با افزایش عرضه خزانه داری 

ایالات متحده برای اقتصاد کشنده باشد.
همین امر را می توان در اتحادیه اروپا مشــاهده کــرد، جایی که انتظار 
می رود آلمان، فرانســه، ایتالیا و اســپانیا فروش اوراق قرضه را در سال 
آینده به بیش از ۱.۱ تریلیون یــورو )۱.۲ تریلیون دلار( افزایش دهند، 
همچنین قرار اســت که کمیســیون اروپا نیز ۱۵۰ میلیارد یورو اوراق 

قرضه منتشر کند.
بر اساس این گزارش، حتی کاهش اندک سرمایه گذاری مجدد تسهیل 
کمی )QE( غیرمجاز به نظر می رســد، در حالی که این مورد نخستین 
خط دفاعی برای منطقه یورو اســت کــه اجازه می دهــد بدهی های 

سررسید آلمانی برای خرید اوراق قرضه ایتالیا بازگشت شود.
در همین حال، انتظار می رود عرضه اوراق قرضه دولتی بریتانیا در سال 
آینده حدود ۲۶۰ میلیارد پوند باشد که جهشی ۲۰ درصدی نسبت به 

امسال است. 
بلومبرگ با اشــاره به اینکه رکود بالقوه رشــد جهانی در سال آینده 
ممکن است کمی قبل از کاهش نرخ بهره و کاهش یا توقف در کاهش 
ترازنامه، یا احتمالا هر دو باشد، اظهار کرد: دیدگاه های رو به رشدی 
وجود دارد که بانک های مرکــزی در اوج چرخــه افزایش نرخ بهره 
هستند اما کاهش سبد اوراق بهادار تســهیل کمی به سخت تر شدن 

اوضاع پولی آنها ادامه می دهد.

رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی گاز شکسته شد
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران، از شکستن رکورد ۱۰ ساله ذخیره 
سازی گاز در ۸ ماهه ابتدایی امســال خبر داد و گفت: حدود ۳ میلیارد 
مترمکعب گاز ذخیره شده در مخازن گازی، زمستان امسال وارد مدار 

خواهد شد.
 به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، محسن خجســته مهر، در ابتدای 
جلسه هفتگی هیأت مدیره شــرکت ملی نفت ایران، ضمن قدردانی 
از حضور رئیس جمهوری در مجموعــه وزارت نفت و تلاش های وزیر 
نفت برای فراهم ســازی شــرایط حضور رئیس دولت، گفت: حضور 
رئیس جمهوری برای دومین بار در ســطح مجموعــه وزارت نفت و 
بازدید ایشــان از مرکز پالایش و مانیتورینگ شرکت ملی نفت ایران، 
باعث امیدواری و دلگرمی مجموعه صنعت نفت و شــرکت ملی نفت 
ایران بــوده و مبین نقش محــوری صنعت نفت، در رشــد اقتصادی 

کشور است.
وی در ادامه به تشــریح موارد مطرح شــده در بازدید هفته گذشــته 
رئیس جمهــوری از وزارت نفت اشــاره کرد و گفت: ذخیره ســازی 
حدود ۳ میلیارد مترمکعب گاز در مخازن گازی سراجه و شوریجه، به 
عنوان یکی از مهمترین اقدامات اســتراتژیک انجام شده در مجموعه 
شــرکت ملی نفت ایران، به اطلاع رئیس جمهوری رســانده شد که با 
توجه به دغدغه تأمین گاز در زمســتان، از اهمیــت بالایی برخوردار 

است.
خجسته مهر دســتیابی به این رکورد را نشــانه ای از مدیریت مناسب 
مصرف در مقایســه با گذشــته اعلام و اظهار امیدواری کرد که با تداوم 
روند کنونی، بخشی از مشــکلات مربوط به کمبود گاز در زمستان رفع 

شود.
معاون وزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه در حال حاضر امکان ذخیره 
سازی گاز تنها در دو میدان سراجه و شوریجه امکانپذیر است، گفت: در 
جلسه دیدار با رئیس دولت، برنامه شــرکت ملی نفت ایران برای انجام 
مطالعات و حفاری در چند میدان و موقعیت جدید مطرح شــد و مقرر 
شد تا امکان سنجی برای انجام برنامه توسعه ای این میدان ها در حوزه 

ذخیره گازی در آینده ای نزدیک، انجام شود.

افزایش تولید نفت و جهش اقتصادی کشور
خجسته مهر افزود: در جلسه مشــترک با رئیس جمهوری، همچنین 
گزارش مبســوطی از اقدامات و موفقیت های شــرکت ملی نفت ایران 
در دولت ســیزدهم مطرح شــد و بر این نکته تاکید شد که تحقق کلیه 
برنامه های افزایش تولید نفت و گاز، در مسیر افزایش درآمدزایی کشور 

و رشد اقتصادی بوده است.
وی ادامه داد: بر اساس آمار بانک مرکزی و همچنین مرکز آمار ایران، 
رشــد اقتصادی گروه نفت و گاز در ســه ماهه اول امســال ۱۹ و نیم 
درصد است که نســبت به دوره های گذشــته بالاترین رشد را نشان 

می دهد.
معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه از ابتدای دولت ســیزدهم حدود ۱.۳ 
میلیون بشــکه به تولید نفت کشور اضافه شده اســت، یادآور شد: این 
حجم از افزایش تولید، مبین رشد ۶۰ درصدی تولید نفت در این دولت 

است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران افزود: بخشی از این افزایش تولید، از 
میدان های مشترک صورت گرفته است و در مجموع اقدامات خوبی در 
خصوص توسعه این میدان ها انجام شده است که از جمله آنها می توان 
به تولیــدی کردن ۶۰ حلقه چــاه جدید در میــدان آزادگان جنوبی و 

افزایش ۷۰ درصدی ناوگان حفاری در میدان های مشترک اشاره کرد.
وی تاکید کرد که اولویت توسعه ای شــرکت ملی نفت ایران، در حوزه 

توسعه میدان های مشترک نفتی و گازی است.

خجسته مهر ادامه داد: تشریح عملکرد شرکت ملی نفت ایران در حوزه 
صادرات و وصول مطالبات که به افزایش درآمد کشور انجامیده است، از 

دیگر مواردی است که به استحضار رئیس جمهوری رسیده است.

تاکید رئیس جمهوری بر رفع موانع و کوتاه کردن زمان 
فعالیت های توسعه ای و تولیدی

خجســته مهر در ادامه به تاکید رئیس جمهوری دولت ســیزدهم در 
خصوص لزوم رفع موانــع از طریق مجاری قانونی اشــاره کرد و گفت: 
رئیس جمهوری تاکید داشــتند که در مسیر چابک سازی فعالیت های 
انجام شده در شــرکت ملی نفت ایران، حداکثر تلاش ممکن برای رفع 
موانع موجود، از جمله موارد مربوط به تسهیل سرمایه گذاری در صنایع 

بالادستی نفت و گاز، انجام شود.
وی ادامــه داد: یکی دیگــر از موارد مــورد تاکید شــخص رئیس 
جمهــور، کوتاه ســازی زمــان انعقــاد قراردادهای توســعه ای 
این شــرکت بود که با توجه به بحث ســرمایه بر و زمــان بر بودن 
طرح های توســعه ای و درآمدزایی بــالای آنها، از اهمیت بیشــتری 

برخوردار است.
معاون وزیر نفت، با بیــان اینکه رئیس جمهوری تاکیــد ویژه ای نیز بر 
لزوم انجام فعالیت ها در چارچوب صیانت از محیط زیست داشته است، 
گفت: جمع آوری گازهای مشعل پالایشگاه های گازی و پتروشیمی ها 
به همــراه گازهای همــراه نفت، از جمله مــوارد مــورد تاکید رئیس 
جمهوری بوده اســت و ایشــان با وجود قدردانی از تلاش های صورت 
گرفته در این خصوص اذعان داشــته اند که لازم اســت تا این موارد در 

اولویت فعالیت های وزارت نفت قرار گیرد.

رصد لحظه ای فعالیت های بالادستی نفت و گاز
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران به بازدید رئیس جمهوری از مرکز 
مانیتورینگ شــرکت ملی نفت ایران اشــاره کرد و گفت: هدف از این 
بازدید، تشــریح اقدامات صورت گرفته در خصوص نظارت لحظه ای بر 
کلیه فعالیت های زنجیره بالادستی صنعت نفت بوده است که به منظور 
احراز شفافیت از عملکرد بخش های مختلف شــرکت ملی نفت ایران 

انجام می شود.
وی اضافه کرد: این نظارت برخط، شــامل کلیه فعالیت های مربوط به 

اکتشاف، توسعه، تولید، انتقال، توزیع و صادرات نفت و گاز است.
خجسته مهر تاکید کرد: در این جلسه، تمامی زحمات کارکنان خدوم 
شــرکت ملی نفت ایران در کلیه شــرکت های فرعــی و مدیریت های 
ستادی، به استحضار رئیس جمهوری رســید و وعده دادیم تا رسیدن 
به افق مطلوب، از هیچ کوششــی دریغ نکرده و بــه فعالیت جهادی در 

صنعت نفت ادامه خواهیم داد.
وی افزود: در این دیــدار، رئیس جمهوری نیــز از فعالیت های صورت 
گرفته توسط کارکنان شــرکت ملی نفت ایران در بخش های مختلف 
دریایی و خشــکی، قدردانی کردند و اینجانب نیز به نیابت از ایشــان، 
مراتب درود و سپاس ویژه از زحمات کارکنان شرکت ملی نفت ایران را 

ابلاغ می کنم.
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توضیحات مهم سازمان برنامه درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳

ویکرد دولت  تحقق عدالت مالیاتی، ر

خریدار   ســازمان برنامه و بودجــه توضیحات 
مهمی درباره زوایای مختلف لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
از جمله مالیات، نرخ تســعیر ارز، خرید تضمینی 
گنــدم، بازپرداخــت بدهی ها، نحــوه حمایت 
مالیاتی از تولید و همچنین نــکات مد نظر بانک 

مرکزی در تدوین لایحه بودجه ارائه داد.
 نشست خبری ســازمان برنامه و بودجه، در محل 
این سازمان برگزار شــد. در این نشست، »حمید 
امانی همدانی« معاون هماهنگی، برنامه، بودجه 
و نظارت ســازمان برنامــه و بودجه و »حســن 
چنارانی«، رئیس امور هماهنگی و تلفیق بودجه 
سازمان برنامه و بودجه برای تشریح رویکردهای 
دولت در تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ و پاسخ 

به سوالات رسانه ها حاضر شدند.

پس از تصویب کلیات، بودجه تفصیلی 
تقدیم مجلس می شود

معاون هماهنگی، برنامه، بودجه و نظارت سازمان 
برنامه و بودجه گفت: امسال به دلیل اصلاح قانون 
آیین نامــه داخلی مجلس بودجــه دو مرحله ای 
تقدیم می شود. در مرحله اول ارقام کلان بودجه 
ارائه می شــود. مجلس پس از وصــول بخش اول 
لایحه بودجه، ابتــدا ارقام کلان از جمله ســقف 
بودجه را تصویب می کند و پس از ابلاغ آن، دولت 
۱۰ روز فرصت دارد تا بودجه تفصیلی دستگاه ها 
و ریز مصارف را تقدیم مجلس کند. پس از تقدیم 
بودجــه تفصیلی، مجلــس ۴۰ روز برای تصویب 

بودجه فرصت دارد.
امانی همدانی اظهار داشــت: امســال هم طبق 
آیین نامه اصلاحی مجلــس، دولت موظف بود تا 
یکم آبان بخش اول لایحه بودجه را تقدیم کند. اما 
از آنجا که مجلس مشــغول تصویب برنامه هفتم 
توسعه بود، از دولت درخواســت کرد تا لایحه را 
دیرتر به مجلس تقدیم کند؛ چــرا که طبق آیین 
نامه جدید، مجلس ۱۰ روز پــس از تقدیم لایحه 
بودجه مهلت دارد تا در مــورد آن تصمیم گیری 
کرده و آن را تصویب یا رد کند. لــذا با توافقی که 
انجام شد، قرار شد که پس از اتمام بررسی برنامه 

هفتم، لایحه بودجه تقدیم شود.
وی گفت: در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ حداقل تعداد 
احکام آمــده و تنها آنهایی آمده که مســتقیماً بر 
درآمدهــا و هزینه های دولت تاثیــر دارد. دولت 
همچنین در ســال گذشــته لایحه الحاق )۳( را 
برای زدودن قوانیــن دائمی از قانــون بودجه به 

مجلس تقدیم کرد.

لایحه بودجه 1403، هدف کنترل تورم را 
دنبال می کند

معاون هماهنگــی، برنامــه، بودجــه و نظارت 
ســازمان برنامه و بودجه در تشریح لایحه بودجه 
ســال آینده گفت: در بخــش اول لایحه بودجه 
۱۴۰۳ منابع بودجه نســبت به قانون سال جاری 
رشــد ۱۸.۳ درصدی داشــته اســت. یعنی این 
بودجه ســال آینده، بودجه ای اســت که هدف 

کنترل تورم را دنبال می کند.

مصارف بودجه بر اساس محدودیت های 
درآمدی تعیین شد

امانی همدانی گفت: نکتــه مهم در فرایند تدوین 
لایحه بودجــه ۱۴۰۳ این اســت کــه برخلاف 
بســیاری از دوره های پیشــین که ابتدا مصارف 
تعیین می شد و ســپس برای مصارف منابعی در 
نظر گرفته می شــد در تدوین لایحه ۱۴۰۳ ابتدا 
منابع قابل حصول احصا شد و سپس بر مبنای آن 

مصارف مشخص شد.
امانی همدانی گفــت: این نحوه بودجه ریزی، یک 
سازوکار خود کنترل دارد به طوری که ابتدا منابع 
پایدار احصا می شود و ســپس مصارف در سقف 

منابع پیش بینی شده مشخص می شود.
امانی همدانــی گفت: میانگین رشــد اقتصادی 
در برنامه هفتم توســعه ۸ درصــد در نظر گرفته 
شــده اما در بودجــه ۱۴۰۳ رشــد ۷ درصدی را 
پیش بینــی کرده ایم. البته رشــد اقتصادی تابع 
عوامل متعددی است و تنها از بودجه دولت تاثیر 
نمی پذیرد اما پیش بینی اجمالی ما از رشــد سال 

آینده ۷ درصد است.

منابع مالیاتی در لایحه بودجه 1403 کاملا 
محتاطانه است

حســن چنارانی در تشــریح علت افزایش ۴۹.۸ 
درصدی درآمد مالیاتــی در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
گفت: همانطــور که می دانید پایه هــای مالیاتی 
مختلفی وجود دارد که برخی از آنها متناســب با 

تورم افزایش می یابند؛ نظیر مالیات بر درآمد.
رئیس امــور هماهنگی و تلفیق بودجه ســازمان 
برنامــه و بودجه اظهار داشــت: بــرآورد ما این 
اســت که تورم ســالانه در پایان ســال جاری به 
حدود ۳۹ درصد و در ســال آینده به کمتر از ۳۰ 
درصد خواهد رســید. بنابراین حدود ۳۰ درصد 
از رشــد درآمد مالیاتی بر اثر تــورم اتفاق خواهد 
افتاد. علاوه بر این، رشــد اقتصــادی به افزایش 
درآمدهــای مالیاتی دولت کمــک خواهد کرد. 
همچنین، اقدامات دولت در اصلاح نظام مالیاتی، 
عامل مهم دیگری در افزایش درآمدهای مالیاتی 
دولت اســت. به عنوان مثال، اقدامات دولت برای 
جلوگیری از فرار مالیاتی، باعث رشــد چشمگیر 

درآمدهای مالیاتی دولت در سال جاری شد.
وی افزود: ســند درســتی برآورد درآمد مالیاتی 
لایحه بودجــه ۱۴۰۳، عملکــرد نزدیک به ۱۰۰ 
درصــدی درآمدهــای مالیاتی در ســال جاری 
است. اگر برآوردهای دولت از درآمدهای مالیاتی 
غیرواقعی بود، باید در ۸ ماهه امسال، عدم تحقق 
بســیار زیادی در درآمدهای مالیاتی رخ می داد؛ 
در حالی که نزدیک بــه ۱۰۰ پیش بینی دولت از 

درآمدهای مالیاتی سال جاری محقق شده است.
چنارانی تاکید کرد: اتفاقاً سازمان برنامه در پیش 
بینی درآمدهای مالیاتی کامــلًا محتاطانه عمل 
کرد. اما از آنجا که ســازمان برنامه نمی خواست 
از ناحیه عدم تحقق درآمدهای مالیاتی در ســال 
آینده ناترازی جدیدی به دولت تحمیل شود، در 

برآورد رقم مالیات، محتاطانه عمل کرد.
رئیس امــور هماهنگی و تلفیق بودجه ســازمان 
برنامــه و بودجه گفت: رویکــرد محتاطانه دولت 
در بــرآورد منابع محدود بــه درآمدهای مالیاتی 
نمی شــود. در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ درآمدهای 
نفتی نسبت به قانون سال ۱۴۰۲ نه تنها افزایش 
نداشته بلکه کاهش یافته است. همچنین حقوق 

ورودی گمرک هم کاهش داشته است.

رویکرد دولت، عدالت مالیاتی همزمان با 
کاهش فشار به مردم و تولید است

چنارانی گفــت: رویکرد دولــت در اصلاح نظام 
مالیاتی این اســت که همزمان با کاهش فشــار 
مالیاتی بر تولیــد و مردم عدالــت مالیاتی بهبود 
یابد. این هدف از طریــق »افزایش تعداد مودیانی 
که تاکنون مالیــات نمی پرداختند« و همچنین 
»متناســب کردن مالیات بــا درآمدهای واقعی 
برای مودیانی که کم اظهاری می کردند« تا حدود 

زیادی اتفاق افتاده است.
وی افــزود: بهترین شــاهد عملکــرد دولت در 
این زمینه هــم عملکرد فعلــی مالیاتی دولت در 
ســال جاری اســت؛ به طوری که عمده افزایش 
درآمدهای دولــت از مالیات ناشــی از »افزایش 
تعداد مودیــان« و »متناســب شــدن مالیات 
پرداختــی برخی از مودیان بــا درآمدهای آنان« 

بوده است.

رشد مالیات بر حقوق دقیقا به اندازه رشد 
حقوق است

امانی همدانی در واکنش به حواشــی پیش آمده 
در موضوع مالیات بر حقوق گفت: رشــد مالیات 
بر حقوق دقیقاً به اندازه رشــد حقوق اســت. کل 
مالیات در لایحــه بودجه ۱۴۰۳، بالــغ بر ۴۹.۸ 
درصــد افزایش داشــته در حالی کــه مالیات بر 
حقوق تنها حدود ۱۸ درصد افزایش می یابد. لذا 
در اینجا هم مشــخص اســت که مبنای افزایش 
درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ســال آینده، 
بسط پایه های مالیاتی، شناسایی مودیان جدید 

و جلوگیری از فرار مالیاتی است.

تغییر سازوکار حمایتی مالیاتی از تولید
امانی همدانی درباره نــرخ مالیات بر تولید گفت: 
دولت بــرای حمایت از تولیــد، در بودجه ۱۴۰۱ 

نرخ مالیات بر تولیــد را از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد 
و در بودجــه ۱۴۰۲ از ۲۰ درصد بــه ۱۸ درصد 
کاهش داد. آمارها و شواهد حاکی از رشد و رونق 
بخش های مختلف اقتصادی به ویژه صنعت پس 

از این تخفیف مالیاتی است.
معاون هماهنگی، برنامه، بودجه و نظارت سازمان 
برنامه و بودجه تصریح کرد: اکنون دولت تخفیف 
مالیاتی به تولید را به شــکل دیگــری در »لایحه 
مالیات بر مجمــوع درآمد« اعمال کرده اســت. 
این لایحه به زودی تقدیم مجلس شــده و در آن 

بسیاری از این مسائل دیده شده است.
وی گفت: ضمناً همانطور که قبلًا هم گفته شد در 
تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۳ یک اصل مهم رعایت 
شده و آن این اســت که ما قصد نداریم که قوانین 
دائمی را در بودجه های سالانه تغییر دهیم و این 
اصل باعث شد در لایحه بودجه ۱۴۰۳ اساساً وارد 
بحث نرخ مالیات بر تولید نشــویم و این بحث به 

لایحه مالیات بر مجموعه درآمد موکول شد.

نرخ تسعیر لایحه، تعارضی با برنامه
 هفتم ندارد

امانی همدانی درباره این شــائبه که نرخ تسعیر 
۲۸۵۰۰ تومانی در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ خلاف 
برنامه هفتم توســعه اســت که در آن نرخ تسعیر 
باید بر اســاس نرخ مرکز مبادله باشــد گفت: ما 
در فرایند تدوین لایحــه بودجه ۱۴۰۳ با مجلس 
هماهنگ بودیــم و همچین حکمــی از مجلس 
دریافت نکردیم که نرخ تسعیر باید بر اساس نرخ 

مرکز مبادله باشد.

تسویه بدهی و رفع ناترازی صندوق ها 
بدون توسل به پول پرقدرت

وی درباره تســویه بدهی دولت به صندوق های 
بازنشســتگی و کاهش ناترازی ایــن صندوق ها 
گفت: دولت با توجه به منابعی که در اختیار دارد، 
ظرفیت محدودی برای تصفیــه بدهی دارد. اگر 
دولت در بازپرداخت بدهی های خود به روش های 
تورم زا نظیر اســتفاده از پول پرقدرت رو بیاورد، 
دور باطلی شــکل می گیرد که دود آن در نهایت 
به چشــم بازنشستگان و اقشــار ضعیف می رود. 
بنابراین میزان تصفیه بدهی بر اســاس ظرفیت 

منابع بودجه پیش بینی شده است.

باید در هر 3 مرحله تدوین، تصویب و اجرای 
بودجه مانع ناترازی شویم

چنارانــی گفــت: مــا در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ 
درآمدهای حاصل از مولدســازی را نســبت به 
قانون بودجــه ۱۴۰۲ حــدود ۵۲ درصد کاهش 
دادیم که این اقدام در راستای واقعی سازی منابع 
بودجه انجام شــد. اگر به این اصل پایبند باشیم 
که بودجه را ناتراز تدویــن نکنیم تصویب نکنیم 
و اجرا نکنیم، می توانیم بــه اهداف تورمی تعیین 

شده برسیم.

شورای نگهبان امسال بر هزینه تراشی 
نمایندگان متمرکز می شود

امانی همدانی در پاســخ به سوالی درباره احتمال 
هزینه تراشی های بی حساب و کتاب نمایندگان 
در بودجه و تحمیل ناتــرازی مالی به دولت گفت: 
در حال حاضر یکی از مواردی که شورای نگهبان 
به طور خاص بر آن متمرکز اســت اصل ۷۵ قانون 
اساسی است یعنی اگر مجلس تکالیفی را بر دولت 
تحمیل کند که باعث افزایــش هزینه های دولت 
شود، شورای نگهبان از دولت برآورد بار مالی این 
مصوبات را جویا می شــود و در صورت مغایرت با 
اصل ۷۵ قانون اساســی این احکام را رد می کند. 
به طور خلاصه شورای نگهبان امسال در بررسی 
بودجه ۱۴۰۳ علاوه بر شــرع و قانون اساســی، 
بر رعایت اصل ۷۵ قانون اساســی بــه طور ویژه 

متمرکز شده است.
امانی همدانی در پاســخ به ســوال خبرنگار ایرنا 
مبنی بر اینکه نکات مورد نظــر بانک مرکزی در 
تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۳ چــه بود گفت: یکی 
از نکات مهم مــد نظر بانک مرکزی تســهیلات 
تکلیفی بود. تســهیلات تکلیفی در لایحه بودجه 

۱۴۰۳ بسیار محدود است.
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